
FERESTRE

PORUMB
IN UNIVERS

Adrian PĂUNESCU

Această toamnă care n-are preț 
Și care nu primește soare strîmb, 
Această toamnă tinguie măreț 
Cîntecul ei de frunză și porumb

Nu, nu va trece nici un soare strîmb, 
Nu vor lovi tristeți și deznădejdi, 
Tranșeea luminată de porumb 
A Țării și-a Duratei Românești.

Ferestre\de porumb în univers, 
Ferestre galbene, pervaz aprins;
Cit aur din acesta ne-a premers 
Și cit porumb pe noi în veac a nins
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Să ne uităm acuma și la el, 
Cum ne uităm adeseori la noi, 
Că dulcea lui bucată de drapel 
Flutură sfînt pe țărmii toamnei goi.

Nu ne-a rămas atîta timp nimic, 
Nici aur, nici-petrol, nici diamant, 
Totu-i fura cel mare celui mic, 
De-i rămînea numai porumb garant

Porumb — ca o-nflorire de vulcani, 
Porumb — ca aurul victorios, 
Porumb — povestea unor triști țărani 

Ce-n țara lor priveau numai în jos.

Roșul și-albastrul stau în jurul lui 
Ca niște frați cu umăr protector, 
Și-astfel porumbul poate că nici nu-i 
Decît galbenul miez de tricolor.
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Savel Stiopu a pus mina pe un scenariu. Bun — zice el. Să 
vedem — zicem noi.fM.D. Mureșan)

respunzător. (Vasile Moldovan)

s-a 
co-

La Tg. Mureș, Thaliei i 
repartizat spațiu locativ

Nocturn la Țăndărică. Dansează Raluca lanegic, o acompa
niază Wolfgang Guttler, virtuos contrabasist, confirmat ca 
atare la un recent festival muzical la Geneva.(M.D. Mureșan)

Ultimul hobby al oșenilor — cu transatlanticul pe lacul de 
acumulare de la Călinești. (Gh. lancu)

■ ploaie, fie vint
i cînt... (C. Lavric — Slatina)

Repriza a IIl-a a derby-ului etapei la fotbal sau «colțul microbiștilor» din Cișmigiu.fVirgil
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cum se obține concret 
o diplomă de țăran

condiția elevului,pe flux
In loc de moto:
So învățăm potrivit fluxului producției; 
nu despre griu, ci despre tehnologia 
griului.

începutul a fost frumos, ca o reîntoarcere 
în copilărie. Liniștea și cu lori le acestei toam
ne frumoase; elevul de serviciu care avea în 
gestiune carnețelele cu «biletele de voie» în 
oraș ale colegilor săi și care — înainte de a 
mă conduce la «clădirea veche» unde se afla 
directorul liceului — m-a rugat să-l aștept 
să sune de intrare; părinții veniți de la țară 
cu sarsanale și coșuri; veselia paradoxal res
pectuoasă a elevilor; dormitoarele interni
lor; ordinea și curățenia; zarva și totodată 
calmul acestui cuprins de învățămînt chemat 
Liceul agricol din lași.

Apoi însă lucrurile s-au mai urîțit pentru 
că, depășind privirea sentimentală și ajun- 
gînd la cea lucidă și analitică, am aflat — 
mulțumită tovarășului director Nicolae Cio- 
banu — că viața elevului de liceu agricol e 
grevată de aspre handicapuri:.

La intrarea în liceu, destui copii prove
nind din mediul rural «vin slăbuț pre
gătiți la cultura generală și profesorii îi iau 
cam de la zero». Copiii care au avut norocul 
să fi avut în satul lor învățători buni, se dis
ting Imediat.

In timpul liceului handicapul este de ordin 
material. Pentru că, spre deosebire de toate 
celelalte licee,tot de specialitate,care-s patro
nate de ministere ori întreprinderi indus
triale, deci mai cu stare, mai cu dare de 
mînă,liceul agricol, nu dispune de o bază 
materială la fel de îndestulătoare.

După absolvire, uneori, el este han

BJ

dicapat ca pregătire generală și handi
capat și psihic. Ca pregătire generala, 
pentru că anul trecut,de pildă, absolvenții 
de la cadastru s-au pregătit și știau serios 
topografie, dar aproape în ultima clipă s-au 
trezit că la Facultatea de geodezie — acolo 
unde era firesc să intre — s-au introdus ca 
materii pentru examenul de intrare fizica 
și matematica; și așa, sigur că elevii liceelor 
de cultură generală au fost avantajați și le-au 
luat-o înainte; și uneori intră la Facultatea de 
agronomie fiul unui doctor sau al unui ingi
ner, care-i orășean get-beget, care n-are de 
gînd să se «îngroape» la țară după ce a ter
minat facultatea, dar care «o face» ca să fie 
și el licențiat în ceva. Și în sfîrșit, handicapat 
psihic, pentru că elevul de liceu agricol, 
venind dintr-o lume neurbană, fiind un străin 
care nu a avut cînd și unde afla realitatea 
mediului universitar, pur și simplu se chi- 
nuie, mai ales în ultimul an, cu o întrebare 
fundamentală pentru el: «Usă fie greu, am 
să lac eu față?». Și uite așa, datorită uneia 
sau mai multora din aceste motive unii 
absolvenți de liceu agricol se duc în pro
ducție. Iar acolo încă un handicap: lipsa 
de statut profesional.. Pentru că nu 
un nomenclator de funcții la nivelul uni
tăților ; pentru că locul absolventului de 
liceu în I.A.S. ori C.A.P. nu-i precizat; pentru 
că acolo. în unităti. mai sînt si rețineri fată 
de tinereii ăștia cu scoală, care vin să ia locul 
brigadierilor ori al contabililor fără prea 
multă școală dar cu vechime, cu ani mulți de 
practică; și în sfîrșit, pentru că acolo, în 
unități, mai ales în C.A.P.-uri, mai sînt și 
relații nu tocmai principiale dar întărite 
prin rudenii.

Și-acum să trecem la capitolul doi: să 
vedem ce se face pentru modificarea înbine 
a condiției elevului de liceu agricol, in a- 
ceastă privință datele le-am dobîndit de la 
un om care are motive să fie informat, toc
mai pentru că se ocupă exact de genul acesta 
de probleme: tovarășuls inginer principal 
Vasile Dorea din Ministerul Agriculturii In
dustriei Alimentare și Apelor, Departamen
tul agriculturii de stat, direcția controlul 
personalului.

O primă preocupare este aceea de a dez
volta baza materială a liceelor agricole. Și 
aceasta se realizează prin crearea de ferme 
didactice pe lîngă fiecare unitate școală. 
Fermele acestea sînt și vor fi dotate continuu 
cu utilaje corespunzătoare celor din unitățile 
agricole producătoare, sînt tutelate și deci 
ajutate de mari unități producătoare, și au 
sarcini de producție precise. Se urmărește 
ca absolventul de liceu, cînd ajunge în 
producție,să știe ce are de făcut, pur și sim
plu să se descurce, să n-aibă nici un fel de 
șoc al necunoscutului. Mai trebuie știut că, 
bănește, sumele alocate pentru utilarea mo
dernă a unităților de învățămînt școlar agri 
col sînt de ordinul multor milioane si că 
eie-s de la an la an mai mari. >i tot serios 
substanțiale sînt și fondurile destinate con
strucțiilor de noi școli, cămine, cantine, la
boratoare.

O altă preocupare este aceea a îmbunăt 
țirii calității muncii cadrelor didactice d 
rețeaua acestor școli. Chestiunea are i 
dublu aspect. Pe de o parte,cad rele de ci 
tură generală nu-s dintre cele mai groza 
pentru că inspectoratele școlare își asigu 
rețeaua lor cu oamenii cei mai bine pregăt 
și apoi alimentează, cu ce rămîne, și licee 
de specialitate. Suplinirile și completări 
de norme sînt frecvente la liceele agricol 
Pe de altă parte, e vorba de cadrele didacti 
de specialitate care sînt depășite de tehn 
logiile la zi ale producției. De aceea, la curs 
rile de perfecționare a șefilor de fermă și 
inginerilor au început să fie chemați și pr 
fesorii. Pentru că și unii și alții trebuie 
vorbească aceeași limbă.

O a treia preocupare ar fi aceea a încadra 
absolvenților de licee agricole ori ca tehi 
cieni, ori — dacă aceste posturi liprțsc 
unitățile de producție sau sînt ocupate 
ca muncitori calificați, însă nu în treapta 
doua, ci a patra. Tot pentru ameliorar 
condiției absolvenților în producție o co 
stituie și noua regulă a policalificării în 
din școală. Cu alte cuvinte se urmăreș 
diversificarea paletei de posibilități și d< 
de încadrări favorabile a absolvenților.

Si aici e locul să revin la voabele tovarăș 
lui director Nicolae Ciobanu, vorbe care 
pot decît sa meargă direct la inima noast 
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e româneai căror părinți, bunici, ori măcar 
trăbunici au fost țărani:
Trebuie făcut totul pentru acești copii 

uni! Pentru acești copii care vin în școală 
ata obișnuiți cu munca, pentru acești copii 
are știu ce-s greutățile și știu că trebuie să 
nvețe ca să-și învingă condiția modestă de 
a care au pornit; pentru acești copii care 
iu-și îngăduie acte de indiferență — ca unii

și o școală la locul ei are „probleme^

Pe cît este de bine gîndită, amplasarea 
Liceului agricol din Livada (județul Satu 
(dare) — aflat într-o comună unde există 
un C.A.P. și o stațiune experimentală — 
pe atît de puțin este această amplasare bine 
'olosită. Nu ar putea oare inginerii și cerce
tătorii din domeniul zootehniei de la sta
țiunea experimentală să fie, măcar cîteodată, 
ți profesorii elevilor de alături?

Din păcate, directorul Liceului agricol, 
inginerul Zenobie Racolța, ne lămurește că, 
în prezent, acest lucru nu se poate, deoa
rece «tovarășii cercetători sînt ocupați exact 
cînd elevii sînt și ei ocupați și sînt liberi 
cînd elevii sînt liberi».

Mai constatăm și alte inadvertențe. La 
110 000 hectare de irigații existente,și alte 
I2 000 viitoare, județul ar avea nevoie, 
inual, de 25—30 de oameni pentru execu
tarea și întreținerea lucrărilor. în această 
situație, clasa de îmbunătățiri funciare se 
desființează «din lipsă de utilaj, din lipsă de 
aparatură» precizează directorul Racolța. 
adăugind: «mai avem 17 elevi care urmează 
să absolve anul acesta, dar vă dați seama ce 
recesități sînt în județ și ce putem oferi noi 7»

Dacă noi ne dăm seama, dacă cei de la 
liceul agricol își dau seama, dacă cei de la 
îmbunătățiri funciare își dau si ei seama, 
atunci cine nu-și dă seama și de ce ?

Ce nu există însă deloc la liceul agricol, 
și deci nici nu pot fi desființate,sînt clasele 
cu profil de agricultori, clase ai căror absol
venți după eventuale cursuri de conducere 
și mai ales după practica de rigoare în 
C.A.P. să poată fi încadrați ca brigadieri. 
Mevoie de ei este în județ, pentru că această 
funcție continuă să fie ocupată de oameni 
mai în vîrstă, oameni care au avut la vremea 
lor în gospodărie cîte o vacă sau cîteva 
hectare. dar care acum ar trebui să orga
nizeze și să conducă sute de animale și de 
hectare conform principiilor unei agricul
turi intensive, principii pe care necunos- 
cîndu-le, nici nu le pot aplica. Pentru aceștia 
nu există încă o formă de învățămînt (în 
lunile de iarnă, la fără frecvență de pildă) 
care le-ar permite să-și ateste și să-și îmbu
nătățească experiența prin îndelungați! ani 
de lucru pe ogoare.

Pînă atunci, pînă cînd se vor lămuri lu
crurile într-un fel sau altul, Zenobie Racolța 
exclamă: «Asta-i nenorocirea, că nimeni nu 
vrea să înțeleagă că degeaba ai profil de agri
cultură la Salonta, la Sibiu sau la Șimleu, că 
absolvenții de acolo caută orice posibilitate să 
rămînă tot acolo. Nu-ți vine nici unul să se 
stabilească în alt județ!

Corelarea între producție și învățămînt 
trebuie totuși făcută aici și acum. Neputînd 
folosi în momentul cînd au nevoie munci
torii calificați prin liceul agricol, pentru 
că ei nu există, multe unități își califică ia 
locul de muncă oamenii; iar cînd tînărul ab
solvent de liceu are intenția să se încadreze 
în producție găsește locul ocupat. Dar au 
această intenție majoritatea absolvenților 
de liceu agricol?

„eu nu cred că un funcționar 
este mai important decît cel ce 
veghează la nașterea pîinii“

La Ciumbrud, la doi pași de Aiud, fiin
țează unul din cele mai vechi, dacă nu cel 
mai vechi liceu agricol din țară. Cîteva clă
diri, înconjurate strîns de o vegetație boga
tă, la poalele dealurilor de ilustră faimă ale 

copii ai orășenilor — tocmai pentru că știu 
eforturile pe care le fac familiile lor ca să-i 
țină în școală; pentru acești copii care apar
țin mediului rural și în care simt nevoia să 
se reîntoarcă, pentru acești copii care, în 
ciuda vîrstei lor, au sentimentul responsa
bilității sociale.

Nelu IONESCU

Anual, de la liceul agricol pornesc în 
viață aproape 200 de tineri calificați în 
diverse meserii și cum această școală există 
de peste zece ani, ar trebui, la o superficială 
ipoteză, ca fiecare al doilea muncitor agricol 
să fie un calificat. în realitate, lucrurile 
stau altfel,' nu există grădinari, nu există 
muncitori pentru întreținerea irigațiilor — 
calificați.

Unde se duc totuși absolvenții? Direc
torul Racolța este mîndru că 40 din elevii 
liceului său, promoția 1972/1973, au devenit 
studenți ai Institutului agronomic. Dar cei 
care nu reușesc la facultate și au o profesie, 
se integrează ei în munca productivă?

lată rezultatele unui extemporal dat la o 
clasă din anul IV zootehnie: din 19 elevi 
(9 cu părinți muncitori, 7 cu părinți țărani 
și 3 aparținînd unor familii de intelectuali), 
un număr de 10 vor să dea la facultate și 
chiar dacă nu reușesc nu au de gînd să ur
meze această meserie; nu le convine că vor 
fi încadrați ca muncitori calificați («Nu prea 
e convenabil ca după patru ani de liceu să 
ajungi tot acolo unde ajung cei care au ter
minat 8 clase și s-au calificat la locul de 
muncă» — E. Morar, 18 ani, județul Mara
mureș, părinți muncitori); un număr de 7 
vor rămîne în producție, dacă nu reușesc 
la facultate; iar doi sînt hotărîți să-și schim
be meseria.

Nu și-au ales oare acești tineri bine me
seria? Dacă nu îi suspectăm de nesinceritate, 
și nu avem motiv s-o facem, ei bine, din cei 
întrebați 11 declară că au venit la acest liceu 
din proprie inițiativă și pentru că iubesc 
animalele («Iubesc foarte mult agricultura 
și am crescut de micuț tăt cu animale și de 
aceea am dat examen la acest liceu în pro
filul zootehniei» — Vancea Gheorghe, 18 
ani, județul Maramureș, părinți țărani). A- 
tunci, schimbarea de atitudine survenită 
după absolvire nu se datorează cumva atît 
faptului că în timpul practicii nu se face 
o suficientă popularizare și astfel meseria 
ce urmează a fi îndeplinită ca simplu munci
tor calificat nu își justifică rostul pentru 
modul de gîndire al tînărului absolvent de 
liceu, cît și faptului că remunerarea în unele 
funcții la unele C.A.P.-uri se face la sfîrșit 
de an și cu o parte de produse în natură?

Contabilii, cei care sînt sau ar trebui să fie 
absolvenți de liceu agricol, în marea lor 
majoritate sînt plătiți în bani și nu sînt 
denumiți muncitori calificați. Nu milităm 
pentru proliferarea unor funcții adminis
trative. Dar dacă absolventul clasei de zooteh
nie face munca unui brigadier de ce să nu 
fie denumit brigadier zootehnist? E numai 
o modestă sugestie care ține cont și de 
psihologia tinerilor, un dat de loc negli
jabil dacă vrem ca învățămîntul integrat 
dezvoltării armonioase a țării să poată da 
rezultatele cerute de toate domeniile de 
activitate.

Rodica POP 
Mihai SAS

Aiudului. Vechime nu înseamnă neapărat și 
calitate, dar în cazul de față, cei doi termeni 
sînt sinonimi. Și afirm aceasta, nu numai 
după o scurtă vizită prin viile și livezile 
grele de rod, îngrijite și acum culese de 

cele cîteva sute de elevi ai liceului, ci după 
o întîlnire, pentru mine plină de semnifi
cații, cu viața și activitatea acestei școli, cu 
preocupările dascălilor săi. Și trebuie să 
afirm din capul locului că faima liceului, 
care mă însoțea peste tot prin județul Alba, 
oriunde poposeam și aduceam vorba de el, 
este pe deplin întemeiată.

Printr-o spărtură a bolților de viță, zăresc 
Mureșul leneș, nemișcat. E o glorioasă zi 
de început de octombrie, simt în aer febri
litatea pregătirii culesului viilor (cînd apar 
aceste rînduri, valurile de culegători vor fi 
ajuns pînă-n creștetul blîndelor dealuri și 
noul «...curgător aur crud/ vin de piatră, 
soi cald de Aiud», este pe cale să se nască), 
se aud lovituri sonore date cu maiul în 
butoaie pentru a le întări cercurile, pe 
șosea trec lent căruțe și remorci încărcate 
cu ciubere.

Ștefan Fiilop este directorul adjunct al 
liceului și predă matematica de vreo 28 de 
ani. De unde poate precizia și concizia 
răspunsurilor.

— Așadar, tovarășe director adjunct, ce 
înseamnă un liceu agricol?

— in cazul nostru înseamnă 480 de elevi, 
băieți și fete, care vor deveni legumicultori, 
pomicultori, viticultori, vinificatori și teh
nicieni floricoli. Asta în cazul băieților, mai 
ales, fiindcă fetele care reprezintă aproape 
jumătate din numărul elevilor, au optat în 
mare majoritate pentru specialitatea con
tabilitate și merceologie. Deci, noi pregă
tim tehnicieni agricoli în șase ramuri!

— Am aflat că deși licee agricole sînt mai 
în fiecare județ, dacă nu în fiecare, la dum
neavoastră vin copii nu numai din Alba, ci 
și din județele Cluj, Mureș, Harghita, 
Arad...

— Sincer să vă spun, pun aceasta pe 
seama renumelui liceului nostru, ai cărui 
absolvenți, oriunde au fost repartizați, au 
dat deplină satisfacție.

— Evident, acum am să vă întreb care 
este «secretul» (dacă există vreunul) bune
lor sau foarte bunelor rezultate obținute 
aici la dumneavoastră fiindcă,nu știu dacă 
știți, sînt destule liceele agricole în care 
treaba nu se prezintă întocmai.

— Lucrul cel mai important, cred eu, 
este că marea majoritate a profesorilor 
sînt «vechi» la noi în școală, mulți locuiesc 
chiar în incinta ei, în urmă cu ani am primit 
teren unde ne-am construit locuințe. Sîn- 
tem, adică, tot timpul în mijlocul elevilor, 
s-a format o adevărată coeziune sufletească 
(termenul s-a uzat, dar așa este!), cînd 
survine o problemă, oricare dintre noi poate 
fi găsit. Dealtfel, și ceilalți profesori locu
iesc la Aiud, adică la doi pași, oricînd se 
poate apela la ei. Apoi, din prima zi cînd 
elevul pășește pragul școlii noastre, căutăm 
să-l convingem că odată alegerea făcută, el 
va trebui să muncească pe cîmp, în vii, în 
livezi, nu o dată — ci de foarte; multe 
ori! — punînd mîna pentru a arăta țăranu
lui cum trebuie executată cutare operație.

— Și îi obișnuiți repede cu gîndul acesta?
— Să știți că marea lor majoritate vin în 

scoală conștienți de faptul că la absolvire 
vor lucra intr-un I.A.S. sau C.A.P. Dealtfel, 
sînt aproape toți fii de țărani, obișnuiți cu 
munca grea a cîmpului, pe care dealtfel îl 
și iubesc si-l înțeleg. 

— Dar «ceilalți»?

cînd ne vine în școală vreun orășean, nu 
ne prea bucurăm. Din motivele de mai sus. 

între timp soneria anunță recreația.
Curtea se umple de copii. Mișcări de în
viorare. Sandvișuri mîncate cu poftă. îl 
cunosc și pe directorul «plin» ăl liceului 
din Ciumbrud, Alexandru Mezei. De forma
ție inginer agronom. Afirmarea calificării 
sale de bază este și punctul de plecare a 
discuției noastre.

— Notați că în ce privește liceele agricole, 
se mai practică încă o discriminare pe cît 
de neînțeles, pe atît de nefastă!

_  ?!
— în multe cazuri, la asemenea școli de 

specialitate, repet, de specialitate, sînt re
partizați ingineri agronomi slab pregătiți 
profesional, fără calități pedagogice, care 
aleg ora de clasă numai pentru a scăpa de 
cîmp. Vă imaginați ce rezultate «strălucite» 
vor obține astfel de profesori făcuți, iar 
nu născuți.

— Cu alte cuvinte, se confirmă faptul că 
la anumite niveluri și competențe, supravie
țuiește părerea că un liceu agricol este un 
fel de cenușăreasă a școlii, că aici oricine 
e bun să predea, doar băieții și fetele acestea, 
ce vor deveni, tehnicieni agricoli, mare 
lucru!

— Discriminarea de care amintiți se face 
simțită și în felul cum sînt dotate liceele cu 
mașini agricole. Noi, de pildă, am avea ne
voie de asemenea utilaje moderne, pentru 
ca elevii să se deprindă încă de pe acum 
cu ele, fiindcă altfel vor fi handicapați. 
Gîndiți-vă, ei învață felul de funcționare a 
unui tip de utilaj agricol, și în C.A.P. sînt 
puși în fata altui tip. Cineva, Ministerul Edu
cației și Învățămîntului, direcțiile agricole 
județene etc., etc., ar trebui să răspundă mai 
prompt necesității dotării liceelor agricole 
cu asemenea mașini moderne. Noi, de pildă, 
ducem dorul utilajelor specifice norticui- 
turii și a calculatoarelor (pentru secția 
contabilitate). Și, după cîte știu, nici în 
perspectivă nu sînt șanse să le obținem.

— Deci este o problemă de bani. Și de 
încredere.

— Evident. Și cine își imaginează altfel, 
pierde. De fapt, toți pierdem. Pierdem, tri- 
mîțînd în agricultură tehnicieni insuficient 
pregătiți, pierd cîmpul, sera, livada, exploa
tate într-un mod necorespunzător.

— Așadar, am ajuns la momentul con
tactului absolventului de liceu agricol cu 
terenul!

— Și aici este o problemă încă insuficient 
clarificată. Nu există o remunerare unitară 
a absolvenților de liceu agricol. într-un fel 
îl plătesc C.A.P.-urile (mai puțin în bani, 
mai mult în produse...) într-altul, I.A.S.-urile. 
Or. avem de-a tace cu oameni cu o anumită 
calificare, ar trebui să se țină cont de aceasta 
printr-o lege, pentru ca absolventul să nu 
fie la bunul plac al oricărui președinte de 
C.A.P. sau I.A.S.

Eu nu cred că un funcționar, să zicem, 
este mai important decît cel ce veghează 
ia nașterea pîinii. Dimpotrivă.

...Afirmație la care subscriem și noi în 
finalul unei discuții ce s-a prelungit în 
mijloc de livezi și vii, în parfum de poame 
coapte, argument suprem al seriozității și 
responsabilității celor din Ciumbrud.



• RIICHETR —FLRCRRR •
o afacere rentabilă: 
mai multe ore practice 
în locul poveștilor

Dacă nu ești atent, poți să crezi că fetele 
care deretică dimineața curtea Liceului 
agricol din Bistrița stau cu gîndul la «Steaua 
fără nume» sau la Margareta Pîslaru, în- 
tr-atît cunosc de bine, «pe dinafară», ulti
mul ei șlagăr, dificilul blues «Dacă ai ghici». 
Ar fi păcat, nu pentru că melodia cu pricina 
nu ar merita să fie fredonată chiar și la 
Bistrița, ci întrucît gîndurile sus-numitelor 
fete, ca și ale băieților, dealtfel, sînt — cel 
puțin în timpul orelor de școală — la pomi. 
Elevii de aici au privilegiul de a se supune 
unei «programe analitice», cum nu se poate 
mai frumoasă, în esență, pentru că, fără 
voia ei, merge pînă acolo unde întîlnește 
înțelepciunea unui proverb: «Orice om 
adevărat trebuie să sădească un pom, să 
ridice o casă și să lase în urmă măcar un 
copil». Ca elevi, bistrițenii au început, bine
înțeles, cu ABC-ul. Și pentru că au norocul 
să fie bistrițeni, ABC-ul lor se numește 
pomul. în profilul horticol al liceului, pomi
cultura este cea care dă tonul. Ceea ce nu 
înseamnă că elevii nu vor ști, la terminarea 
școlii, să se îngrijească și de soarta unui 
butaș de viță Sau a unei firave legume 
Chibzuit din fire și din experiență, inginerul 
Alexandru Petringel, directorul liceului, a 
împărțit lotul didactic în 3 diviziuni, după 
principiile unei severe autogospodăriri: po-- 
micultură — pentru specializare, viticul
tură — pentru o bună stăpînire a unui do
meniu secundar, legumicultura — pentru 
cantina școlii. Dealtfel, conducătorul acestui 
liceu pare pornit pe economii de tot felul 
și din tot ce spune înțelegem că una din 
ideile care nu-i dau pace este legată de o 
economie de un tip special care, dacă ar 
trebui să-i găsim o formulă,ar suna astfel: 
«Mai puțină risipă de ore teoretice în fa
voarea aplicațiilor practice». Sau, tot atît 
de bine: «Mai multă elasticitate în alcătui
rea programelor școlare, mai multă supu
nere la obiect în materie chiar de obiecte».

Propuneri concrete există și nu de dragul 
lor, în sine, ci al inteligenței prin care li s-a 
dat un temei, desprindem una: dacă exploa
tarea îmbunătățirilor funciare ar putea fi 
comasată cu topografia — și vom vedea 
mai încolo că se poate — s-ar împușca doi 
iepuri dintr-o dată, s-ar parcurge totul în 
3 ore săptămînal.

O topografie răsfățată, prezentată cu prea 
multe amănunte, nu este de trebuință viito
rului absolvent, meseria lor nu va fi aceea 
de a măsura și, în afară de asta, școala nu-ți 
poate permite luxul aparatelor complicate 
despre care este vorba în cărți. «Este o 

materie peste care uneori alunecăm ca peste 
o poveste» — ne spune directorul. A 
schimba o poveste — și încă una săptămî- 
nală — cu cîteva ceasuri bune de practică 
este o afacere rentabilă.

— Adevărul este că nu numai progra
mele școlare trebuie revizuite pe ici, pe 
colo, ci o întreagă concepție asupra desti
nației acestor licee agricole, școli cu o con
diție specială, chemate să așeze mai realist 
și mai eficient legăturile dintre teorie și 
practică.

— De fapt, cum se numește absolventul 
unei astfel de școli?

Asta este, ce este el, tehnician'Lăsăm 
la o parte faptul că unii părinți și l-ar dori 
chiar subinginer; «L-am dat la școală să fie 
domn», am auzit adeseori asta. Pe diplomă 
scrie atît: «Absolvent al... cu specialita
tea...» Cînd se pune problema încadrării 
începe cîntecul. Locuri de muncă sînt, sigur 
că sînt, dar cum pot fi retribuite? în actuala 
structură organizatorică nu există atîtea 
posturi de tehnicieni. Apare inevitabila 
tendință de fugă spre alte meserii, după 
terminarea școlii. Nu este un fenomen în 
stare să ne alarmeze, dar pe gînduri tot 
trebuie să ne pună puțin. Este mai odihni
tor pentru noi, ca profesori, să-i știm pe 
foștii elevi acolo unde le este rostul în 
stațiuni experimentale, la ferme, în grădini 
botanice, unde este nevoie de specialiști. 
Pentru că, din cînd în cînd, trebuie să ne 
întrebăm: «Ce-am făcut noi la urma urmei? 
Da, liceul agricol este o realitate la care 
trebuie să ne gîndim».

Bine spus. Mai ales exact. «Să ne mai 
gîndim». Adică nu numai profesorii sau 
directorii, ci și colegii de resort de la Mi
nisterul Educației și Învățămîntului care, 
ce-i drept, oferă prilejuri de gîndire dar 
altora, iar uneori sub forma bătăii de cap. 
Printr-un ordin al ministerului se prevede 
zonarea strictă a recrutării candidațllor din 
anumite județe. Vrea omul din Maramureș 
să vină la Bistrița — nu poate. Liceul are 
voie să-și deschidă porțile doar celor din 
Mureș, Harghita și, bineînțeles, din Bistrița. 
Toate bune și frumoase, dar ce te faci dacă 
cei din Harghita, ținut de munte, unde stă 
la mare cinste, în primul rînd, cartoful, nu 
prea vor să audă de pomicultură?

Liceul agricol, trăind nu numai pe pămînt, 
ci mai ales pentru pămînt, are șansa de a 
fi de două ori legat de muncă și de viață. 
Cu condiția să nu se ajungă la concluzia că 
și o singură legătură este de ajuns.

Magda MIHĂILESCU

să simți mirosul pămîntului

Agricultură în București? Cine pretinde 
așa ceva poate să treacă, fără efort, drept un 
om cu umor. Și totuși,Cooperativa agricolă 
de producție-Jilava este inclusă în teritoriul 
Capitalei. Prin urmare, cum se face produc
ție agricolă în București? Greu! — ni se răs
punde, cu amprenta de năduf respectivă în 
glas. Și iarăși îți vine să bănuiești o tentație 
către anecdotică. Dar nu! Greul este real 
și serios.

C.A.P.-Jilava are 1 200 de familii de coope
ratori și 1 600 de hectare teren arabil. Dar 
în cooperativă lucrează practie 250-300 de 
familii, iar terenul agricol rămîne același, 
trebuie muncit, ferma zootehnică trebuie 
să producă lapte pentru bucureșteni, cea de 
păsări să dea cît mai multe ouă, grădina de 
legume și zarzavaturi (cuprinsă pe 200 de 
hectare) să scoată legume timpurii și tîrzii, 
mai sînt și secții industriale, care fac perii și 
mături. Mai sînt, în general, o mulțime de 
activități pe care le presupune o mare gos
podărie. Și e greu. Diferența de la 300 la 
1 200 de familii trebuie căutată nu prea 
departe: oamenii din comună, imensa lor 
majoritate,lucrează aproape de casă, la Com
binatul de cauciuc, la tăbăcărie, la TUG și 
chiar la Arhiva de filme. Aflăm de la preșe
dintele Vasile Voicu, precum că C.A.P.- 
Jilava este ca un șantier, și chiar mai rău, 
în special vara. Dacă nu pleacă dis-de-dimi- 
neață cel puțin cinci camioane ca să aducă 
sezonieri de la Stoienești, Vlad Țepeș ori 
Siliștea (pe o rază de peste 50 km) înseamnă 
că în ziua aceea, practic, n-au cu cine lucra. 
Se face greu agricultură în București si din 
alte motive. Bunăoară, din cauza apei. în le- 
gumicultură, cum știe toată lumea, fără uda
tul din belșug nu faci nimic. Or, apa este 
necesară. în primul și-n primul rînd,pentru 
industrie. «Fură» C.A.P.-Jilava din conductă 
ca să ude roșiile, dar tăbăcăria ori secția de 
tuburi prefabricate din beton «se prinde» 
că nu-i în ordine și fură, la rîndul lor, apa 
C.A.P.-ului. Cu toate greutățile care apasă 
asupra ei, cooperativa agricolă din Jilava nu 
se lasă. Și drept urmare a rezistenței sale 
și-a cîștigat un loc lăudabil între cele 14 
C.A.P.-uri din municipiul București.

Secrete? Unul ar fi prezența specialiștilor, 
priceperea lor. Președintele este. în afara 
talentelor organizatorice, un foarte priceput 
grădinar legumicultor — «Din tată-n fiu 
tot grădinari am fost». La C.A.P.-Jilava mai 
lucrează un inginer-șef și alți doi ingineri — 
șefi de fermă la cultura cerealieră și zooteh
nică. Șef al fermei de legumicultura este un 
tehnician. Și, în ultimii doi ani, cooperativa 
a primit, la cerere, trei absolvente ale liceului 
agricol. Era nevoie de ele? «Dacă n-ar fi 
fost nevoie nu le-am fi cerut», ne confirmă 
tovarășul președinte. Ba mai mult încă, pen
tru Florica Tontu, fată de țăran din apropie
rea Jilavei, C.A.P.-ul a plătit întreținerea în 
liceu pînă anul acesta în septembrie, cînd a 
fost angajată cu contract. A costat 20 000 lei 
fără 200 certitudinea cooperatorilor că teh
niciană, specializată în protecția plantelor, 
va fi omul lor stabil.

Florica Ciubuc, absolventă din 1971 a 
Liceului agricol, este de fel din București, 
are 20 de ani, s-a măritat și locuiește tot în 
București. E navetistă. Acum doi ani,cînd a 
venit la C.A.P., îndată după ce a luat cunoștin
ță, pe rînd, despre activitățile cooperativei a 
fost numită ajutor de șef de fermă la cultura 
mare. în liceu n-a învățat, nici n-a auzit ba
rem ce ar putea să însemne un jurnal de re
coltare sau o evidență primară a producției. 
Dar a fost obligată să învețe, mai cu seamă 
în vara și toamna aceasta. Șeful de fermă, 
inginerul agronom, nu se mai ocupă cu tre
buri mărunte de birou, decît în măsura în 
care ajutoarea sa nu-i încă îndeajuns familia
rizată cu ele. Și se va familiariza curînd, bine
înțeles, dacă va rămîne la C.A.P. Fiind oră- 
șeancă (din Ferentari) a avut o mare sur
priză cînd, astă vară, în timpul treierișului, 
a văzut că trebuie să stea pe arie.pînă pe 
înnoptate. Tatăl ei (maistru 'mecanic), și nu 
soțul ei, cum te-ai fi așteptat, a venit într-o 
seară s-o ia acasă, uimit și revoltat, făcîndu-i 
morală președintelui că o ține atît de tîrziu 
la lucru. N-am aflat exact care a fost dialogul, 
nu știm dacă președintele i-a spus tatălui 
că în agricultură se muncește zi-lumină, nici 
dacă l-a întrebat de ce și-a dat fata la liceul 
agricol, dacă nu știa nici atîta lucru. Fata ne-a

t.
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capriciile gustului ■■■■■■■informat că majoritatea fostelor ei colege de 
clasă lucrează acum în industrie, ca ponta- 
toare. Am întrebat-o dacă ea rămîne. lată 
ce ne-a răspuns: «într-o zi ne-a prins ploaia 
pe cîmp! Acuma spun că voi rămîne la 
ceape. Eu știu ce idei îmi mai vin : ?»

Ajutoarea șefului fermei de zootehnie, 
Gabriela Zamfir, a împlinit și ea doi ani de 
cînd lucrează la C.A.P.-jilava. Se ocupă, în 
special, de ferma păsărilor. Are în grijă 
ÎS 000 de găini ouătoare și 3 700 de puicuțe, 
care au început și ele să ouă. Gabriela începe 
lucrul la ora șapte și cît e ziua de mare ea 
n-are timp să observe. Dimineața contro
lează cum sînt hrănite găinile, dacă există 
o rezervă suficientă de furaje combinate, 
dacă nu, se interesează de comandă, ba se și 
duce, personal, să supravegheze transportul 
furajelor. Funcționează bine dozatoarele de 
hrană și adăpătoarele automate? Lucrătorii 
fermei îi spun da sau nu, ea îi crede sau nu, 
dar tot controlează. De două ori pe zi se 
adună ouăle din cuibare (aproape 4 000). 
Gabriela notează, ține evidența. Mai sînt 
livrări, contracte. Inginerul Victor Ciobanu 
spune: «Datorită ajutorului Gabrielei pot 
să mă gîndesc mai în voie la rentabilitate, la 
perspectivele fermei noastre zootehnice».

mvățămîntul agricol sau
o condiție a agriculturii prezentului

Modernizarea în agricultură începe și tre
buie să înceapă de la pregătirea cadrelor pen
tru tehnologiile noi și numai în raport cu a- 
cestea. O concepție înaintată și generoasă, 
iatăceastat la baza înființării liceelor agrico
le, licee în care, pe lîngă o largă și solidă 
cultură generală, elevii capătă și o înalta 
calificare în agricultură. La absolvire, explică 
tovarășul Teodor Marian, directorul direc
ției de personal, învățămînt și propagandă 
din Ministerul Agriculturii, Industriei Ali
mentare și Apelor, elevul nostru are califi
carea echivalentă titlului de muncitor spe
cialist și va putea lucra imediat în agricul
tură ca șef de echipă, crescător de animale, 
ajutor de șef de fermă (după 3-4 ani de prac
tică) sau contabil. Mai mult, el are și un car
net de conducere, deoarece, odată cu mă
rirea ponderii mecanizării în muncile agrico
le, noi sîntem datori să asigurăm cadre co
respunzătoare: mecanic-agronom, mecanic- 
horticultor, mecanic-zootehnist.

Bineînțeles că în ceea ce privește învăță- 
mîntul agricol s-au făcut greșeli și cei în 
drept nu ezită în recunoașterea lor. consi- 
derîndu-le de la bun început pe deplin reme- 
diabile pentru îmbunătățirea continuă a acti
vității privind pregătirea cadrelor necesare 
agriculturii în lumina Hotărîrii Plenarei C.C. 
al P.C.R. din iunie 1973.

Unele dintre aceste greșeli par astăzi de 
neînțeles. De exemplu, recrutarea elevilor 
din București și din orașele mari, situație 
care a făcut, spune tovarășul director, ca la 
absolvire aceștia să cutreiere coridoarele 
ministerului în căutarea unui post de agri
cultor al asfaltului. Astăzi situația e mult 
schimbată în bine, peste 90 la sută din absol
venți fiind proveniți din mediul rural, adică 
vor lucra în agricultură numai aceia care vor 
cu adevărat să lucreze acolo, nu excursioniști 
'puși pe mirări și întrebări puerile despre 
viața la țară. Mai mult, se prevede ca în urmă
torii 2-3 ani toți absolvenții liceelor agricole 
să fie proveniți din mediul rural. Ar mai fi 
practica, obiect esențial la liceele de specia
litate, care în urmă cu cîțiva ani ocupa doar 
20% din programă și se făcea, începînd din 
1972 cînd bazele proprii de practică ale șco
lilor au fost preluate în mod greșit de Gostat, 
mai mult formal. Astăzi, constatîndu-se gre
șeala, s-au înzestrat din nou școlile cu loturi 
didactice, pe care elevii să învețe chiar să și 
strice, unitățile agricole apropiate punîn- 
du-le la dispoziție teren pe care elevii să-l 
cultive trecînd prin tot ciclul calendarului 
lucrărilor agricole. Din păcate, deși normal 
ar fi ca viitorii mecanizatori să învețe să 
conducă ultimele tipuri de mașini agricole, 
mașini pe care le vor întîlni încă în prima zi 
de muncă în producție, peste 50 la sută din 
utilajele, mașinile și instalațiile din dotarea 
unităților școlare sînt învechite, rare pe 
cîmp, numeroase în amintirile agronomilor

Tehniciană cu protecția plantelor, cu un 
stagiu de-o lună și ceva,se ocupă acum cu 
stîrpirea dăunătorului denumit buha ver- 
zei. E inimoasă, dornică să se plătească față 
de oamenii cărora le datorează cei cinci ani 
de învățătură. Dar e și puțin speriată: «Nu 
cunosc toți dăunătorii dacă-i văd la fața lo
cului. in școală nu prea aveam material di
dactic. Desenam insecte, le copiam, adică, de 
pe pliante pe caiet...»

Președintele Vasile Voicu nu e tare îngri
jorat că «fetele lor» nu au încă destule cu
noștințe practice. învață, pe rînd, că toți 
au început cu începutul. Ar fi bine dacă la 
liceele agricole s-ar face mai multă practică, 
dacă specialiștii cu pregătire medie și chiar 
cu studii superioare ar simți încă din școală 
mirosul pămîntului.

Am fost îndemnați stăruitor să consem
năm, în plus: 1) C.A.P.-jilava le plătește cu 
salarii lunare, în bani, pe cele trei absolvente 
ale liceului agricol. Nu în produse, cum se 
întîmplă în alte părți. 2) Pentru C.A.P.- 
jilava tehnicienii agricoli au fost și sînt nece
sari și prețuiți. Pentru că-s un ajutor la greu. 
Și-i greu să faci agricultură în București1

Viorica CIORBAGIU

vîrstnici. De această problemă conducerea 
ministerului, tovarășul ministru Angelo Mi 
culescu personal, se preocupă în mod de
osebit, pentru că este firesc să pregătim 
specialiști pentru ce și cum se face astăzi 
în agricultură, oameni capabili să facă față 
în prima linie a agriculturii încă din clipa în 
care părăsesc școala. în același cadru se în
scrie și pregătirea cadrelor didactice, pină 
mai ieri lipsite, dacă nu de pregătire profe
sională, de vocație pedagogică. Pentru că 
este greu de crezut că pot fi profesori con
vingători cei care la urma urmei nu au dorit 
nimic altceva decît să iasă din cîmp, din 
noroiul cîmpului în care an de an aurea 
bobul de gîru, cei care, inapți fizic sau pro
fesional, își făceau din școlile agricole locuri 
de stat și de răsfăț. Cei îndreptățiți să spere 
în perfecta funcționare a învățămîntului 
agricol știu că, pînă în anii din urmă, în liceele 
agricole nu predau prea mulți profesori 
foarte buni, sănătoși, apți pentru munca de 
teren, cu mulți ani de producție la activ. Și 
tocmai pentru că știu și recunosc acest lucru 
pot susține astăzi că — deși mai sînt profe
sori slabi, cu rezultate directe slabe (Turnu 
Măgurele, Bistrița, Selniceni), deși din 98 
la sută promovați peste 50 la sută dintre ab
solvenți au medii între 5 și 7 (iar la unele 
licee procentul de admiși în învățămîntul 
superior a fost foarte mic — Malu-Mare, 
Cernavodă) — lucrurile sînt în curs de în
dreptare, că prin testări și instruiri repetate 
profesorii buni sînt din ce în ce mai nume
roși (liceele din Dragomirești-Vale, Buzău, 
Salonta, Șimleul Silvaniei, Craiova, Cia- 
cova, Mizil, Ciumbrud, Blaj, Palas). Se înlă
tură astfel prejudecata de mare întindere a 
unora care au crezut că a învăța într-o școală 
agricolă nu înseamnă nimic altceva decît a 
te plimba cîțiva ani prin fața unor catedre 
pline de blîndețe ca să primești note și cer
tificate ce-ți vor permite, aproape în mod 
fraudulos, să pretinzi la angajare (indiferent 
unde, nu neapărat în agricultură) posturi 
bine adăpostite, călduțe și confortabile. Ar 
mai rămîne să se reglementeze ferm pentru 
absolvenții liceelor agricole regimul de re
partiție, deoarece încă mai sînt C.A.P.-uri 
care se opun la angajarea lor, atît din neîn
credere, cît și dintr-o (nefirească înțelegere 
a intereselor proprii. Faptul că toți acești 
tineri muncitori agricoli de înaltă calificare 
nu au altă dorință decît aceea de a munci 
așa cum au fost învățați nu trebuie să pară 
unor conducători de unități agricole ca o 
prea mare grabă în a le nega munca, metode
le, și meritele, ci, cum și este adevărat, ca o 
mare dorință de a se afirma ei, și prin ei 
de a afirma viitorul unei agriculturi moder
ne, imposibil de gîndit altfel decît aici și 

.acum.
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muzee
în curînd, la Sinaia, în cadrul Secției de 

artă decorativă a Muzeului Peleș, urmează 
să se deschidă o expoziție cu cele mai reu
șite — din punct de vedere estetic— proto
tipuri pentru industrie. Pentru prima dată 
la noi asistăm la o încercare de reabilitare 
estetică a produsului industrial, sub auspi
ciile uneia dintre cele mai prestigioase 
instituții de cultură: muzeul. în accepțiune 
tradițională, muzeul de artă se justifica, pe 
plan cultural, doar în calitate de «colecție 
de capodopere», cum ar fi spus Mihail Dra- 
gomirescu. Orice dubii cu privire la valoarea 
artistică a unui obiect făceau imposibilă 
atașarea acestuia la categoria obiectelor 
demne să fie expuse sub auspiciile muzeului. 
(La Luvru, arta modernă, de la impresio- 
niști încoace, nici pînă astăzi încă nu a putut 
pătrunde!). Prin opoziție cu atitudinea con
servatoare a muzeului tradițional de artă, 
au luat ființă o serie de muzee noi, propu- 
nîndu-se conservarea, popularizarea și expli
carea fenomenului artistic modern. Așa 
au luat ființă și s-au impus diferitele muzee de 
artă modernă, devenite astăzi celebre în 
toată lumea. Dar paralel cu evenimentele 
survenite pe planul creației artistice pro- 
priu-zise, asistăm totodată, în secolul XX, 
la dezvoltarea fenomenului cunoscut astăzi 
sub denumirea de design.

Design-ul, în accepțiunea sa strict estetică, 
privește cea de-a doua dimensiune a obiec
tului industrial contemporan. în condițiile 
în care între mai multe produse,avind aceeași 
valoare funcțională, eu trebuie să optez pen
tru unul singur, criteriul estetic este cel 
care urmează să-și spună cuvîntul. Prefer 
un produs în condițiile în care el vine nu 
numai în întîmpinarea unor trebuințe de 
ordin util, ci și în întîmpinarea exigențelor 
mele estetice. Creația industrială contem
porană de mașini, de obiecte de uz comun 
și vastă utilitate, a ajuns să posede astfel, 
alături de dimensiunea sa funcțională, ine- 
rentă,și o necontestată dimensiune estetică. 
E limpede că obiectul destinat a fi consumat 
sau utilizat, chiar dacă satisface și unele 
preferințe estetice ale mele, nu poate fi 
confundat cu opera de artă, care se sustrage, 
prin definiție, consumului și principiului 
utilizării. Problema locului pe care obiectul 
industrial contemporan, posedînd pe lîngă 
dimensiunea sa utilă și o dimensiune estetică, 
îl ocupă pe planul culturii, formează, de mulți 
ani, obiectul celor mai controversate discuții. 
Unii propun formula: «artă industrială» 
pentru prototipurile urmînd a face obiectul 
unei expoziții găzduite de un muzeu. Ideea 
mi se pare riscantă: Nu ne putem juca cu 
termenii, pronunțînd «artă industrială» cu 
ușurința specifică celor care sînt convinși 
că există, alături de muzică, de literatură, de 
artele plastice și o «artă culinară» sau una 
«militară». Design-ul apare drept alțceva 
decît arta; și chiar în condițiile în care 
porțile muzeului se deschid și pentru noul 
tip de creație — gest ce trebuie salutat, 
întrucît e vorba de produse posedînd și o 
dimensiune estetică — el nu trebuie con
fundat cu arta. Inițiativa Muzeului Peleș 
reprezintă doar un prim pas făcut într-o 
asemenea direcție. Să ne gîndim că noi, pînă 
la ora actuală, nu avem colecțiile de proto
tipuri posedînd atît o valoare utilă cît și o 
anumită valoare estetică, nu de pe parcursul 
veacurilor, dar măcar de pe parcursul ulti
melor decenii. Nu putem face o comparație 
între ceea ce era de bun-gust la 1950 sau la 
1960 și ceea ce este astăzi. Prin inițiativa 
de la Muzeul Peleș muzeografii sînt solicitați 
astfel la o muncă anevoioasă de studiere a 
prototipurilor care s-au succedat la nivelul 
creației estetice industriale de-a lungul ani
lor. Să sperăm că această muncă nu va în- 
tîrzia să-și arate roadele așteptate.

Gheorghe ACHIȚEI
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sînt vinovați 
numai ciobanii?

La 10 octombrie primim la redacție o scrisoare prin care 
inginerul zootehnist Romeo Cosoroabă, cercetător la Stațiunea 
experimentală Șimnic-Craioya, ne relatează o întîmplare dra
matică și face un apel: «...în după-amiaza zilei de 20 septem
brie a.c. am întîlnit ia Judecătoria Craiova doi dintre ciobanii 
cu care lucrasem în urmă cu circa 10 ani. Sesizat de cele poves
tite de ei am asistat la un proces unde au fost condamnați ia 
5 luni închisoare și recuperarea unei pagube de circa 12 500 lei. 
Am fost foarte dezgustat că se aruncă în spinarea unor munci
tori simpli o serie de neglijențe pentru care nu sînt vinovați, 
fapt ce m-a făcut să iau hotărîrea să solicit sprijinul celor care 
ar mai putea să facă lumină și dreptate...»

Ceea ce vom face și noi prin rîndurile 
de față, fiindcă avem certitudinea că, 
dacă o sentință e nedreaptă, mai există 
atîtea foruri și instituții anume destinate 
«să facă lumină și dreptate», menite 
expres să apere echitatea socialistă, 
obligate chiar, prin însuși rolul lor, să 
deschidă porțile adevărului care să ne 
inunde curat conștiințele, fortifiindu-le. 
Judecătoria Craiovei a pronunțat o sen
tință dar nu cea definitivă, nu fără drept 
de apel. Respectînd un drept al cetă
țeanului din țara noastră, respectînd o 
lege a justiției — și poate chiar anume 
repere ale conștiinței completului de 
judecată că peste această întîmplare mai 
planează încă nedumeriri — a dat drept 
de recurs împricinaților. Deci, cauza 
nu-i pierdută, căile de reabilitare a celor 
care, poate fără vină, sînt acuzați nu sînt 
închise.

Cu aprobarea juristului Liviu Jura, 
președintele judecătoriei,cercetăm volu
minosul «Dosar nr. 7231/1973 de urmă
rirea penală â tehnicianului veterinar 
Nicola Virgil și a ciobanilor Filigean 
Gheorghe și Geoancă Dumitru pentru 
săvîrșirea în luna octombrie 1972 a in
fracțiunii de neglijență în serviciu, pre
văzută de articolul 249, aliniatul l,Cod 
penal, în dauna părții civile C.A.P. Li- 
vezi-Podari,jud. Dolj,și ocazionarea unui 
prejudiciu de 28 400 iei». Care sînt fap
tele? Pe 26 octombrie, tehnicianul ve
terinar îl anunță pe președintele C.A.P., 
Nicolae Trăsnitu, o anunță pe șefa fermei 
zootehnice,inginera Popa Cornelia,că a 
doua zi, în 27 octombrie, urmează să 
facă tratamentul cu «Fasciozan» la oi. 
Anunță că va aduce oile în sectorul zo
otehnic, fiindcă în strungă n-are condi
ții. II avertizează, în treacăt, și pe aju
torul șefei de fermă, pe Lohon Alexan
dru, rugîndu-l să-i mai asigure oameni 
căci el singur, cu cei doi ciobani, nu va 
izbuti lă un ciopor de 500 de oi. Cere 
șareta președintelui (acesta i-o dă) și 
pleacă sus între dealuri să le spună 
ciobanilor să pună oile la regim, înce- 
pînd cu orele 18,00 să le închidă în 
obol, fără mîncare, iar a doua zi să le 
coboare în sectorul zootehnic, unde să 
le facă tratamentul împotriva fasciolozei 
(gălbeazei). Bun și făcut, ciobanii îl ascul
tă, închid oile în obol, iar dis-de-dimi- 

neață pornesc cu ele spre sat, cale de 
5 kilometri. Cum specifică toți în decla
rațiile scrise date la postul de miliție, 
inclusiv șefa fermei, la orele 7-7,30 s-a 
început tratamentul. «Nu cunosc în ce 
împrejurare au ajuns oile în sat în 
sectorul zootehnic — notează inginera 
Popa Cornelia — dar le-am văzut în 
dimineața zilei de 28 octombrie 1972 
(o mică eroare de dată — n.n.) la orele 
7,30,aduse de ciobanii oilor și la venirea 
mea se aplicase tratamentul respectiv la 
circa 5-6 oi».Au lucrat cei doi ciobani, 
tehnicianul, ajutorul șefului de fermă și 
încă doi cooperatori sub supravegherea 
inginerei așa încît la 10-10,30, erau gata. 
Au mai fost ținute cele 500 de oi la re
gim, închise fără mîncare, pînă pe la 
12,30-13,00 (orele au importanța lor 
chiar și în medicina veterinară, fiindcă 
indicațiile prescriau patru ceasuri de 
dietă), «după care — declară ciobanii, 
Nicola Virgil și șefa fermei — ne-au 
spus să luăm oile și să plecăm la stînă, 
lucru ce am și făcut. După ce am plecat 
cu oile din sat,-am trecut calea ferată și 
le-am mai lăsat să pască printre pomii 
livezii încă vreo două ore, după care am 
pornit spre stînă», adică din nou 5 ki
lometri, departe de sat, acolo, izolați 
între păduri și dealuri. Spre seară și în 
cursul nopții o parte din oi au început 
să dea semne de boală gravă, semne de 
moarte. Ca să nu se piardă, bacii — care 
nu erau baci de ieri de azi, știau semnele 
cînd animalul e răpus fără scăpare — au 
început să taie. «Să sacrifice de necesi
tate» -— cum se spune în termeni veteri
nari. Tîrziu în noapte, boala prindea alte 
și alte oi și atunci unul tăia, iar altul a 
luat-o la fugă peste dealuri, spre sat. 
Către zori, pe la 5,îl anunță pe ajutorul 
șefului de fermă, îl anunță pe președinte, 
acesta pe tehnicianul veterinar și aleargă 
toți cu șarete cu cai, acolo sus la stînă. 
Spectacol dezolant: 30 de oi tăiate, se 
continuă pînă la 71. Ba nu, 74, dar 3 erau 
ale oierilor și ale lor nu contau la pagubă. 
Au fost duse la Abatorul din Craiova, 
au fost valorificate, și împreună cu despă
gubirea primită de la ADAS se recupe

rează din valoarea oilor 15 906 lei. Incon
testabil s-a adus un prejudiciu avutului 
obștesc, incontestabil s-a făcut o pagubă 
șeptelului de animale al statului, incon

testabil suma totală trebuie recuperată. 
Dar cine-i de vină de acest «accident», 
cum îl numesc toți, cărui fapt se dato
rează? Cine-i bun de plată? începe an
cheta, încep probele de laborator, încep 
expertizele, începe procesul... Și se gă
sesc cei trei vinovați Oare întru totul ei? 
Oare numai ei?

După ce am studiat atent, foarte atent, 
dosarul am fost la Livezi, am cerut să mi 
se povestească totul încă o dată și încă o 
dată, am refăcut drumul oierilor și 
nedumeririle persistă... Se înnoadă în- 
tr-un păienjeniș de neglijențe, de indi
ferențe, de fugă de responsabilitate ale 
altora decît ale oierilor. Aș spune fără 
teama că greșesc că ei sînt cei mai puțin 
vinovați. Li s-a spus să vină cu oile în 
sectorul zootehnic, au venit în sectorul 
zootehnic. în declarația sa, inginera Popa 
Cornelia, șefa fermei, cea mai în drept 
să ia decizii,scrie-.«De asemenea, cunosc 
că trebuia o furajare specială înainte de 
aplicarea tratamentului, bogată în sub
stanțe proteice (prospectul precizează 
că în calciu n.a.), pentru prevenirea 
accidentelor». Deci, cunoștea că un 
asemenea tratament comporta riscuri, 
dar cum a fost anunțată, așa trăsnet, că 
se va aplica tratamentul, nici nu s-a 
interesat dacă această furajare s-a făcut 
ori ba. Atunci, avea sau nu competența 
să hotărască amînareaapUcării respectivu
lui tratament?

E adevărat, graficul presa, tratamentul 
trebuia făcut în septembrie, cum tot 
dînsa notează. «Cunosc că tratamentul 
trebuia aplicat înainte de venirea ploilor, 
adică în luna septembrie 1972, de ase
menea trebuia constituit un lot de probă, 
la care să se administreze cu 24-48 ore 
înainte de tratamentul în masă». Iar 
ploile începuseră, iar fascioloza ame
nința cu epidemia, bacilul ei crește 
într-o fantastică explozie pe vreme de 
ploi, iar pășunile din partea locului sînt 
supradozate, infestate pînă la refuz cu 
acest oribil flagel. Și a închis ochii... Să 
spunem că tehnicianul ar fi fost un 
încăpățînat, un indisciplinat, dar cir
cumscripția veterinară,dr. George Po
pescu, șeful ei, nu era așa departe... Nu 
era imposibil de găsit. Numai că între 
inginerazootehnistăși medicul veterinar 
nu există prea bune relații profesionale.

Cei doi ciobani au fost în situația să 
treacă oile, dus-întors, pe o muchie de 
cuțit: într-o parte teren de sfeclă fura
jeră absolut contraindicată, în alta pă
șune tratată masiv cu îngrășăminte chi
mice (azotat și superfosfat), care n-a 
fost marcată (cum este obligatoriu) de
cît după ce se fripseseră cu ciorba, abia 
în 11 noiembrie 1972. Probați cu re
constituirea și vedeți dacă este posibil 

ca doi oameni, numai doi, să reușească 
performanța să nu lase oile, dar absolut 
nici una, să treacă granița, nici în sfeclă, 
nici pe terenul toxic. De ce completul 
de judecată n-a solicitat o reconstituire? 
Este iarăși o nedumerire. Dealtfel, cu 
toate probele de laborator făcute, cauza 
mortalității este încă un mister. Sfeclă 
s-a găsit în cantități prea mici ca să 
provoace intoxicații mortale, semnele 
toxicelor din îngrășăminte n-au apărut. 
Există și suspiciunea că probele s-au dus 
prea tîrziu la laborator, cînd organele 
erau alterate.

Să mergem mai departe, pe firul fapte
lor; inginera declară: «Nu cunosc dacă 
s-a aplicat tratamentul cu «Fasciozan» 
ovin în cursul anului 1972...» Și e vorba 
de ferma de care răspunde. Desigur, nor
mele veterinare sînt în sarcina circum
scripției medicale, dar chiar un inginer 
agronom profilat pe zootehnie de 9 ani, 
cum este ing. Popa, poate rămîne com
plet străin? La Direcția agricolă jude- 
țeană-Dolj am pus această întrebare: 
«Spuneți-mi, un inginer zootehnist tre
buie să cunoască sau nu, măcar în gene
ral, norme veterinare?» «99 la sută da»,a 
fost răspunsul. în primul rînd pentru că 
la Facultatea de agronomie se predă, ca 
disciplină de învățămînt. și se dă exa- 
men,|amedicină veterinai ă».Culmea cul
milor, în timp ce un inginer de fermă 
zootehnică îmi declară și îmi susține sus 
și tare că nu este obligat și nici nu are 
indicația să cunoască norme veterinare, 
în contractul de angajare al celor doi 
ciobani,pe care l-a semnat și ing. Popa, 
se specifică: «...sînt obligați să-și dea 
toată stăruința pentru a se îndeplini 
sarcinile conform planului de producție 
și să respecte toate indicațiile zoo-vete- 
rinare pentru păstrarea efectivului pla
nificat». Așadar, doi ciobani cu 4 clase 
elementare trebuie să cunoască norme 
veterinare științifice în timp ce un ingi
ner nu! Așadar, doi ciobani execută 
niște dispoziții date de superiorii lor, 
iar un tehnician lucrează necontrolat 
de nimeni. Nu este oare normal ca și 
medicul Popescu George să fi știu^dacă 
s-a făcut sau nu testul de probă, să asiste la 
un asemenea tratament în masă? Iar o 
șefă de fermă se disculpă total, afirmîn- 
du-și în fapt incompetența, prin decla
rația scrisă, cu vădita intenție de a da 
integral vina pe tehnician și pe ciobani.

«încă un element de regret — și-l 
exprimă medicul veterinar Lazăr Buciu 
de la Direcția agricolă județeană Dolj, 
pentru că au fost condamnați ciobanii — 
este faptul că acești oameni muncesc în 
condiții vitrege, bătuți de vînturi și de 
ploi, izolați de sat și de familii, fără un 
minimum de amenajări din partea C.A.P. 
Se găsesc greu ciobani pentru oi. Iar cei 
din părțile Novacilor sînt recunoscuți 
pentru priceperea și conștiinciozitatea 
lor. Sînt compromiși ei,dar și C.A.P.-ul. 
Ei nu vor mai găsi ușor de lucru în altă 
parte, dar nici alții nu vor mai veni la 
acest C.A.P. în fond, oricîți specialiști 
am avea noi, tot ciobanii hrănesc și 
îngrijesc oile». Atunci, cînd acești oa
meni sînt fără antecedente penale, cînd 
pînă la acest accident nimeni nu le 
poate reproșa nimic, și cu toată grava lui 
prezență cooperativa și-a îndeplinit și 
depășit planul de producție pe 1972, 
ocupînd locul doi pe județ în sectorul 
ovin, de ce nu s-a găsit altă modalitate de 
sancționare a «neglijenței lor în servi
ciu», fără judecătorie și proces?

Desigur, prejudiciul adus avutului 
obștesc trebuie compensat. Dar nu de 
trei acari Păun, ci de toți vinovății. Cu 
ce sînt oare mai mici «neglijențe în 
serviciu» dezinteresul față de sectorul 
pe care îl conduci, incompetența, învă
luirea lașă în «nu cunosc», «nu mi s-a 
spus», «nu mi s-a adus la cunoștință»?

Cici IORDACHE
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nu ne afumati !
9

un sfetnic util:
autonemultumirea
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Am revenit în marea uzină de utilaj chi
mic «Grivița roșie» pentru a fi martorul 
unui eveniment sărbătoresc: îndeplinirea 
planului pe primele 10 luni Cu o depășire 
de 22 milioane lei la producția globală și 8 
milioane la producția marfă, precum și 
realizarea integrală a sarcinilor la export. 
Înștiințîndu-ne telefonic despre toate aces
tea, secretarul comitetului de partid, tova
rășul Ilie Bologa, a ținut să adauge că «prin 
aceste înfăptuiri se devansează cu 3 luni 
angajamentul asumat de îndeplinire a cinci
nalului cu 7 luni mai devreme».

Așadar, realizări notabile prin care con
structorii grivițeni lăsau în urmă nu numai 
sarcinile de plan propuse inițial, ci. chiar, 
și propriile lor angajamente reînnoite la 
începutul acestui an.

De fapt nimic senzațional, nimic ieșit din 
comun. Succesele erau raportate de către 
colectivul de la «Grivița roșie», aici unde 
ființează de mai mulți ani cea mai strălucită 
școală de sudură românească și unde, în 
laboratoarele uzinale, zeci de specialiști 
pasionați inventează și perfecționează de la 
o lună la alta metode și procedee tehnologice 
originale, dintre care unele înscrise la capi
tolul «premiere mondiale». (în paranteză 
fie spus, cu vreo cinci luni în urmă, după 
publicarea în «Flacăra» a unui reportaj 
consacrat activității desfășurate de un grup 
de cercetători inimoși, m-am pomenit cu o 
misivă redactată în termeni drastici prin care 
eram foarte aspru certat de către repre
zentanții unui institut de cercetări din 
Timișoara care nu vroiau nici în ruptul capu
lui să-mi ierte rîndurile prin care afirmam 
că un specialist de la «Grivița roșie» a fost 
nevoit să pună la punct de unul singur un 
procedeu original de sudare, deoarece co
legii din Timișoara refuzaseră să-i acorde 
concursul... Mă rog, oameni sensibili și, fără 
îndoială, cu mari disponibilități în domeniul 
autocriticii.)

Am pășit, deci,pragul întreprinderii pentru 
a descrie mai puțin toasturile festiviste și 
congratulările reciproce ci, în primul rînd, 
pentru a reface prin solicitudinea slovei tipă
rite drumul parcurs aici în ultimele 11 luni, 
spre folosul tuturor celor care doresc să 
cunoască îndeaproape experiența acestor 
constructori bucureșteni. lată, de ce nu mică 
mi-a fost mirarea cînd în locul atmosferei 
sărbătorești am găsit pretutindeni, și asta 
chiar de la început, fețe încruntate și priviri 
piezișe, un soi de du-te-vino cu bărbați 
încordați, scumpi la vorbă și, după toate 
aparențele, cătrăniți foc.

— Ce se întîmplă, tovarășe Bologa?
— Se întîmplă așa că nu e bine deloc.
Și din nou agitație și obrazuri crispate, 

încăperile comitetului de partid gemeau de 
lume. Muncitori, maiștri, ingineri, sudori 
și turnători sosiți de cîteva clipe din halele 
de execuție, cu fețele și palmele cernite de 
zgură. Se discutau probleme curente de pro
ducție și se rosteau cu voci de stentor co
menzi scurte, militărești. Aici, la «Grivița 
roșie», zgomotul puternic am halele de 
cazangerie și turnătorie i-a obișnuit pe oa
meni să vorbească tare și în cuvinte ouține 
și o fac chiar și atunci cînd se găsesc în birouri 
cu uși capitonate și flori la ferestre.

Tema dominantă a dezbaterilor: îmbună
tățirea calității produselor aflate în execu
ție. Se discuta aprins, se făceau propuneri 
și se prezentau soluții de extremă urgență. 
Totul în conformitate cu indicațiile ferme 
formulate în această privință de către se

cretarul general al partidului nostru cu 
ocazia vizitelor de lucru întreprinse în 
județele Mureș, Buzău și Prahova. Se lucrează 
de asemenea intens la întocmirea unui plan 
de măsuri care să asigure respectarea rigu
roasă a prevederilor legale ce stabilesc ca 
uzinele furnizoare să efectueze, cu exigență, 
înainte de livrarea utilajelor, toate probele 
privind funcționarea acestora.

Mă adresez din nou tovarășului Bologa:
— Considerați că după criticile adresate 

de tovarășul Nicolae Ceaușescu construc
torilor de utilaj chimic din Ploiești se impune 
o revizuire a activității generale și în între
prinderea dumneavoastră?

— Nu avem reclamați! chiar atît de vehe
mente din partea beneficiarilor noștri. Dar 
lipsuri, indolență și lucru făcut de mîntuială 
există și în uzina noastră. Am fost și noi, la 
fel ca și colegii ploieșteni, preocupați mai 
mult de realizarea sarcinilor curente și 
de perspectivă,fără să instituim ceas de ceas 
un control sever, interfazic, în domeniul 
execuției și calității produselor.

— îmi dați voie să public lucrurile acestea?
— Vă rog chiar. Nu ne speriem să ne 

facem publice lipsurile. La urma urmei 
toți avem de învățat unii de la alții, atît din 
merite cît și din greșeli.

— Și pe urmă, vorba juriștilor, o greșeală 
recunoscută e pe jumătate iertată.

— ... Sau pe jumătate remediată, spunem 
noi constructorii. Dar aici o precizare, 
într-un colectiv de muncă toată lumea tre
buie să participe în masă la înlăturarea greu
tăților. Criticile și admonestările între patru 
ochi și la adăpostul zidurilor mute seamănă 
a spovedanie popească. Veniți după masă la 
plenara activului nostru de partid.

Spuneam cîteva rînduri mai sus că la 
«Grivița roșie» zgomotul puternic din halele 
de producție i-a obișnuit pe salariați să-și 
vorbească pe scurt, pe un ton răstit și cu 
voci de tunet. Adăugați la toate acestea fap
tul că aici,în ședințe, participanții își spun 
gîndurile exact așa cum li se izvodesc în 
minte, că nu se tem să-și scuture superiorul 
și nici să se sperie de criticile colegului de 
muncă — și veți avea în mare imaginea unei 
plenare a comuniștilor grivițeni.

Nici o fărîmă de critică poleită, dar nici 
de patimă dezlănțuită. Oamenii își spun 
verde. în fată, oărerile, neiertători. Un stil 
de a gîndi, de a vorbi, de a acționa Asta 
e tot.

Astfel stînd lucrurile și cunoscîndu-i pe 
comuniștii de aici nu de ieri de azi, nu m-am 
mirat deloc cînd am yăzut în informarea 
prezentată în ședință că meritele și succe
sele au fost expediate în cîteva rînduri, iar 
restul spațiului (vreo 10 pagini) a fost re
zervat unei critici virulente la adresa între
gii activități din ultimele 10 luni. S-a arătat 
între altele că, în acest răstimp, au fost 
înregistrate 26 de reclamați! din partea 
beneficiarilor, că nu puține utilaje au fost 
livrate cu grave defecțiuni de fabricație, 
că nu întotdeauna s-a ținut seama de pre
vederile legale de a se executa utilaje com
plet asamblate și verificate cu exigență pe 
standurile de probă din întreprindere. Au 
fost astfel expediate la Pitești coloane și 
schimbătoare de căldură cu deficiențe de 
montaj și talere sudate necorespunzător. 
Greșit executată s-a dovedit și coloana 
pentru sinteza amoniacului,livrată Combi
natului chimic din Slobozia. A mai fost 
amintită recfamația sosită din partea Combi
natului chimic din Rîmnicu-Vîlcea prin care 

s-a dovedit negru pe alb că echipamentul 
auxiliar al celulelor de electroliză avea 
serioase carențe de execuție. S-a vorbit 
apoi pe larg despre pregătirea necorespun
zătoare a unor salariați, oameni rămași de 
căruță, cu o gîndire tehnică depășită, și care 
nu mai pot astăzi rezolva problemele com- 
ftlexe ale noilor utilaje aflate în construcție.
n sfîrșit, s-a discutat mult și amănunțit 

despre mașinile-unelte cu grad mare de 
uzură, despre rabotezele, presele și valțu- 
rile mizere, hodorogite, cu stop cardiac 
care nu asigură nici productivitatea scontată 
și nici precizie și rigoare în prelucrarea 
diverselor piese.

lată în continuare pe scurt, foarte pe scurt, 
și cîteva păreri exprimate de cei prezent!.

Inginer Gheorghe Stan (șeful CTC): Lip
surile constatate să fie imediat discutate la 
locul de muncă în prezența celor vinovați 
și cu participarea factorilor de răspundere: 
maiștri, șefi de echipă, ingineri.

Inginer Anton Moldovan (invitat din 
partea Ministerului Industriei Chimice): 
Uzina are restanțe serioase față de bene
ficiar: circa 1 250 tone. Întîrzierile au dus 
la neintrarea în funcțiune a pirolizei și rafi
năriei II de la Combinatul Pitești, care la 
rîndul lor frînează încă alte 11 instalații.

Florea Oprescu (maistru la cazangerie): 
Nu se poate învăța meserie din moment 
ce sudorii calificați își lasă ucenicii să lucreze 
singuri, îi distribuie la lucrări autorizate 
pentru care nu au pregătirea corespunză
toare, în loc să se ocupe îndeaproape de 
creșterea lor.

Inginer Dumitru Manolache (șeful secției 
proiectare): Avem nevoie de o concepție 
unitară a planului de execuție. In clipa de față 
se lucrează diferit și fără tipizarea necesară.

Ștefan Nițulescu (maistru turnător): Sec
ția noastră a ajuns copilul vitreg al"între
prinderii. Nici o modernizare în ultimii ani. 
Să se mărească responsabilitatea fiecărui 
individ în parte, iar inginerii să nu fie trans
formați în dispeceri, ci să fie lăsați să-și facă 
meseria.

A fost întocmit un plan de măsuri, din care 
reținem în mod deosebit preocuparea ex
presă pentru înființarea grabnică a standuri
lor de probă și a platformelor de montaj, 
precum și a unor cursuri de calificare și 
reciclare la toate nivelele.

Trei ore cu fulgere și tunete, dar după 
terminarea ședinței oamenii se prezentau 
cu fețele destinse, privirile limpezi, rîdeau și 
aveau chef de vorbă. Mulți dintre partici
pant au trecut vizavi, la «Feroviarul» 
unde au continuat discuțiile. Așa ca între 
prieteni. Am fost și eu prezent și am con
statat din nou că aici autonemulțumirea 
constituie un fel de meteahnă de lux, efi
cientă și care mai cu seamă are meritul de a 
reteza din fașă aripile rutinei și mulțumirii 
de sine.

O metodă originală, un stil de muncă sau 
mai degrabă o profesiune de credință năs
cută din conștiința colectivă a unei uzine 
cu vechi tradiții de muncă și luptă muncito
rească, a unor oameni care-și gospodăresc 
cu exigență comunistă avuția materială și 
intelectuală, într-o luptă permanentă cu 
inerția și capcanele neprevăzutului. Din tot 
ce am văzut și am constatat, n-avem decît 
de învățat.

Liviu TIMBUS

Admonestarea a bubuit prin ferestruica 
deschisă a ghișeului, prin care ieșeau, în 
viteză, căni aburinde cu ceai.

— Dar nu... scuzați-mă... nu-i aprinsă...
Cel admonestat, un tînăr în ținută de oraș, 

cu cravată, și-a scos automat dintre buze 
țigara super-long. Avea o expresie uimită, 
intimidată, interzisă. Asemenea tratament 
din partea unei gazde! Fiindcă «puștiul» 
care servea ceaiurile era, evident, pe post 
de gazdă. Sigur.

— Un ceai! trei ceaiuri! un ceai! două 
ceaiuri! Un coniac, vă rog! încălzește sîn- 
gele.

în circa zece minute, prin ferestruica 
ghișeului au trecut peste cincizeci de ceaiuri, 
vreo 15 coniacuri (cineva a vrut Bitter cu 
lămîie),s-au fumat cel puțin 20 de țigări. 
S-au fumat totuși. Pe urmă zarva s-a potolit. 
Grupul de tineri turiști — grup organizat 
prin O.N.T. — a luat drumul înapoi la 
Sinaia.

— Crezi că se cuvine să fii nepoliticos cu 
oamenii care urcă pînă aici, la 2 507 metri? 
Crezi că e drept?

— Ăștia nu-s oameni de munte!
Și după ce i-am spus că scriu la o revistă: 
— Dumneavoastră ziariștii!, ar fi bine 

să nu scrieți numai despre cabanieri și me
teorologi... l-ați văzut, nu? Urcă la cabană 
să fumeze și să bea. Acum n-a fost nimic. 
Se fac beții în lege. Și-și aduc tranzistoare. 
Și vin în pantofi de lac. N-au văzut nici 
Colții Morarului, nici Văile, nici apusul soa
relui. Nimic. De ce nu scrieți că muntele 
trebuie respectat? De ce nu-i trimitețisă se 
plimbe pe bulevard, pe aceia care cred că la 
munte se merge ca la chermeză?!
. A tăcut brusc.

Ion Amuza este supranumit în Bucegi 
«copilul munților». A terminat liceul și a 
făcut de cu rînd armata, apoi a absolvit un 
curs al Ministerului Turismului, la Sinaia. 
Tatăl lui a fost 25 de ani cabanier. Fiul a venit 
de un an la Omul. Face parte din «Salva- 
mont». A scăpat oameni de la îngheț, de la 
moarte. *.

— Ai de gînd să trăiești toată viața în 
cabane?

— Nu m-am gîndit încă...
Greu de crezut. Nu din indiscreție, ci cu 

totul întîmplător am văzut pe masa lui un 
caiet cu exerciții de algebră. Poate e o 
pasiune gratuită. Poate.

De fapt, pe Ion Amuza l-am întîlnit în 
drum spre Omul. Avea un rucsac greu. 
Nu știam că e cabanier sau că aduce pîine 
de la Babele. Abia într-o sa de munte, 
înainte de începerea urcușului pieptiș, cei 
din grupul nostru și-au dat seama că ne 
însoțea cabanierul de la Omul. Acolo, în 
șaua muntelui, era o stivă mare de navete 
cu sticle goale de Pepsi și apă minerală. 
Niște oameni i-au spus băiatului că a doua 
zi va veni mașina cu marfă. Zeci de kilo
grame urmau să fie cărate de el cu spatele, 
cîteva drumuri dus-întors, la cabană. Așa 
cum cară și apă de băut în bidoane de plastic 
de la Obîrșia lalomiței, dintr-un izvor care 
picură încet, că a fost o vară cu arșiță, sus. 
Apa de izvor cărată cu puterea umerilor 
pentru ceaiuri. Și chiar pentru bărbieritul 
unor tyriști, care nu-și dau seama ce lux 
mare înseamnă, acolo, această banală opera
țiune de toaletă.

în ziua cînd am coborît la cabana Mălăești 
am hotărit că, în ciuda recomandărilor sale 
(«nu scrieți deslpre cabanieri !>^ar fi nedrept 
dacă n-ar ști lumea că există la Omul, un 
tînăr grav, de-o rară și minunată seriozitate.

Cabanierul Ion Amuza e foarte tînăr. 
Și foarte singur. Sînt acolo, pe Vîrful Omul, 
și meteorologii. Ei mai beau cîte o «tărie» 
împreună, mai pufăie un Snagov, joacă une
ori cîte un... șeptic. Dar cabanierul nu bea 
și nu fumează. Pentru el e păcat de moarte. 
Păcat față de munte.

Viorica CIORBAGIU
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PRIMĂVARĂ ETERNĂ.
Cînd f’orile sau naturile moarte i 

mai spun pictorului nimic, ori jc 
imprevizibil al tușelor și autono 
culorilor încetează să-l mai fascine 
mai există regiuni ale realității s 
care pictorul se îndreaptă cu sperai 
cele ale sufletului șt ale visului. Deali 
el se întoarce spre un loc firesc, s 
ținuturile tainice ale emoțiilor și i 
ginației nelimitate,care fertilizează i 
deauna creația. Toate acestea mi 
păreau a fi adevărate pentru Se 
Frențiu, urmărind în expozițiile t 
milor am lumea din tablourile s 
Părăsind pura descriere cromatic; 
obiectelor ori cea a aranjamente 
florale (eternele motive ale orică 
pictor, sau poate ale oricărui încej 
cînd încercările de virtuozitate teht 
obsedează artistul), el s-a îmbarcat 
imperialele imaginației, călătorind s 
universul realității interioare, unde 
există limite, nici imposibil, unde 
drăzneala distruge canoanele șj pute 
de evocare a fanteziei reconstituie 
mea îmbogățind-o cu noi semnifica

Poate această întoarcere spre re 
tatea sufletului, unde gama emot 
predomină, nu explică integral ir 
ginile de pe ecranele pictate de Se' 
Frențiu. El nu e întru totul suj 
dictaturii afectelor și nici nu este ro 
unui loc plasat în afeliul lucidită 
Pictura sa conține,pe lîngă iluminăr 
de-o clipă, și acea necesară elabor; 
mentală care poartă în ea, deghiz 
cu prudență, și ceva din munca geon 
trului care aruncă în actul creat 
calcul și premeditare, rigoare și 
țiune, Exegeza l-a clasat adeseori pr 
tre artiștii suprarealității, nu fără oa 
care dreptate dacă ținem seama că 
face apel adeseori la puterea mag 
a figurației. Dar discursul său nu v 
lează totdeauna legile ordinii natur; 
nu e supus unui dicteu, nu are nir 
terifiant sau halucinant. El reface 
mea într-adevăr după un «model in 
rior» și atribuie visului valori reale 
absolute, folosind astfel tehnici psih 
logice proprii suprarealismului, dar 
unei anumite poetici care-și baze; 
reprezentarea pe transferuri de sem 
ficații. Cred că trebuie să accept; 
ideea că înainte de toate Sever Fren 
este un pictor al metaforelor.

Imaginile lui deschid larg porț 
analogiilor poetice. «Non omnis rr 
riar» e portretul unei femei, sau n 
degrabă celebrarea frumuseții eteri 
Pictorul parcurge un drum lung de 
cuvînt la imagine. Cel care a dech 
șat-o este un celebru vers al lui Hoi 
țiu: «Non omnis moriar...» («Nu \ 
muri cu totul...»).Metafora din cuv 
te e transferată unei permanențe urr
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umuseții feminine, pe care timpul 
dește, dar n-o poate distruge, pe 
ciclul biologic al vîrstelor o ame- 
, dar n-o Infringe, pe care convul- 
existențiale o asaltează, dar n-o 
impun, așa cum conotează pe rînd 
lul-ceasornic, fluturele de noapte 
ierlele care picură lacrimi. Cele- 
frumusețea, el slăvește în același

O PICĂTURĂ DE LUNĂ.

AFORISM.>

PRIMĂVARA.

Cornel BOZBICI

timp puterea vieții :— singura care dă 
sens duratei temporale — și puterea 
magică a visului.

Apelînd la puterea evocatoare a me
moriei și la jocurile nelimitate ale ima
ginației, Frențiu dă sensuri noi terme
nilor realității și creează lumi în care 
primează miraculosul și adesea feeri
cul. Peisajul e supus unor metamorfoze, 
care ne aduc aminte de narațiunile din 
basme: copacii se transformă în ființe 
ori în arborescențe ciudate, cîmpia se 
personifică în statui și dintr-un mi
nuscul lac, ca odinioară din mitologica 
mare, apare Venus, de astă dată sta
tuie albă și plină de grație, transmisă 
posterității de antichitate. Tot acest 
peisaj, ireal prin raporturile dintre 
lucruri, e dominat de cîntecul unui 
flautist pierdut printre nori («Primă
vară eternă»). Cîteodată, jocul metafo
rei se apropie de evenimentele care 
au fascinat lumea în care trăim, ca în 
«O picătură de lună», transpunere 
plastică a cuceririi Selenei.

Pictura lui Sever Frențiu, cu simbo
lica și alegoriile sale, trebuie acceptată 
și judecată ca orice convenție. Ea con
servă ideea convertirii realității inte
rioare în metaforă. Invizibilul sufletu
lui sau al memoriei devine vizibil. 
Poate nici nu e nevoie de mai mult 
cînd vrei să dai frumosului o imagine.
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criză de 
proteine ?

Fără proteine n-ar exista viață, n-ar exista 
multe, n-ar exista om. Existăm fiindcă există 
proteine, trăim mîncînd proteine. Toți avem 
permanentă nevoie de proteine, tn vreme ce 
rezervele clasice de proteine devin neîndes
tulătoare. Deocamdată, lipsesc 3 milioane 
tone de proteine pe an. Atît ar fi deficitul 
mondial. Atît ar frhecesar ca fiecare pămîn- 
tean să aibă rația lui zilnică de proteine. 
De regulă, în asemenea situații, toți ne în
trebăm ce zic savanții, ce propun savanții? 
Savanții spun că va crește producția de carne 
pe întreaga planetă. Una la mînă. Dar, carnea 
animalelor, considerate în epoca noastră 
comestibile, nu va ajunge să acopere nici
odată cererea de proteine a lumii. Se știe 
că nu va fi nici posibil și nici rentabil să 
crească la infinit producția de carne a pla
netei. Un hectar de pămînt va produce doar 
480 kilograme carne pe an și va da, la con
curență, 5 000 de litri de lapte și 50 chintale 
grîu, adică 3 SCO kilograme de făină. Astea 
sînt datele, pămîntul ne trebuie și pentru 
altceva, nu doar pentru pășuni de hrănit 
vitele care să ne dea carne. Savanții sînt 
de părere că deficitul mondial de proteine 
poate fi combătut în multe chipuri. El,care 
au născocit înlocuitori pentru numeroase 
lucruri, propun înlocuitori și pentru carne. 
Atîtea lucruri au azi înlocuitori, a venit și 
rîndul proteinelor animale. Agricultura, de 
pildă, ne va furniza proteine vegetale. Car
nea de la animale va ajunge să fie anevoie 
deosebită de carnea din vegetale. Doar marii 
degustători vor mai fi în stare să ie identi
fice. Tot pentru învingerea crizei de pro
teine, noi, oamenii, va trebui să ne despăr- 

> țim de niște prejudecăți. Și vom trece peste 
ele, garantează ei, savanții, pentru simplul 
motiv că prejudecățile n-au cum să țină 
loc de proteine. Astfel, vom începe să nu 
mai considerăm drept necomestibile o serie 
de animale, cum ar fi cerbii, elanii, cangurii, 
caii și altele, mergînd pînă la lei, care așa 
cum stabilea un mare poet sînt făcuți din 
miei digerați. în fond, sînt de părere savanții, 
proteine putem scoate de peste tot, numai 
să le acceptăm în lumea alimentelor noastre. 
Savanții propun și petrolul ca sursă de pro
teine. Se cultivă levuri pe hidrocarburi și 
totul se transformă în proteine. Levuri,adică 
niște ciuperci microscopice, blînde și cu 
putere de înmulțire fantastică, pe hidro
carburi. La carnea de la animale și la carnea 
din vegetale se va adăuga curînd carnea din 
minerale. Savanții au obligat microciupercile 
să lucreze pentru noi, poporul infinit al 
microciupercilor va fi mobilizat pentru pro
ducerea proteinelor noastre. Savanții mai 
au încă o idee formidabilă. Să sintetizeze 
proteine din aer, mai precis nu din tot 
aerul, ci din azotul aerului. După carnea 
din carne, carnea din vegetale și carnea din 
petrol, va urma carnea din aer. Vom mînca 
aer. Plantele știu să facă asta, animalele și 
mai ales omul, nu. Păi să aibă plantele în 
laboratoarele lor savanți mai pricepuți decît 
omul în laboratoarele sale? Să nu poată 
omul ce poate o buruiană? Deficitul de pro
teine, garantează savanții, va fi atacat din 
toate aceste direcții, din toate plus una 
S-a descoperit că aborigenii din Noua Gui
nee creează singuri proteinele de care au 
nevoie. Ei nu mănîncă aproape deloc pro
teine, dar organismele lor nu duc lipsă de 
proteine. O specie de bacterii,întîlnită doar 
în intestinul lor, sintetizează proteine din 
azotul aerului dizolvat în plasma sîngelui. 
Din acest punct de vedere, aborigenii din 
Noua Guinee sînt mai apropiați de plante 
decît de om. Și dacă deficitul de proteine 
nu va fi neutralizat total prin mijloacele și 
prin înlocuitorii propuși de către savanți, 
atunci, într-un viitor, în care greu va mai 
răzbate amintirea unora dintre noi, cel mai 
bine o vor duce aborigenii din Nona Guinee, 
cu organismele lor mai apropiate de plante 
decît de om.

Romulus BALABAN

sarmis ’73
Festivalul hunedorean, care pînă 

acum îmbrățișa activitatea artistică 
complexă a județului, a consacrat 
cea de-a IV-a ediție în exclusivitate 
folclorului.

Vreme de o săptămînă (23-30 sep
tembrie), plaiurile hunedorene au 
răsunat de obiceiuri (unele socotite 
de mult uitate, altele chiar necu
noscute), de străvechi cîntărî inter
pretate de sănătoasele, viguroasele 
voci ale sătenilor aduși din cele mai 
îndepărtate locuri, cîntece care, dacă 
părelnic dispăruseră, s-au dovedit 
a fi neîntinat păstrate în memoria 
poporului. Foarte mulți gîndeau că 
nu mai este cu putință să găsești 
locuri în care se mai joacă doar la 
sunetele cimpoiului, așa cum am 
văzut că se petrec lucrurile în co
muna Muncelul Mare. Formația de 
la Uricani a prezentat pentru prima 
oară jocurile «momîrlanilor». Com
pusă din oameni maturi — perechi 
căsătorite — în portul lor străvechi, 
pe care nu l-au părăsit, cu opinci 
mari muntenești, bărbații purtînd 
plete și breton sub căciula ciobă
nească «tăiată». Apariția încîntă- 
toare,de o desăvîrțită demnitate în 
atitudine și mișcări,a «momîrlani
lor» a arătat ceea ce înseamnă fol
clorul autentic de odinioară. Pri- 
vindu-i,aveai impresia că o veche 
stampă sau o fotografie din secolul 
trecut a prins viață Reacția unui 
stadion cu peste 7 500 de specta
tori, aplauzele puternice, bucuria 
dezlănțuită au dovedit preferințele, 
bunul-gust,totuși nepoluat,al celor 
mulți.

Despre festivalul «SARMIS ’73» 
se cuvine a se vorbi mai amănunțit. 
Gîndindu-mă bine, ajung la conclu
zia că, dacă toate județele mi-ar 
oferi surprize, pe măsura celor ofe
rite — cu atîta trudă și dăruire — 
de către Comitetul de Cultură și 
Educație Socialistă al județului Hu
nedoara, titlul rubricii noastre («Po
luarea folclorului») nu și-ar mai 
găsi rostul.

Programul festivalului a fost con
ceput într-un fel neobișnuit, care do
vedește seriozitatea preocupărilor 
celor ce l-au organizat. în ultimele 
două zile au fost concentrate toate 
echipele și formațiile ce s-au prezen
tat de-a lungul festivalului pe dife
ritele scene ale județului. în seara 
de sîmbătă, sala «Arta» din Deva a 
găzduit spectacolul «La luncile soa
relui», așa-numit «experimental», 
în care s-a prezentat folclorul într-o 
formă — să spunem — pură, adică 
fără intervenție din partea instruc
torilor sau, mai bine-zis,cu perma
nenta lor grijă pentru autenticul 
nealterat de diferite influențe dău
nătoare.

Acest modest intitulat «Spec
tacol experimental» a dat posibili
tatea participanților și spectatori
lor să cunoască frumusețile incom
parabile ale unei arte care a re
apărut în toată puritatea ei.

Ne-a impresionat deopotrivă 
grupul numeros al Casei de cultură 
din Hărțăgani. reconstituind «cununa 
griului» la primul secerat, după cum 
ne-a încîntat «strigarea peste sat» a 
celor din Almaș-Săliște. ce reeditează 
vechiul obicei în care pe dealuri, la 
mare distanță, grupurile de tineri, 
cu un umor discret, «strigă» vred
niciile celor buni și satirizează cu
sururile celor ce s-au lăsat pe tîn- 
jală.

Ne-a mișcat — în aceeași măsură

— sărbătoreasca prezentare a nunții 
pădurenești din Dăbica. Desfășurarea 
scenică, mișcările firești ale săte
nilor artiști amatori, lipsa de în
chistare profesională te făceau să te 
simți în mijlocul lor, petrecînd în 
veselie la ei în sat, după toate ca
noanele, cu cîntece, jocuri, strigă
turi rituale, proorn ceremonialului 
nupțial.

Grupul din Dineu Mare, cu fete și 
feciori, ne-a dat prilejul să cunoaș
tem vechiul obicei «Popelnicul» (po- 
pelnic este o plantă socotită magică, 
ce nu se vestejește de-a lungul anu
lui, culeasă de fete într-o anumită zi 
a anului). însoțit de anumite cîn
tece rituale specifice, acest obicei a 
fost aflat în urma cercetărilor în
treprinse în ultimul timp și adus pe 
scenă pentru prima oară cu prile
jul festivalului (Socotim că ar fi 
fost mai potrivit să lipsească acor- 
deoanele, atît de puțin dorite mai 
cu seamă în prezentarea unui obi
cei străvechi.)

Celebrii «Călușeri» din Boiu Ho- 
morodean (a nu se confunda cu călu
șarii), cu vătaful de 60 de ani, cu 
șaluri negre aruncate pe umăr (ca
racteristice celor «de dincolo de 
Mureș»), mult mai bogați în «pon
turi feciorești», se străduiau să con
cureze, prin ale lor «bătăi duble», 
admirabila formație de călușeri din 
Romos, care — la rîndul lor— au 
prezentat întregul obicei, așa cum 
se desfășoară la sărbătorile de iarnă 
în casele sătenilor.

Cine oare ar fi în stare să descrie 
frumusețea fluierașilor vîrstnici, cu 
chipurile lor statuare, săpate în gra
nit, care îți cîntau doinele și jocurile 
ciobănești sub conducerea talenta
tului Sînzian Bradea, mare cunoscător 
al tainelor construcției instrumen
telor populare?

îmi este cu neputință să-i pome
nesc pe toți cei ce au adus obolul 
lor de artă curată, preluat cu atîta 
dragoste de ia înaintași.

îmi vine în minte tabloul celor 
patru păcurari care, în lungite lor 
«țundre», căutau «antifonic» (fraza 
muzicală reluată ’n timpul cîntării 
de la primul grup), una dintre cele 
mai îndepărtate și fermecătoare 
versiuni ale «Mioriței». Impresio
nantele grupuri de «dubași» hunedo- 
reni, cîntîndu-și la ritmul puternic 
al celor 10 dube străvechile melodii 
de preamărire a muncii, vredniciei 
și cinstei — așa cum o fac la vremea 
sărbătorilor de iarnă în casele gos
podarilor — îmi mai răsună, cu 
toată prospețimea lor, în urechi.

«La luncile soarelui», «experimentul» 
hunedorean, a scos la lumină și a redat 
circulației bunurile artistice ale stră
vechii culturi populare. Este, fără în
doială, un punct de onoare pentru 
toți cei ce au contribuit la reușita 
acestui inedit spectacol.

«Nestemate folclorice», al doilea 
mare spectacol ce a încheiat seria 
manifestărilor festivalului «Sarmis 
’73». s-a desfășurat pe stadionul din 
Deva Spectacolul nocturn a fost 
precedat de o impresionantă paradă 
a costumelor. Bogat brodatul port 
al pădurencelor, încă atît de bine 
păstrat, cu vii și vesele culori, 
contrastînd cu sobrele costume ale 
celor de pe Valea Jiului, îneîntau 
privirea

Acompaniat de mari «tarafuri», 
orchestre populare, în ritmul jocu
rilor cu chiuituri și strigături, măre
țul cortegiu s-a îndreptat spre sta

dion. Peste 700 de dansatori, instru
mentiști, cîntăreți s-au perindat în 
fața spectatorilor. De data aceasta 
și-au făcut locul pe scenă marile 
formații ale întreprinderilor, ale 
școlilor, mari orchestre populare, 
într-un spectacol ce dovedește dra
gostea și prețuirea hunedorenilor 
pentru cîntecul și jocul popular au 
apărut și formațiile ce au obținut 
nenumărate premii și trofee la di
feritele festivaluri și concursuri din 
țară și străinătate.

Am avut prilejul să ascultăm cele
brul «taraf» din Vața de Jos, compus din 
19 săteni și muncitori, alături de 
marea formație (26 persoane) instru
mentală a Casei de cultură din Brad. 
Renumita echipă de dansuri a Com
binatului siderurgic din Hunedoara 
s-a ferit să includă jocuri străine 
regiunii, realizare pozitivă ce me
rită a fi subliniată pentru toate 
formațiile prezentate la festival 
(printre care și ansamblul folcloric 
profesional «Hațegana» din Hune
doara).

Echipa gloriosului Liceu pedagogic 
din Deva ca și grupul Institutului de 
mine — Petroșani dovedesc, prin pre
zența lor, preocuparea instituțiilor 
de a sădi în sufletele elevilor dragos
te pentru muzica și jocurile lor, le
gătură puternică între viitorii in
telectuali și satul părintesc Voinicii 
călușei din Geoagiu au adus copilași 
îmbrăcați în aceleași pitorești cos
tume cu ale vîrstnicilor. Joacă lao
laltă,subliniind în felul acesta nobila 
preocupare de a transmite celor ce îi 
urmează bunurile preluate de la stră
moși.

Ar fi multe, foarte multe de spus... 
Să nu ne ia în nume de rău cei pe 
care — din lipsă de spațiu — nu i-am 
"putut pomeni. Sînt deopotrivă de 
buni în strădaniile lor lăudabile.

în întreaga desfășurare a acestui 
prestigios festival, omniprezentul 
maestru coregraf a strălucit printr-o 
atît de discretă prezență îneît — 
paradoxal —■ aveai impresia că e 
absent. Asta pentru că neobositul 
tovarăș Vasile CHEVEREȘAN și-a în
țeles rolul însemnat ce îi revine de 
a interveni pe nesimțite, cînd este 
nevoie, înlăturînd tendințele ți gre
șelile ce fatal se strecoară și care ar 
putea dăuna. V. Cheverețan îți poate 
desfășura în acest fel activitatea 
pentru că în afara talentului înnăs
cut și-a dat osteneala să afle, să des
copere, să cunoască. Tocmai dato
rită acestui fapt este respectat, iubit 
iar sfaturile îl sînt urmate cu încre
dere. Dar profesorul Cheverețan 
este unul dintre cei mulți care, în 
județul Hunedoara, luptă pentru a 
păstra la mare înflorire arta po
porului căruia îi aparține.

însuflețitul profesor Petre STOI- 
CAN, președintele Comitetului de 
Cultură și Educație Socialistă al 
județului Hunedoara, profesorul 
Clemente CONSTANTIN, directorul 
Centrului de îndrumare, profesorul 
Victor MUREȘAN, inspector la C.C.E.S 
Hunedoara, m-au inițiat în tainele 
muncii care a dus la aceste rezultate 
binefăcătoare.

Dar despre asta cu alt prilej.
Festivalul SARMIS ’73 înseamnă o lec

ție de dragoste rodnică, o pildă pentru 
oricine înțelege să pună umărul la 
menținerea ți transmiterea celor 
mai valoroase înfăptuiri artistice 
aie geniului popular.

Hari BRAUNER
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Gura Oborului.
Lume pestriță. Larmă. Iarmaroc. Tîrgo- 

veți. Unii grăbiți din cale-afară. alții tacti- 
coși, așa cum îmi închipui c-ar fi trebuit să 
fi fost mandarinii chinezi pe vremuri. Foto
grafi ambulanți, care trag poza cît ai zice 
pește și te scot viu și natural, și un atelier 
pretențios, «La Florida», din vitrina căruia 
mirii își arată ceasurile, acelea despre care 
am crezut mult timp că se vînd în Elveția la 
kilogram, pentru ca odată ajuns acolo să 
constat că nu era decît un basm cu cocoșul 
roșu.

Gura Oborului, și undeva, la etajul I al 
unei case împovărate de cărți, într-o at
mosferă călinesciană, din care nu lipsesc o 
pendulă, o pisică, o lupă și dulcețurile de 
rigoare, stau de vorbă cu Nicolae Topor.

Nicolae Topor, meteorologul, profesorul, 
omul care de vreo 30 de ani ne amenință cu 
timpui probabil, tatăl, bunicul și așa mai 
departe.

M-a primit cu precauție, tovarășe Topor, 
am venit să vă solicit un interviu, s-a uitat 
neîncrezător și mi-a deschis ușa cu fereală. 
A acceptat să-mi vorbească abia după cîteva 
minute de studiu, ca în box, n-am voie -să 
depun eforturi, mi-a spus, am făcut două 
congestii cerebrale, la ultima era cît pe-aci 
să mă curăț, înțelegi, tinere. Mă întreabă, 
și eu simt nevoia să dau din cap. încuviințez. 
Oare ce poate fi așa greu de înțeles în faptul 
că un om a făcut două congestii cerebrale și 
a fost la un pas de moarte.

— Ce faceți acum?
îmi arată poruncitor dulceața. Aș vrea să 

protestez, aș vrea -să-i spun că nu-mi plac 
dulciurile, dar Nicolae Topor — îl numesc 
așa, cu numele întreg, pentru că nu știu 
cum să-i zic altfel, profesor e prea preten
țios, doctor nu e pentru că, îmi mărturi
sește, n-a ținut niciodată la titluri și onoruri, 
și apoi așa îl cunoaște toată lumea, Topor. 
Topor și gata — nu pare să admită replica.

— Sînt născut la Brăila, în 1911, la 21 
februarie. Ziua aceea a fost foarte căldu
roasă. Au fost 14 grade — spune — și simt 
din prima clipă deformația profesională și 
mă afund în fotoliu, cu stoicism, bănuind ce 
urmează, cifre, grade, hărți, barometre, 
limbajul acela ciudat de la televizor, cînd 
tot omul așteaptă să i se spună dacă mîine 
va fi soare sau va ploua și i se spune că 
frontul oclus va face sau că anticiclonul va 
drege.

Omul este însă scurt, cu vorba dreaptă 
ca un fir cu plumb:

— Elementara am trecut-o ca gîsca prin 
apă. Venise războiul, școala se transfor
mase în baie publică și nu-i ardea nimănui 
de carte. Așa că am fost un fel de școlar 
cu termen redus și am ajuns în clasa a 
IV-a fără să știu bine să citesc. Am urmat 
apoi liceul și Facultatea de științe naturale, 
pe care am terminat-o în 1936.

— Și pasiunea pentru meteorologie cînd 
s-a declanșat?

Urmează un moment de tăcere. Poate 
unul singur, poate mai multe. își șterge 
ochelarii, își îndreaptă papionul de modă 
veche, lung, care îmi sugerează un avion 
gata de zbor, mănîncă o vișină zaharisită, 
papionul o fi pus special pentru mine, mă 
întreb cu vanitate, dar vine răspunsul, 
picurat, parcă vine de departe, de la capă
tul lumii:

— Meteorologia n-a fost pentru mine o 
pasiune. Am vrut să fac medicină si am 

audiat cursurile vreo doi ani. Apoi am re
nunțat și am terminat «naturalele»... în 
’36, n-aveam serviciu, era o epocă de șomaj 
crunt și într-o bună zi am citit un anunț în 
ziar, se căutau amatori pentru prima școală 
românească de observatori meteorologi, 
înființată în cadrul Subsecretariatului de 
Stat al Aerului. Sperînd să-mi rezolv unele 
probleme materiale, m-am dus la școală, 
căci elevii primeau o indemnizație, mai mică 
decît cea de astăzi, dar oricum,era mai bine 
decît șomer. M-am dus cu gîndul că rămîn 
în meteorologie cîteva luni și am rămas 
toată viața.

își aprinde o țigară.
— Pînă în 1939 am fost meteo-observator, 

un fel de tehnician în meseria asta. După 
trei ani de ucenicie am devenit meteorolog, 
meteorolog sînt și meteorolog o să mor. 
în urmă cu șapte ani, pe cînd funcționam 
ca director tehnic în cadrul Comitetului 
de Stat al Apelor, m-am pensionat după 
a doua congestie, dar de lucrat, lucrez zil
nic. Cu siguranță că asta voi face pînă la 
sfîrșit, poate pînă mîine. poate încă 10 ani, 
de fapt nici n-aș putea să fac altceva pentru 
că nu știu.

l-am replicat că nu mă dumiresc cum stau 
treburile, cum de a început-o cu aerul și a 
terminat-o cu apa, a făcut un gest cu mîna, 
a lehamite, de parcă m-ar fi dojenit că sînt 
greu de cap, și a început să-mi dea lămuririle 
de rigoare. Pînă nu demult, meteorologia a 
depins de aviație, și era normal să fie așa, 
de vreme ce ea condiționează în fiecare 
moment activitatea aviației, dar de clțlva 
ani a trecut în subordonarea Ministerului

dacă plouă, de ce plouă, 
dacă e timp frumos, 

de ce plouă, 
tovarășe topor?

Agriculturii Industriei Alimentare și Ape
lor și, uite așa, munca Institutului meteo
rologic s-a îngreunat, pentru că rețeaua 
s-a bifurcat, și iarăși mă întreabă dacă am 
înțeles. Dau din cap, da, ca o santinelă în 
post.

— E grea meseria de meteorolog?
— E dificilă — mi-a răspuns, și trebuie 

să recunosc că mi-a plăcut la nebunie ale
gerea sinonimului. Adică e dificilă, adică nu 
e grea, ceea ce mă încumet să cred că în
seamnă cu totul altceva. Și au urmat de
taliile:

— Fantastic de utilitară, meteorologia 
rămîneo disciplinăa mișcărilor dezordonate, 
în care matematica n-a reușit să pună ordine, 
în lumea modernă, tot mai supusă formule
lor și ecuațiilor, meteorologia nu acceptă 
decît parțial necesara tiranie a matematicii. 
Ea rămîne un sector al parametrilor varia
bili în timp și spațiu, teritoriu pe care 
domnesc regulile și nu legile. Meteorologia 
seamănă foarte mult cu medicina sau cu 
biologia, doar că e o disciplină mai publică 
și de aici derivă toate neajunsurile.

Mă fac că nu pricep.
— Nu cred să existe, astăzi, vreo disci

plină mai luată în rîs ca meteorologia. 
Unii ne zic ghicitori, alții ne fac escroci, și 
este penibil că uneori ți-e teamă să ieși 
în lume și să spui că ești meteorolog, pen
tru că riști să te ia cineva pesțe picior. 
Lumea uită că dintre toate disciplinele re
lative singura care îndrăznește să facă prog
noze este disciplina noastră, și mă întreb 
ce s-ar întîmpla dacă m-aș adresa unui 
medic, rugîndu-l să-mi spună ce epidemii 
crede că vor apărea peste două săptămîni 

sau peste două luni. De bună seamă că 
omul m-ar crede nebun, dar meteorologii 
au această nebunie în fiecare zi, în fiecare 
oră, și foarte des răsplata ce li se acordă 
este o ironie sau o replică grosolană. Prog
noza reprezintă o culme a activității știin
țifice a meteorologilor și enunțarea ei 
coincide cu un act de mare curaj, din păcate 
nu întotdeauna înțeles ca atare.

Nicolae Topor lasă să-i cadă ochelarii, cu 
zgomot, mai soarbe o gură de cafea, bate 
darabana cu degetele îngălbenite de tutun 
și continuarea vine de la sine. Mă întreabă 
dacă știu în cît timp se formează un bun 
meteorolog și recunosc că habar n-am, 
încerc cu obișnuitul în cîțiva ani, dar stra
tagema eșuează. Mă aleg doar cu o privire 
metalică.

— Există o școală post-liceală de specia
litate la Arad. Durează doi ani, dar e prea 
puțin... Meseria asta se învață într-o viață 
de om, pentru că în meteorologie este ca 
în dragoste: nu poți conta niciodată pe lu
cruri fixe. Situațiile de starea vremii sînt 
atît de variate, încît — asemenea infinitu
lui — nu izbutești să le cataloghezi nici
odată, și puțină lume știe, de exemplu, că 
în fiecare an masele de aer circulă pe alte 
traiecte decît în anul anterior. Pur și 
simplu, aeruluF nu-i place să treacă de 
două ori pe același drum.

în perete bate o pendulă, sacadat. S-a 
scurs o oră. A venit vremea să trec la 
atac, atmosfera s-a destins, doar eu sînt 
acela care pune întrebări...

— înțeleg ce vrei să afli. Ei bine, pentru 
fixarea unui buletin meteo, care are șapte 

rînduri într-un ziar sau durează două minute 
la televizor, lucrează 40 de oameni timp de 
4 ore, analizînd peste 1OQO00 de telegrame 
codificate primite din țară și din străină
tate. E o muncă uriașă, migăloasă, plină 
de răspundere.

— Și totuși nu toate prognozele se ade
veresc.

— La fiecare șapte prognoze bune, una 
e rea. Asta e situația in toată lumea și nici 
la noi nu e altfel. Chiar dacă meteorologia 
din România poate concura, ca sistem de 
organizare și ca amploare a prognozelor, cu 
cele mai avansate din lume, realizările ei 
fiind recunoscute și respectate pe plan 
mondial, uneori o mai nimerim și noi pe 
alături. Explicația acestor greșeli este sim
plă: sau meteorologul n-a fost bine infor
mat, sau a apreciat eronat informațiile pe 
care le-a avut la dispoziție. Din păcate, în 
elaborarea unei prognoze există o mare 
doză de relativitate, datorată faptului că 
mai mulți factori de timp sînt uneori im
posibil de determinat.

încerc să schimb vorba. îl întreb cum a 
devenit cel mai cunoscut meteorolog ro
mân, redevine duios și mă bucur că n-am 
greșit cu întrebarea. Ei bine, zice, în iarna 
lui *46-’47 am îndrăznit prima prognoză 
pentru un anotimp. Lumea nu m-a crezut, 
m-a ironizat care pe unde a putut, păstrez 
și acum o epigramă violentă semnată de un 
oarecare Lobodă în «Universul». Prevăzusem 
o iarnă extrem de călduroasă și așa a fost. 
N-a picat nici un fulg de zăpadă, iarna aceea 
a fost blîndă și lumea a botezat-o, din 
simpatie, «iarna lui Topor». Oamenii au 
fost bucuroși că am avut dreptate, mai ales 

că problemele aprovizionării cu lemne r 
erau simple pe atunci, nu m-au uitat < 
cum numele meu e așa ușor, iată primul p 
pe calea unei celebrități cu două fețe, 
am eu atîția bani în buzunar de cîte c 
m-au înjurat la telefon diferiți binevoitoi 
supărați că — anunțînd ploaie — le-a 
stricat ziua de pescuit.

— Dar de greșit, cînd ați greșit cel m 
rău?

— în octombrie 1966. Am pronosticat 
lună foarte ploioasă și prognoza mea s 
dovedit foarte exactă pentru... Poloni 
La noi n-a căzut nici măcar o picătură, toa 
luna a fost secetoasă și parcă văd priviri 
încărcate de reproșuri ale vecinilor ca 
obosiseră tot purtînd la ei inutilele umbrei

— Dacă tot sărim de la una la alta, 
vrea să-mi spuneți de ce mama, care e re 
matică, nimerește uneori mai bine timp 
probabil decît o face buletinul meteor 
logic?

O nouă tăcere, o nouă țigară. A cîta pent 
un om bolnav? Apoi răspunsul, lung 
frumos, nu, vremea nu e mai anapoda ast: 
decît altădată, ce amestec să aibă aici e 
periențele nucleare, nici vorbă de așa ce^ 
Oamenii care au un țesut alterat, reumatic 
ae exemplu, sînt mai meteorotropi de 
ceilalți, adică au o anumită sensibilitate fa 
de schimbările din aer. Presimțirea acea; 
are o bază biologică naturală, chiar da 
oamenii sînt mai puțin sensibili decît cel 
lalte animale. Expiicația? Omul își consur 
cea mai mare parte a vieții într-un med 
artificial, de aceea sensibilitatea lui la schii 
bările de mediu a scăzut și continuă 
scadă. Oamenii de la munte au instinct 
meteorologic cel mai dezvoltat, pentru 
trăind în mijlocul naturii au nevoia să c 
laboreze mai mult cu ea.

— Și animalele?
— Uite,vrăbiile, cocoșii sau chiar por 

înregistrează cu mai multă fidelitate eve 
tualele schimbări din atmosferă, le presin 
Se zice în popor că atunci cînd umblă porc 
cu paiul în gură se schimbă vremea, și a 
este, doar că nu este vorba despre o supe 
stiție, ci de un fenomen natural. Datori 
schimbării umidității din aer, firul de p 
de pe pielea porcului se lungește, fiii 
higroscopic. Porcul simte, vrea să-și fa 
un culcuș și trage la paie.

Mă ridic să plec. Pendula a mai bătut 
dată, sau poate de două ori, cine să rr 
știe. Nicolae Topor are invitați la cir 
dar se rupe greu de conversație, conțin 
să-mi explice despre obiceiurile acest 
care nu sînt vrăjitorii și care au fost rep 
diate pe nedrept, în numele unei fal 
științe, vorbește acum despre vrăbiile ca 
se string, gălăgioase, în același copac, pt 
vestind schimbarea timpului, și în cli 
aceea îmi vine o idee care să salveze di 
părțirea:

— Ce-ar fi dacă mi-ați da prognoza pent 
această iarnă.

înalță din umeri, de parcă s-ar scuti 
de o povară.

— Am să ți-o dau, chiar dacă voi fi i 
jurat o dată mai mult. Atît cît m-au lă: 
puterile, am adunat date meteorolog 
din ultimii 80 de ani, am stabilit periodi 
tatea circulației aerului și cred că sînt sig 
de prognoza iernii care vine. O asemer 
prognoză nu poate fi stabilită decît p 
comparații, la birou. Pentru că pe ca 
cercetării directe timpul nu poate fi pi 
văzut decît pentru o perioadă de maximi 
16 zile. Așadar, prima jumătate a Iu 
noiembrie va fi frumoasă, pentru ca tim| 
să se strice în a doua jumătate, cînd va căc 
prima ninsoare. Două săptămîni din dece 
brie, cam înaintea Crăciunului, vor fi ext 
ordinar de friguroase, temperatura puți 
să coboare pînă la minus 30 de grade. \ 
urma o banală lună ianuarie și un februa 
amestecat. Dar frigul neobișnuit din i 
cembrie merită să fie întîmpinat cum 
cuvine.

— Și ce-i de făcut?
Rîde de-a binelea:
— Nimic. Poți să nu crezi.
Cobor în stradă. Gura Oborului. Acee 

lume pestriță și fascinantă peste care 
coborît înserarea. Acolo, la etajul I al ui 
case bătrînești, cocoțat deasupra zvîr< 
lirii de oameni și culori, Nicolae Top 
privește lumea cu ochi indiferenți, căutî 
numai la nori, pentru a găsi acolo secte 
zilei de mîine: va ploua sau va fi timp fi 
mos? Ovidiu NEGOH
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Trecuseră mai multe luni, vreo șase, de 
nd ne mutasem la Mama-Leana, și majori- 
tea celor ce fuseseră pe front se întorse- 
iră la vatră. Numai «omul ei», cum își 
toca ea bărbatul, întîrzia să vină. Bine- 
ițeles, gazda noastră știa să-și acopere mîh- 
irea cu un borangic de glume și isnoave 
ir, sub toată această aparență, era vădit 
mtimentul apăsător de care era dominată, 
erspectiva situației unei «văduve de răz- 
oi» nu era nici pe departe dintre cele mai 
e invidiat. O surprindeam pe mama încu- 
tjînd-o și căutînd să-i explice «que pas de 
ouvelles, bonnes nouvelles», pînă într-o 

cînd le-am surprins (în odaia noastră de 
js ori în bucătăria de jos, anexă a grajdului 
acii?) vorbind în șoaptă, în timp ce Mama 
eana-și ștergea ochii albaștri-deschis cu 
olțul șorțului de gospodină, în care era-n- 
insă.
— Nu se poate, Leano! Nu-ți mai face 

inge rău degeaba... îi spunea mama.
— Dacă-ți spui, Coconiță, că l-am auzit 

u urechile mele! ...Iar după o pauză... Și 
M-a spus că nici nu știe ce pensie o să-mi 
ea...
— Nu se poate, Leano! — reintra mama 

— asta ar fi prea din cale-afară! De unde 
ă știe ei ce-a făcut el pe front.
— Păi dacă ie-a venit hîrtie de-acolo de la 

lomnii ăia mari... de la generalu’ Averescu, 
ică...
— Ți-a spus ție primarul asta, Leano, sau 

ncepi să-ți țeși singură basme?
— Nu, Coconiță, să mă ferească Dumne- 

:eu, numai de așa basme nu-mi arde mie 
xuma cînd îmi perpelește inima ca pe jar...
— Știi ce?, a conchis brusc naama, am să-l 

ntreb eu pe primar. Iar dacă e vorba de 
Xverescu, mai avem noi cu cine vorbi!...

Și aici izbucni răspunsul, resemnat și 
>lajin, al Mamei-Leana:

— Ce să mai vorbim, Coconiță mea, că el 
> fi putrezit de mult!... Putrezi-i-i-ar baliga

văduva de război
de vacă, uite că era să-mi dea laptele-n foc!...

Și cu același aer firesc cu care-ar fi vorbit 
despre ultimele noastre isprăvi, Mama-Leana 
trecu la preocupările gospodărești la care-o 
adusese într-adevăr ceaunul de mămăligă 
gata să se ardă și cratița cu lapte de pe plită.

Mama continua să fie indignată, ba chiar 
indispusă de vorbele Mamei-Leana:

— Bine, Leano, dacă ai ajuns să crezi asta 
nici nu știu ce mai avem de vorbit...

— Ba avem, Coconiță dragă, că au de 
gînd să mă lase și fără un franc de pensie și 
cu doi gealații ăștia pe cap...

«Gealații» erau Nicu și cu Ștefan, «fon- 
făitul mamei» cum îl dezmierda ea pe ulti- 
mu-i copil, evident mai drag inimii sale 
decît primul.

— Cum să te lase fără pensie?... sări mama 
ca o cloșcă arțăgoasă de pe ouă...

— Păi dacă zice că rumânu’ meu a fost 
d’ăla... cum îi zice?...

— Bolșevic?... întrebă mama, încercînd 
s-o completeze.

— Ba nu, lovi-i-ar bolșevicu’ unde știu 
eu să-i lovească, mai rău!... Trîntor, sau așa... 
nu țiu bine minte cum a zis... îl întrebi 
matale pe primaru’, lasă.

Aici mama avu una din octavele ei stri
dente care-mi displăceau atîta, mai mult 
decît bătaia, cînd mă admonesta, că nu-mi 
făcusem lecțiile:

— Trîntor? Ce trîntor?... Apoi brusc ilu
minată: TRĂDĂTOR, vrei să zici, Leano?...

— E, Coconiță mea, așa i-a zis, cum spui 
matale.

Mama o mai fi exclamat ceva, cum știa ea, 
iar eu nu le-am mai urmărit fiindcă n-aveam 
în minte decît afirmația Mamei-Leana, că 
bărbatul ei o fi putrezit de mult... Deci e 
clar că fusese dat mort pe front. Dar atunci 
de ce-i era așa de grijă Mamei-Leana că n-a- 
vea să-i dea pensie? Doar nu era și ea văduvă 
de război și cu doi copii măricei pe deasupra?

Dar misterul ăsta avea să-mi rămînă un 
mister toată viața. Știu numai că în mai 
puțin de-o săptămînă i-a sosit Mamei-Leana 
înștiințarea că bărbatul i-a murit pe front, 
în luptele de la Cașin, țin bine minte numele 
localității, azi istorice, și peste vreo două 
săptămîni ea-și număra plîngînd, în poală, 
primii bani primiți ca pensie pentru o văduvă 
de război: niște monede nu prea mari, tipă
rite pe hîrtie proastă într-o cerneală roșie 
ca sîngele, mai degrabă violetă.

Am știut atunci că pe tatăl prietenilor 
mei nu-l voi cunoaște niciodată.

*
Nicu, băiatul cel mare al Mamei-Leana, 

care, după fotografiile mortului ce-ncepu- 
seră să circule pe la noi prin casă ca nici
odată pînă atunci, semăna leit cu cel care-i 

fusese tată, Nicu, zic, era mai pătruns de 
durerea ce se abătuse asupra casei lor. Fănică 
era încă mult prea mic, umbla-ntr-o cămă- 
șuță ca o fustuilță, ce-l făcea să semene a 
ține de 2-3 ani, iar nu de einci pe cît mergea , 
el acum.

Se apropia toamna, și cu ea perspectiva 
unei ierni prelungite si pline de zăpadă și 
de gheață pe care să ne dăm iarăși de dimi
neață pînă noaptea, cu bocancii noștri ghin- 
tuiți cu ținte-nflorate și uscați pe sub sobă.

Dar noi crescusem cu un an, eu împlineam 
acum șapte ani și intram în clasa a doua pri
mară, căci pentru prima dădusem examen 
particular la școala de băieți unde era direc
tor domnul Dumbrezeanu, cum i-am spus 
eu, fără nici o intenție de ironie, cînd i-am 
văzut semnătura, mare și citeață, dar ne- 
întreagă, care vrea să spună Dumitru Bre- 
zeanu, așternută pe certificatul meu de 
absolvire a clasei întîi cu media generală 
zece, așa cum fusese ambiția mamei. Dar 
cîte privațiuni și, chinuri, cîte jocuri răpuse 
și cîte palme după ceafă, cîte amenințări 
răstite și necruțătoare din partea mamei 
primisem ca să ies cu o asemenea medie, 
numai eu și cu Nicu știam.

îndată, la începerea toamnei și a cursuri
lor școlare, fusese înțeles că nu voi mai 
învăța acasă, «în particular», ci voi fi dat 
la școală, lucru de care mă bucuram nespus 
încă de pe la Sfînta Maria care, la noi la 
Văleni, însemna de fapt începerea toamnei, 
căci nu ne mai puteam scălda-n Văleanca a 
cărei apă se făcea tot mai rece, cu toate 
barajele de piatră ce le construiam împreună 
cu Nicu, foarte dibaci în asemenea treburi, 
ca să o facem mai adîncă și să ne-ajungă mă
car pînă la buric.

*
Dar pînă atunci mai era. Era mai întîi 

culesul grădinii.

mica publicitate probleme în actualitate

iarba verde de acasă
Pe Costică Porumboiu, lăcătuș în construc

ții metalice la 18 ani, l-am cunoscut în acce- 
eratul 532. Era foarte supărat, pentru că 
pierduse o angajare prin concurs la întreprin
derea locală din Focșani și acum se întorcea 
la Craiova unde trebuia să-și privească în 
ochi părinții. în sfîrșit, chiar și la 18 ani 
infrîngerile au fiere în ele, dar nu asta era 
foarte imoortant, cîte concursuri n-au lăsat 
în urma lor numai tristețe în inimile adoles
cenților nepregătiți sau ghinioniști. Cu C.P. 
povestea însă nu este chiar atît de simplă: 
un adolescent a citit un anunț de concurs 
centru angajare, s-a prezentat și n-a reușit. 
Nu. De loc din Suraia, comună din apropie
rea Focșanilor, era firesc să fi rămas să mun
cească pe acolo. Dar...

Unchii lui Costică, doi pare-mi-se, au 
insistat ca nepotul lor să se facă lăcătuș în 
construcții metalice la Craiova, deși acesta 
ar fi vrut să urmeze o școală de bobinatori, 
la Focșani. Unchii au obținut cîștig de cauză, 
băiatul a absolvit școala profesională în 1971, 
an de cînd, prin contract, lucrează la I.L. 
Craiova. Bineînțeles că părinții, amîndoi 
pensionari, n-au vrut să-și lase băiatul singur, 
de capul lui și neîngrijit, în Craiova, așa că... 
și-au lăsat casa din Suraia în grija unei bunici 
și au venit în Bănie, să stea împreună, toți 
trei într-o singură cameră închiriată la un 
preț destul de mare. Au trecut astfel doi 
ani în care moldovenii aceștia au trăit prin
tre olteni, ani în care, exceptînd locuința și 
îndepărtarea de neamuri, s-au simțit atît 
de bine, îneît C.P. a devenit chiar un mare 
suporter al Universității, echipă mare, de 
națională, care anul ăsta, ehe, ia campionatul 
tropăind pe toate alilante. lată însă că bu
nica a murit și casa lor de lîngă Focșani, ca 
orice casă părăsită, a început să se tăvălească 
prin iarbă, ciugulită de păsări. Zilele trecute 
băiatul a citit anunțul mult visat și a încercat 
să facă marele pas: să intre lăcătuș la I.L.

Focșani și astfel să se reîntoarcă împreună 
cu părinții acasă, în Suraia. Concediu fără 
plată, examene, la teorie 7, la practică 4! 
O mare uimire însoțește amărăciunea lui 
Costică. De ce? se întreabă el, piesa pe care 
a făcut-o nu era în nici un caz de patru, chiar 
și tovarășul inginer, la început... Explicația 
lui e cît se poate de omenească. Are cineva 
ceva cu mine, poate fostul meu cumnat care 
e sudor acolo și i-ar fi putut șopti ceva 
maistrului care mi-a dat 4. Mă rog, cine nu 
are cu cine? Altceva vreau eu să mă întreb: 
după ce faci școala profesională, muncești 
și-ți cîștigi ca lăcătuș pîinea în Craiova, poți 
lua 4 la practică? Sau: cu cît a păgubit statul 
un lăcătuș de 4 atîta timp? Și la urma urmei 
crede cineva că poți fi promovat la Craiova 
și declarat repetent la Focșani? Eu unul n-o 
cred și n-aș vedea de ce ar crede-o și alții, 
poate doar dacă ne-am închipui că oltenii 
ar fi așa, mai miloși decît se obișnuiește. 
Cred mai degrabă explicația lui Costică, 
lăcătuș la 18 ani, care nu vrea nici zece și 
a pilit destul ca să nu ia sub 5. Și mai vorbesc 
unii de fluctuația forței de muncă, vorbesc 
și tot vooorbesc, anunță concursuri ca să 
pună pile foștii cumnați, ori să angajeze azi 
pe cei cu ochii căpr 'i, mîine pe cei cu genele 
mai lungi. Costiță Porumboiu a mai căutat 
de lucru prin Focșani și n-a găsit. Dacă găsea 
ar fi venit cu toții de unde au plecat Ar fi 
fost mai mulțumit și ar fi dat diferențe să 
facă și liceul. Ieri însă nu era mulțumit, 
era chiar foarte trist și se ducea la Craiova 
să-și ia actele și să plece la Tecuci, la Bîrlad, 
oriunde mai aproape de casă. Cine de la 
I.L. Focșani a vrut ca un tînăr lăcătuș să 
meargă oriunde, numai în casa lui nu? 
Și cine l-a lăsat s-o facă?

Iulian NEACȘU

Țara noastră are multe frumuseți naturale 
recunoscute de străini și încă nepuse în 
valoare.

Nu demult, celebrul arheolog peruvian 
Daniel Rutzo, cercetînd munții noștri, cu 
care ocazie a realizat un film documentar 
«Mistere în piatră» (film realizat de studioul 
Alex. Sahia, 1969), declara într-un interviu: 
«Am cercetat înălțimile munților de pe cele 
cinci continente, dar în munții din România 
am găsit monumente unice, ceea ce dove
dește că aici a existat o veche civilizație ne
cunoscută nouă».

înainte de el, N. Densușianu în cartea sa 
Dacia preistorică: «Statuile gigantice de pe 
platoul Bucegilor sunt cele mai celebre 
monumente religioase ale lumii sculptate 
de mîna artiștilor daci după victoriosul răz
boi împotriva împăratului roman Domițian» 
(dacă ar fi să acceptăm punctul de vedere al 
lui Daniel Rutzo, monumentele de pe Bucegi 
provin dintr-o epocă și mai veche)/ Se 
crede că aci, lîngă aceste statui, se adunau 
dacii la mari praznice în amintirea strămoși
lor, datină pe care țăranii noștri de la munte 
o mai practică în diferite regiuni ale țării 
și azi.

Cu ocazia săpăturilor de la Hidrocentrala 
Porțile de Fier, pe malul sîrbesc, în locali
tatea Repenski Vir s-au găsit sculpturi de 
piatră de mare frumusețe plastică, vechi de 
zece mii de ani.

Aceasta înseamnă că ne găsim în fața unui 
clasicism al artei dacilor înainte de Elada.

Cunoșteau oare vechii daci, cu mii de ani 
înainte, aceste proporții clasice care și azi 
ne uimesc?

Aplicînd grila de proporții a lui Leonardo 
da Vinci se poate ajunge la concluzia că 
monumentul de pe Bucegi, pe care noi îl 
numim Sfinxul, nu este altceva decît Zeul 
Zamolxe, sau Decebal. Alții susțin că ar fi 
Zeul Cerului și al Pămîntului.

Monument al naturii sau monument isto
ric, trebuie luate grabnic măsuri de pro
tecție. Pentru aceasta propun următoarele: 
montarea unui paratrăznet pe partea stîngă, 
îngrădirea cu un gard metalic, plancarde 
care să explice turiștilor importanța istorică 
a monumentului, consolidarea și apoi restau
rarea monumentului la părțile lipsă. Trebuie 
să mai amintim un detaliu mai puțin cunos
cut; în timpul războiului, un dezechilibrat 
mintal (ca acela care a distrus Pietâde Michel
angelo, azi restaurată) a tras cu arma în 
cunoscutul «Sfinx din Bucegi», distrugînd 
ceea ce nu vom ezita să numim nasul și 
bărbia uriașului cap de piatră. Dispunem 
la ora actuală de o lege care prevede pînă 
la cele mai mici amănunte protecția naturii 
și a mediului înconjurător, dar măsuri ener
gice încă nu s-au luat. «în numele legii și al 
rațiunii să apărăm natura și monumentele 
ei» (Scînteia nr. 9645/73).

Constantin IORDACHE 
sculptor
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«noi știm poate mai mult 
a iubi oamenii»

Nu pot să încep decît prin sincere mulțu
miri aduse întregului colectiv de redacție 
pentru excelenta ți originala idee de a în
ființa o astfel de rubrică «fără vîrstă», cum 
ș-ar spune,pentru noi, «viitorul de mîine». 
încerc pe cît e posibil să dau răspunsuri 
adecvate întrebărilor dumneavoastră, răs- 
punzînd și elevei Olteanu Liliana la între
bările puse: 1. în mod sigur, am uitat tot 
ceea ce bănuiam a-mi fi neplăcut, spre a 
avea o vacanță, hai să-i spunem.„ frumoasă. 
Ce-am învățat în vacanță? Am învățat să-mi 
sistematizez timpul, cred că mai bine. Spre 
a putea face și a avea de toate.

2. O zi ce — după consumarea primblor 
ore — te va face să-ți amintești că a fost 
«un concediu» binemeritat poate!

3. Propriu-zis, un singur lucru; ca toți 
cei ce scriu să fie sinceri, foarte sinceri 
altfel...

Drago Liliana

îți scriu fiindcă am rămas impresionat 
văzînd că se mai găsesc și-n alte localități 
elevi ce-și simt sufletul puțin apăsat de 
această «apropiere în plus» a elevilor «rea
liști».

îți pare foarte rău?

Poate că înfloresc salcîmii printre sune
tele de catifea ale unei anume «vocații» ce 
încearcă să răzbată «caligrafia ornamenta
țiilor tîrzii» sau poate că lirismul zîmbetelor 
despletite din cine știe ce unghere va deveni 
cîndva ecou. Depinde numai cît de «eterne» 
vor fi aceste relative statuete de iluzii.

Nu știam că există niște FLORI ALE NA
TURII atît de săpate la rădăcini.(Chiar dacă 
port ochelari, sper că văd destul de bine 
pentru a renunța la acele... caligrafii) Nu 
crezi totuși, dragă Filip Sergiu, că din prea 
multă «dăruire» veleitățile arheologice (ori- 
cît sînt ele de veleități) sînt mult, mult 
prea forțate?

Era cîndva un filozof care, fiindcă nu reu
șea niciodată să ajungă la curtea regelui, a 
zis că nici nu exista o asemenea reședință 
regală, că totul e numai o închipuire de 
moment. Departe de mine gîndul de a crede 
că «florile naturii» sînt chiar așa de «mo

de ce atîta blazare ?

Și mie îmi pare rău (sincer) necunoscutule 
Sergiu că o ființă atît de simțitoare ca tine 
care evocă romantismul și poezia la tot 
pasul, a ajuns atît de repede la blazare, la 
resemnare.

Mă faci să cred că ești victimă a metempsi 
hozei, că într-o ulterioară existență ai trecut 
prin toate, dar absolut toate problemele 
vieții care astăzi nu te mai încîntă.

Și, bineînțeles, vinovate de această bla
zare a ta, de sarcasmul și scepticismul tău 
sîntem tot noi, fetele, florile naturii.

Ce să-i faci dacă noi nu sîntem pe măsura 
unui atoatecunoscător, dacă nu știm să sim
țim deopotrivă ca și tine vibrația unei 
plimbări sub clarul lunii?

Ce să-i faci dacă după ce ați cunoscut 
emoția primului sărut, noi refuzăm să vă 
trezim o a doua emoție a primului sărut?

Ce să-i faci dacă noi credem într-un 
singur prim sărut?

Nu, Sergiule dragă, oricît de distrate am 
fi, nu ne gîndim atunci cînd ne sărutați

Bănuiesc că ești, la fel ca și mine, umanistă, 
în primul rînd, ca umanist trebuie să fii 

un bun realist; de ce?, fiindcă noi (îmi 
scuzi acest noi), umaniștii, știm poate mai 
mult a iubi oamenii, a crede în ei, și puțin 
cîte puțin să le oferim din... fericirea 
noastră.

Privind didactic, poate că merită să fii 
puțin invidioasă, dar privind realist, nu.

La cea de-a doua întrebare, nu știu precis 
ce ți-aș putea răspunde...

După părerea mea și pentru mine «a fi 
modern» înseamnă a avea o gîndire adecvată, 
principială, oglindă a mediului în care tră
iești; o ținută morală și... vestimentară 
demnă; într-un cuvînt, personalitate.

închei cu mulțumirile de rigoare întregu
lui colectiv de redacție. (Vă rog respectuos 
să-mi iertați scrisul, dar scriu în tren.)

Cu stimă.
Sandu Bogdan 

elev, anul III, secția umanistă, 
Liceul Nicolae Bălcescu, Pitești 

str. Negru Vodă, bloc C 2, 
sc. D, et. 4, ap. 20

mentane închipuiri». Dar cred că adesea 
unii încearcă să pară puternici în spatele 
unor ziduri de... mătrăgună sfioasă (cum ar 
zice în limbajul acela sforăitor «un mare 
prozator»).

Și iarăși nu știu dacă bunicul a făcut efor
turi «cu dumicați de negară sub clar de 
lună» pentru a-i spune bunicii vorbe tandre. 
Am vrut să-l întreb eu de ce a avut atîtea 
gînduri frumoase și nu ne-a mai lăsat și 
nouă din ele, dar nu știu cum se face că 
m-am răzgîndit.

Iar cît despre sfaturi... chiar așa, cît 
despre sfaturi ce-ar fi dacă nu le-am mai 
clădi pe palide cuvinte «spirituale» și «mult 
prea minunate» căutări?

loriuț Cristache 
anul IV E, Liceul «lenăchiță

Văcărescu»-Tîrgoviște — județul
Dîmbovița

dacă într-adevăr «Parisul este cea mai mare 
capitală a Franței» pentru că știm (ce să-i 
faci, sîntem «prea lucide»!), că Franța are 
o singură capitală: tot Parisul!
. Am vrea însă noi, fetele, florile naturii, 

să-ți punem o întrebare:
— De ce cauți poezia și romantismul «pe 

la ceaiuri și cluburi»?
Sau crezi că moderna formulă «anti» 

(antipoezie, antieleganță, anti...) aici nu 
are voie să funcționeze cu un «romantism» 
după sus-amintitul anti?

Și o rugăminte: decît să înmînezi «Flăcă
rii» «mult prea minunatele scrisori în pro
porție de 97%, mai bine le-ai înmîna pe 
cele în proporție de 3%, măcar de dragul 
originalității.

Să vedem ce mai scriu și ceilalți băieți!

Rodica Monilău 
anul IV E 

Liceul Mihai Eminescu — Botoșani

poșta
ALEX. ȘTEFĂNESCU-DOBRO 
MIR — București, lată răspunsul la 
cele două întrebări care te frămîntă. 
1. Bowling-ul este un joc de origine 
americană, un fel de popice, numai că 
numărul popicelor este de zece, față de 
cele nouă tradiționale. Ca orice joc care 
se respectă, bowling-ul are reguii foarte 
ferme, fiecare popic avînd — de exem
plu — 38 centimetri înălțime (nici mai 
mult, nici mai puțin...), iar bilele de 
aruncare trebuind să aibă un diametru 
între 18 și 32 centimetri. Fiind vorba 
așadar, de un joc ca oricare altul, nu 
văd de ce te-ai mira că o modernă 
pistă de bowling există și la Medgidia. 
2. în reportajul «Renașterea unui oraș» 
folosirea termenului de «limbă moldo
venească» constituie o licență a auto
rului, lingvistica notînd, la această oră, 
doar existența unui grai moldovenesc, 
vorbit desigur și în județul Botoșani, 
îmi permit doar să-ți reamintesc ce este 
graiul: o unitate lingvistică subordonată 
dialectului, caracteristică pentru teri
torii mai restrînse, posedînd unele parti-

Cunoscînd marele interes pe care revista dumneavoastră îl acordă elevilor cu pre
ocupări extrașcolare deosebite, îmi iau permisiunea de a vă trimite cîteva fotografii 
și desene de la expoziția personală de artă plastică,deschisă în luna august 1973 la Casa 
de cultură«Friedrich Schiller».

Rugămintea mea este de a analiza posibilitatea publicării unora din ele în revista 
dumneavoastră.

Cu această ocazie vă trimit și un catalog al expoziției. (Din care — odată cu publi 
carea unor exponate — reproducem și cîteva rînduri — N.R.)

Cu mulțumiri, în așteptarea răspunsului dumneavoastră
Pantea Rareș Cristian

elev, anul II, Liceul I.L. Caragiale,București 
domiciliat în Sțr. Boteanu nr. 3 b etaj VI, ap. 18, sect. I, tel. 16 30 54

PANTEA RAREȘ CRISTIAN
Născut în anul 1957, se dedică unei 

munci plastice extrașcolare de la vîrsta 
de 12 ani, realizînd peste o mie de 
lucrări în ulei, tempera, grafică, metalo- 
plastie, linogravură și sculptură.

Munca și talentul îi sînt răsplătite 
prin expoziții personale în București la: 
Școala generală 96, Liceul Gh. Șincai, 
Palatul pionierilor, Teatrul Ion Creangă, 
Liceul Ion Luca Caragiale și în orașele 
Buzău, Alexandria, Sibiu și Tg. Ocna, 
dar și prin premiile obținute:

— 1969 — premiul III, «Romarta co-

«LOGODNICII» (metaloplastie).

«AGLOMERAȚIE DE CUNOȘTINȚE»(tuș). «RĂTĂCIRE» (tuș).

candidă
cularități de ordin fonetic și lexical.

Sincere mulțumiri pentru frumoasele 
cuvinte scrise la adresa paginii noastre. 
ARIADNA BERBINSCHI, Liceul 
Ion Luca Caragiale, București. Tre
buie să recunosc că responsabilul paginii 
mi-a interzis să citez în cadrul acestei 
poște, dar iată — ispitit de căldura și 
sinceritatea rîndurilor tale — încalc 
prohibiția pomenită. Deci: «în vacanță, 
am învățat cum se muncește la țară și 
am înțeles că nu trebuie să neglijez 
nimic din ceea ce îmi place în viață; 
ot; mie îmi place pămîntul, pămîntul 
pe care trebuie să-l semăn, căruia tre
buie să-i dau apă și soare. Este vorba 
de pămîntul pe care îl iubesc cu pasiu
nea îndrăgostitului».

Cum aș putea să comentez? Pămîntul 
acesta românesc, pe care au trăit moșii 
noștri și pe care trăim și noi, muncind 
și sperînd în fiecare zi, este bogat, 
generos, curat. El merită din plin această 
pasiune de îndrăgostit, de care vreau 
să cred că nu te vei dezice niciodată.

RED.

piilor», pentru lucrarea în tempera «Pei
saj de iarnă».

— 1970 — premiul special, «Rozeteie 
cutezătorii», pentru desene în creion.

—1971—premiul I, revista «Cute
zătorii», pentru îinogravura «Pasărea 
măiastră».

—1971 — premiul NEHRU — India — 
pentru desenul în ceracolor «Revolu
ționarul»,

— 1972— premiul I, Consiliul popular 
al municipiului București pentru pictura 
în acuarelă «Sînt un bun gospodar».

«PASĂREA DE FOC» (metaloplastie).



• SERIAL FLRCRRR •
tiriac, te poftesc să 

te echipezi în vestiarul 
jucătorilor, nu aici!

Cînd mă gîndesc la toamna anului 1962 
mi se pare uluitoare repeziciunea cu care 
se poate schimba soarta omului. Atunci 
aveam să devin, peste noapte, dintr-un 
proaspăt profesor de liceu,antrenorul echi
pei naționale, egal în drepturi și îndatoriri 
cu maestrul Bădin. Și, tot așa, peste noapte 
prietenii mei deveneau elevii mei, iar fostul 
meu antrenor, de pe vremea cînd eram 
în lotul național, devenea colegul meu.

La sfîrșitul anului 1962, pretențiile echipei 
naționale de tenis erau mult mai modeste 
decît cele din toamna lui '72. în 1959 trecu
sem primele două tururi în Cupa Davis și 
asta reprezenta pe atunci maximum, iar 
victoriile lui Țiriac din primăvara lui ’61 
nu-și găseau încă o explicație clară.

Pentru mine totul a început cu o ședință, 
unde printre multiplele probleme ce mi le 
notam cu conștiinciozitate s-a anunțat și 
schimbarea numelui meu din Georgică sau 
Fane în tovarășul antrenor Ștefan Georgescu

Noaptea care a urmat botezului am 
petrecut-o printre cursuri de metodică, 
baschet, atletism, cîteva reviste franțuzești 
de tenis pe care reușisem să pun mîna și 
printre slăbiciunile tehnice ale lui Țiriac, 
Mărmureanu, Bosch, Bardan care deve
neau propriile mele slăbiciuni.

Dimineața am vizitat pe foștii mei profe
sori și am plecat de la ei cu încrederea în 
ideile și principiile mele de la care se aștepta 
un suflu nou. Am început lucrul șapte zile 
mai tîrziu, mai precis pe data de 21 noiem- 
brie,la Dinamo. Era o după-amiază neobiș
nuit de frumoasă, iar îngrijitorul se lăuda 

zece ani în slujba
maiestății sale tenisul românesc

într-una din săptămînile trecute, mai precis marți 16 octombrie, am virit capul pe ușa 
Întredeschisă a biroului redactorului șef Adrian Păunescu, ca să-i spun bună ziua celui care 
de mai bine de 30 de numere acordă găzduire rubricii mele de tenis în «Flacăra».

Ca întotdeauna, m-a poftit să intru, mi-a întins mîna și mi-a arătat un scaun pe care să 
mă așez. A vorbit despre Năstase, despre Cupa Davis, despre echipa de fotbal a revistei 
«Flacăra» și din nou despre Năstase și despre Țiriac.

La un moment dat, îl simt preocupat. Înțeleg că este momentul să plec și vreau să mă 
ridic. îmi face semn să mai stau și apoi mă întreabă cîți ani am lucrat cu Țiriac și Năstase. 
îi răspund că vreo zece. Urmează o nouă pauză în care am impresia că socotește ceva, 
după care îmi spune:

— Ce-ai zice dacă ți-aș propune să scrii ceva despre acești zece ani. Așa, un fel de 
serial. Ce părere ai?

Așa s-a născut ideea serialului care debutează astăzi. La serviciu, Ștefan Georgescu.

că reușise să facă terenurile ca-n palmă, cu 
tot înghețul din noaptea trecută. Băieții 
veneau după trei săptămîni de vacanță, 
dornici să bată mingea. Marin Bădin oscila 
între tentația de a fructifica timpul prielnic 
pentru a face un antrenament de lovituri 
și respectarea programului care prevedea 
o primă ședință de pregătire fizică. Am 
lăsat cele șase terenuri libere și ne-am 
apucat să alergăm pe aleile asfaltate ale 
parcului,preț de vreo două ceasuri. Nu știu 
dacă astăzi aș mai face la fel în virtutea 
experienței pe care am dobîndit-o.

După o săptămînă tare, în care băieții 
apăreau ca trași în țeapă din pricina mușchi
lor blocați de febră, a izbucnit primul 
conflict. La unul din antrenamente Țiriac 
sosește în ultimul moment pe Jawa lui de 
doi-jumate, năvălește în vestiarul antre
norilor și începe să-și arunce grăbit lucrurile 
din sac. Era evident că dorește să se dezbrace 
acolo. Gîndul că echiparea lui în vestiarul 
antrenorilor putea fi interpretată ca o 
lipsă de autoritate din partea mea, m-a 
determinat să-i spun pe un ton serios:

— Cred că ai greșit camera, vestiarul 
jucătorilor e alături.

— O fi, îmi răspunde el, dar sînt jucători 
și jucători și apoi, nu crezi că ai cam întrecut 
măsura?

— Dacă am întrecut-o sau nu, rămîne de 
văzut. Deocamdată eu sînt antrenor, iar 
tu sportiv și te poftesc să te dezbraci alături.

— Nu înțeleg.
— Ar fi trebuit să înțelegi asta în momen

tul în care s-a anunțat că vom lucra împreună.
— Dă-mi voie să mă îndoiesc de calitatea 

antrenorului care lasă terenurile goale pe 
un timp așa frumos și mă aleargă ca pe hoții 
de cai pînă fac spume la gură.

— Lucrăm după un program și el trebuie 
respectat.

— De ce? După el i-ai antrenat pe Laver 
și pe Newcombe?

— Nu. Pentru că el a fost aprobat de 
Colegiul antrenorilor, iar eu cred în el, 
în vreme ce tu nu ești încă nici Laver, nici 
Newcombe.

— Oi fi crezînd tu în el, dar nu uita că 
Hopman este mare fiindcă există Emerson, 
Stolle, Newcombe...

— Mai sînt trei minute pînă la începerea 
antrenamentului și te poftesc încă o dată 
să te dezbraci alături.

Am ieșit pe teren și în timp ce primeam 
raportul am auzit demarajul nervos al Jawei 
lui Țiriac. Am petrecut cîteva zile pline de 
îndoieli, de regrete și de speranțe. Autorita
tea mea trebuia plătită cu prețul pierderii 
unor vechi prietenii și asta mă făcea săxmi 
pun întrebarea dacă nu greșisem atunci 
cînd primisem noua funcție. Aș fi vrut ca 
totul să se întîmple altfel, dar acea variantă 
era exclusă, fiindcă prea de multe ori mi 
se atrăsese atenția asupra pericolului de 
familiarism cu jucătorii, ce mă pîndea la 
fiecare pas.

Conflictul avea să se aplaneze, cîteva 
zile mai tîrziu, la federație, unde Marin 
Bădin a pledat magistral cauza mea. Parcă-I 
aud și-acum: «Taurul trebuie luat de coarne 

și trebuie să terminăm odată cu ifosele de 
primă-balerină ale campionului nostru. Nu
mai așa vom putea face treabă bună...»

Mi s-a dat dreptate și asta pentru mine a 
însemnat foarte mult. Era un prim pas pe 
cît de formal, pe atît de necesar. Pentru că 
astfel în ochii celorlalți jucători învingătorul 
iui Fraser, lovanovici și Merlo și al concursu
lui de dans prilejuit de serata de la Alexan
dria, trebuia să se supună vrînd-nevrînd 
noilor precepte.

Nu peste mult timp, Bardan, reținut la 
serviciu după program, a întîrziat cinci 
minute. Eram convins că avea dreptate,dar 
l-am trimis la federație pentru a fi judecat, 
iar acolo i s-a dat un ultim avertisment 
atrăgîndu-i-se atenția asupra pericolului de 
a fi dat afară la o nouă întîrziere.

După trei săptămîni în care reușisem să 
cunoaștem gîfîind toate potecile și treptele 
parcului, am început conform programului 
perfecționarea tehnică. Jucam în sala Dinamo 
între 5-7,30 dimineața, fiindcă nimeni nu 
se gîndea pe atunci să pună la dispoziția 
lotului național de tenis alte ore. Pînă la 
6,30 lucram singuri, apoi în jurul nostru 
se învîrteau ca într-o horă nebună fondiștii 
Grecescu, Vamoș, Barabaș, Mustață și cei
lalți elevi ai lui Tibi Tintorescu. Am coexistat 
sub același acoperiș o iarnă întreagă, deși 
era evident că ne incomodam reciproc.

Ștefan GEORGESCU
(Va urma)

viața și moartea 
lidiei jiga

dresoare de lei, tigri și pantere (I)

ANIMALE DRESATE

Ar trebui lirismul unui Richepin sau 
Rostand pentru a evoca toată veselia, 
ironia și splendoarea strălucitoare cu
prinse în aceste cuvinte magice: ani
male dresate!

Cît de repede au bătut inimile noastre 
de copii la lătratul sonor al clinilor în 
manej, spărgînd cercuri de hîrtie în 
salturi! Cît am rîs de maimuțele care 
jucau comedia umană! Cît am admirat 
caii cu gîtul arcuit, cu coama aidoma 
unei pieptănături, care traversau arena 
în două picioare, cu cele dinainte forfe- 
cînd aerul ca și cum ar fi urcat niște 
trepte de nori! Și cîtă teroare însoțită 
de admirație am încercat la spectacolul 
uriașelor feline, așternîndu-și docil tru
purile ca un «covor» la picioarele bărba
tului sau femeii, care, cu o biciușca și 
o furcă de fier în mînă, le ordonau să 
execute figuri neobișnuite!

Desigur, canișii și spiții nu s-au născut 
bipezi precum cei din circ, și nici caii 
nu au fost creați pentru a dansa pplca! 
Și, bineînțeles, nici elefanții indieni nu 
s-au născut pentru a învîrti cilindri și 
a încăleca tricicluri, după cum leii și 
tigrii nu sar în existența lor de toate 
zilele prin cercuri de foc!

Toate aceste «minunății», precum și 
altele, le întîlnești numai la circ, loc 
care își conservă apanajul prezentării 
spectacolelor ciudate.

V-ați întrebat vreodată în ce constă 
pasiunea dresajului, de ce unii oameni 
se dedică acestei periculoase profesiuni?

Un dresor — ca și oricare alt artist 
de circ, un acrobat, de pildă, care rea
lizează cu propriul său corp, în fața 
publicului, exerciții extraordinare — 
trăiește plăcerea de a crea, de a forma 
ființe vii care se vor dovedi a fi diferite 
de celelalte.

Poetul creează «flori mai frumoase»; 
dresorul realizează, formează animale 
cu facultăți fizice mai dezvoltate.

Dresajul este în esență o cercetare 
pasionată a noului în acțiunile anima
lelor; el reface creația.

S-ar putea lua în considerație încă 
multe alte aspecte dintre plăcerile pe 
care le procură dresajul. Acesta poate 
fi privit, la fel ca și acrobația, ca o com
pletare a sculpturii: este o artă a forme
lor armonioase în mișcare. Iar apoi, 
exercițiile unui cîine alcătuite din 
«timpi» și «reprize», pașii, mersul în 
cerc al unui cal, mișcările de «balansare» 
executate de elefanți în «tempo», cre

ează ritmuri. Lecția de manej înseamnă 
tocmai potrivirea armonioasă a mișcări
lor dintre cal și călăreț.

în sfîrșit, figurile de înaltă școală se 
execută într-o măsură bine cadențată, 
într-un timp determinat, reglate prin 
legile armoniei. Aceasta explică și pasiu
nea multor muzicieni, pictori și poeți 
pentru circ.

Toți dresorii care-și iubesc arta au 
un simț admirabil pentru ritm, ceea ce 
le procură o plăcere conștientă.

Este foarte curios să constați — așa 
cum remarcă zoopsihologii — că și ani
malele sînt la fel, probabil însă fără a fi 
conștiente de aceasta. Regăsim aici legea 
care cîrmuiește toate fenomenele vieții 
și care dă ritmicitate tuturor funcțiuni
lor, tuturor mișcărilor materiei vii. Oare 
răsucirile tigrilor și leilor în cușcă, ba
lansarea interminabilă a urșilor și ele
fanților, săriturile jderilor închiși în 
menajerii sau grădini zoologice, nu sînt 
ele ritmice ca bătăile inimii, ca respi- 
rații?

LIDIA JIGA
SAU PASIUNEA DRESAJULUI

Mulți se întreabă ce elemente psiho
logice alcătuiesc pasiunea dresajului.

Problema este complexă. Trebuie mai 
întîi să izolezi gustul dresajului de orice 
sentimente și idei care îl însoțesc de
seori. Astfel, dragostea de animale tre
buie să fie mult diferențiată. Unii prac
ticieni, adesea remarcabili, nu sînt deloc 
atașați de elevii lor. Ei nu ipbesc în 
aceștia decît talentul pe care-l dezvoltă. 
Pentru ei animalul nu e decît un mate
rial oarecare pe care-i prelucrezi, nu 
simt că au de-a face cu ființe vii. Aceasta 
nu înseamnă însă că dresajul este in
compatibil cu dragostea de animale, 
nici că duce la insensibilitate. Poți fi 
dresor și să iubești mult sau să nu 
iubești deloc animalele pentru ele însele. 
Dar, ca și poeții, dintre care unii sînt 
niște desăvîrșiți tehnicieni iar alții mistu- 
iți de focul sacru, dresorii sînt și ei 
practicieni reci sau mistuiți de pasiune.

Lidia Jiga, dresoare de lei, tigri și 
pantere a circului bucureștean, care 
pînă la moarte a fost o apreciată artistă 
pe plan internațional, avea pasiunea 
dresajului, a fost și a sfîrșit prin a fi 
(ierte-mi-se acest macabru dar inevita
bil joc de cuvinte) «devorată» de propria 
ei pasiune...

A. IOSEFINI
(Va urma)
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ce profețim, 
ce profesăm

după turnul din pisa, 
cel de la suceava...

devotamentul
—l

——■ va vir<ui II “au Uliii

dat nimănui răgazul să remarce că de fapt 
se evaluau strădaniile dezinteresate, volun
tare, materializarea devotamentului față de 
obștea studențească a unor tineri care, ca 
toate celelalte mii de colegi, trebuiau și ei 
să meargă la cursuri, să se pregătească pen
tru seminarii și laboratoare, să-și îndepli
nească obligațiile practice în întreprinderi 
sau la catedre. Ba nu numai să și le îndepli
nească oricum, ci mai totdeauna strălucit, 
pentru a avea autoritatea morală necesară 
de a se adresa comunității universitare sau 
de a fi purtătorii ei de mesaj. Printre cei 
foarte din scurt luați uneori se numărau 
matematicianul Octavian Știreanu, filologul 
Cornel Nistorescu, medicinistul Liviu Gîr- 
bea sau fizicianul fotoreporter Viorel Cap. 
Nu numai dintr-o pornire sentimentală a 
omului care de ani îndelungați admiră entu
ziasmul devoțiunii obștești a unor asemenea 
tineri mă simt obligat să atrag atenția asupra 
unei laturi a acestei activități. Tot ce fac 
pentru obște acești-minunați tineri nu intră 
în obligațiile lor universitare nemijlocite, 
fiind numai expresia devotamentului lor 
total dezinteresat. Și cînd spun aceasta mă 
gîndesc la un întreg șir de entuziaști din 
ani nu prea îndepărtați care după absolvire, 
chiar dacă din cînd în cînd își mai amintesc 
de pasiunea din anii studenției, își văd de 
profesia lor de medici, ingineri, dascăli. 
Faptul că timpul studențesc și l-au drămuit 
fără preget între cursul universitar și co
respondența pentru o publicație, apariția 
pe scenă sau organizarea nu știu cărei excursii 
sau reuniuni n-a contat, sub aspectul reali
zării vreunui beneficiu material sau profe
sional, în promovarea lor în vreo funcție 
sau rang. Unica lor satisfacție — aceea de a 
fi putut aduce niște servicii dezinteresate, 
de un nobil devotament,colectivității în 
care au trăit și muncit.

N-am putut însă să nu observ că tocmai 
acest devotament, această răspundere pe 
care și-au asumat-o cu pasiune, față de inte
resele colective nu numai că i-a înălțat în 
ochii obștii, ci și în propriii lor ochi, le-a 
dat o siguranță în viață și în profesie care 
greu se cîștigă fără această cataliză a anga
jării. Dar oare acest sentiment al devoțiunii 
obștești nu e chiar trăsătura distinctivă a 
tînărului comunist, nu e acest entuziasm 
al angajării cea mai bună școală a maturizării 
politice, nu reprezintă însuși răspunsul dat 
peste veac acelui îndemn al lui Bălcescu 
adresat tinerilor de a se pătrunde de «sfin
țenia vieții sociale»? Oare nu merită ca de 
fiecare dată cînd sîntem în fața unor ase
menea exemple de devotament pentru co
muniunea noastră de muncă și de viață să 
avem noblețea, dacă nu dea rosti, cel puțin 
de a nutri gînduri ca acestea?

Niculae STOIAN

Printre monumente ale Suce-
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dru Lă- 
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in- 
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F. U.

cuvinte încrucișate

ORIZONTAL: 1) Ca
podoperă a lui Dante Ali
ghieri care se încheie cu 
celebrul vers «Iubirea 
care mișcă soarele și cele
lalte stele». 2) Marele 
nostru poet național, 
autor al inegalabilului 
«Luceafăr» — Pentru doi. 
3) Orășel în Suedia — 
Luat pe după umeri cu 
căldură — Un sentiment 
curat. 4) Frumosul, înari
patul zeu antic al iubirii — 
Iubita lui Poseidon, zeul 
mării, cu care a avut mai 
mulți copii. 5) Zeița agri
culturii și a roadelor pă- 
mîntului, care, iubită de 
Zeus, a avut o fiică, pe 
viitoarea stăpînă a Infer
nului, Persephone — Ca
pitolul din «Cele patru 
anotimpuri» de J. W 
Goethe, unde întîlnim 
expresia «Trebuie să tră
im și să iubim». 6) Horia 
Stancu — Diviziuni admi
nistrative în vechiul 
Egipt — întreprinderea 
de transporturi București. 
7) Frumoasa frumoaselor 
— Centru minier moldo
vean. 8) Trădătorul poe
tului Cornelius Gallus, a 
cărui dragoste o cîntă Ver- 
giliu în «Egloge» și în 
legătură cu care a scris 
versul «Iubirea învinge 
toate» — Curte! 9) Tînăr 
și talentat actor român, 
unul dintre cei mai re- 
cenți interpreți ai rolu
lui lui Romeo. 10) Un 
ceas întors! — Sat în Ma
ramureș — Prietenele de 
noapte ale Penelopei. 11) 
Frumoasa eroină din ro
manul abatelui Prevost — 
Boală de... mai!

VERTICAL: 1) Iubitul 
și iubita sa — Cu aproxi
mație. 2) Operă a lui Ovi- 
diu în care (cartea 2, cîn- 
tul 5, versul 9) apare cuge

despre iubire

tarea «Fericit cel care cu
tează să apere cu putere 
ceea ce iubește» — Nimfă 
care a dat în vileag dra
gostea lui lupiter pentru 
iunona. 3) Gură de aur! — 
Celebru poet englez 
(1788-1824) care reia în- 
tr-un context dramatic 
din «Pelerinajul lui Childe 
Harold» expresia lui Te- 
rențiu din comedia «An- 
dria», «Amantes, amen- 
tes» («îndrăgostiți, smin
tiți»). 4) Primit cu un 
sărut sincer — Filozof, 
scriitor și om de stat ro
man, autor al maximei: 
«Dacă vrei să fii iubit, 
iubește». 5) Abundent — 
înțeleptul antic, faimos 
mai ales în urma unei cu
noscute și drepte jude
căți în care a pus la în
cercare dragostea de ma
mă. 6) Regretat poet arde
lean — Contesa Walewska. 
soția poloneză a lui Na
poleon, așa cum i-a spus

întotdeauna împăratul 
după prima lor întîlnire. 
7) «Femei cu trup de 
noapte și miez de soare-a- 
prins» (Ion Pillat, «Poe
me într-un vers») — Lo
calitate în Italia. 8) Unu 
și-unu! — Nea! — Aso
ciația sportivă «Recolta». 
9) Tînărul care, răpind-o 
pe Elena (cea mai fru
moasă femeie a antichi
tății), declanșează lungul 
război troian — Vuiet 
(pop.). 10) Un bărbat meș
ter la gătit — început de 
declarație! 11) Ginerică 
— Poet englez, autor al 
versului «Amorul e un 
copil răsfățat pe poeți», 
metaforă care l-a inspirat 
pe Bizet în crearea cu
noscutei arii din «Car
men», tradusă la noi prin 
«Amorul e-un copil pri
beag».

Toma MICHINIC1 
Dicționar: ROT, OAR, 

ITRI, UIT.

starea comerțului ■■■■

pentru
apărarea vieții 
bacteriilor
de oțet

Nu se găsește oțet de aproape două li 
Motivul de căpetenie se ghicește uș 
fiindcă nu există. Cea mai bogată toan 
legumicolă din istoria nescrisă a gogo 
lelor, morcovilor și ardeilor grași a încur 
toate borcanele, la propriu și la figurat I 
se găsesc nici borcane), a triplat cererea 
oțet și, implicit, a scos din anonimat, uit 
și resemnare,năpăstuita industrie a oțetu 
Directorul Fabricii de oțet din Capitală 
numește Enache Otrocol. Bunicii lui 
numeau Tudoran. Mai departe nu și 
Numele de Otrocol mai poate fi întîl 
în amintirile din copilărie ale lui Ion Crean 
De oțet se ocupă de puțină vreme. Ama! 
povestește:

— Procesul tehnologic al oțetului înce 
unde sfîrșește tehnologia vinului. Fermi 
tarea se obține în urma acțiunii unor b 
terii. Aceste bacterii trebuie hrănite, 
omul. Spre deosebire de om însă, bacter 
nu se dau în vînt după puf: se nasc și cri 
în talaș. E drept, un talașde un fel deoset 
Dacă acesta nu-i de calitate, bacteriile s 
besc, se ofilesc și mor. De inaniție. S 
cunoscute numeroase cazuri. La noi 
țară, talașul pentru bacteriile de oțet 
fabrică la o cooperativă din Reghin, jude 
Mureș. Această cooperativă deține un 
mașină de talașdin România. Lobdele, ad 
materialele lemnoase necesare, sînt livr; 
de U.E.I.L. Mîneciu, județul Prahova. Cc 
form contractului, U.E.I.L. Mîneciu a livi 
acestei cooperative cîteva vagoane de n 
terie primă, dar calitatea acesteia a f< 
total necorespunzătoare și cooperativa 
refuzat-o. Pe scurt: fabrica n-a obtinut i 
lașul cerut, condiție primordială peni 
viața bacteriilor. Cooperativa din Regh 
care știe ce înseamnă o viață de bacter 
a folosit rezerva de lemn proprie, dar t 
n-a fost de ajuns. S-a trecut la recondiț 
narea talașului vechi, dar durata fermen 
ției s-a prelungit de la patru zile, în m 
obișnuit, la 10 zile. După cum se știe, f 
neciu e mai aproape de noi decît de Regh 
Am copiat mașina de taiașși am comandai 
unei fabrici din Tg. Mureș. în noiembt 
va fi montată în fabrica noastră, aproape 
bacterii. Tot aici în curte se află și fabri 
de vermut; n-au probleme. N-o să n 
avem nici noi. Dacă există soluții? Ar 
una, simplă. Iarna, primăvara, și chiar vj 
lucrăm numai cu o parte din capacita 
Dacă beneficiarii și-ar face stocuri în t 
timpul anului s-ar evita aglomerația din t 
mestrul trei, cînd >nu putem prididi. D 
poate n-au spațiu de depozitare...

— Livrați oțet și în alte județe?
— în Ilfov, Teleorman, Tulcea, Constant 
— Și probabil că în București se adu 

oțet din Tg. Mureș?
— Nu. Din Tg. Mureș nu cred. Mai bin 

zis, nu știu. Pe piață am văzut însă oțet d 
Mizil, Topoloveni (Argeș) și or mai fi 
alte județe, dar n-am văzut. Știu că top 
lovenii, de pildă, livrează și la Constan 
unde livrăm și noi.

— Nu e complicat? în București se adu 
oțet din Topoloveni. Oțetul de la fabri 
dumneavoastră pleacă la Constanța, d 
Constanța primește oțet și din Topoloven

— E complicat. Dar nu ne putem ame 
teca în treburile Ministerului Comerțul 
Interior.

— Dumneavoastră, nu. Desigur.
De la cei care răspund de destinele o 

merțului aflu că în curînd se va găsi oțe 
Bruma din ultimele zile a degradat calitati 
legumelor, le face adică necorespunzătoai 
pentru murături, cererea va scădea și et

Nicolae CRISTACH
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noda
Nu știu dacă o să vi se para ciudat sau 

iu dar Moda — iată, scriu cu literă mare 
cest cuvînt care a încetat de mult să mai 
>e semnul vreunui anume lux ieșit din 
omun — Moda, zic, a devenit o preocupare 
ie ordin social și a ajuns să exprime, dacă 
reți, gradul de civilizație al unei societăți 
ntregi. Pentru că nu este tot una a ti îm- 
irăcat, cu a ff îmbrăcat bine, adică a fi 
mbrătat cu gust, ceea ce presupune exis- 
ența unor criterii estetice cu aplicație la 
livelul unei societăți întregi, ceea ce pre- 
upune existența unui gust public elevat, 
:eea ce presupune existența, firește, a unui 
mume nivel de trai, pentru ca gustul să 
ijungă să exprime semnul unui grad de 
jyilizație. Ei, bine, chestiunea modei, ră- 
nîne să constituie pentru contribuabilul 
■oman, adolescent sau matur, bărbat sau 
emeie, o chestiune, nu de nivel de trai, 
— pentru că abundența mărfurilor din ma- 
jazinele noastre de confecții este de natură 
ă risipească pînă și îndoielile celor mai 
iceptici dintre cei sceptici față de pro- 
;resele industriei noastre de îmbrăcăminte, 
— dar o chestiune de gust și de bun-gust 
■nai ales. Avem, firește, și o revistă de 
node intitulată chiar MODA, dacă nu mai 
multe — de existența uneia sînt absolut 
;igur — avem, în mai toate orașele cu 
ăbrici de confecții ateliere, ca să nu zic 
aboratoare, de creat modele și specialiști 
ți chiar manechine pe care se încearcă tot 
felul de modele cărora li se face, apoi, cu 
bani grei, o reclamă foarte serioasă. La 
București, Casa de Mode are ateliere 
speciale și un grup salariat de manechine, 
ca dealtfel si marea fabrică de confecții 
de la Apaca. Și după acest inventar destul 
de sumar și de îngăduitor, încercați să in- 
trați într-un magazin de confecții și să ve
deți cum seamănă între ele toate sa
courile, indiferent de stofa din care sînt 
croite și cum nu seamănă ele cu nici 
unul din modelele pe care ni le re
comandă revista de specialitate care 
și ea se află destul de în urmă cu ce se în- 
tîmplă pe lume. Să intrăm, de pildă, la 
Adam, în centrul Capitalei, magazin chi
purile specializat și tot chipurile mai a- 
proape de rigorile revistei de specialitate. 
Să vedeți cum cad umerii la haine, cum se 
încheie aceste haine, fără excepție, la doi 
nasturi și cum sînt ele toate rotunde la 
poale iar poalele scurte, peste niște pan
taloni înguști la manșetă cînd în toată 
lumea, pînă și la croitorii de cartier de la 
Buhuși, pantalonii se poartă evazați! Să 
vedeți ce legătură este între raglanele re
comandate de revista de modă și anteriele 
de laAdam! Dar Adam este doar un exem
plu. într-un singur județ am găsit o sincro
nizare aproape perfectă între modelele re
comandate și cele din magazine. Dar eu să 
fiu primar în Buzău aș da în judecată, 
pentru calomnie, pe cei care au făcut re
clamă unor astfel de modele ca acelea pe 
care le-ați putut vedea chiar în paginile 
acestei publicații, modele și manechine care 
lăsau să se înțeleagă că la Buzău toate fe
meile sînt grase și se îmbracă fără nici un 
fel de giist, ceea ce, să fim drepți, nu poate 
fl adevărat. Ceea ce este însă adevărat 
este că modelele trase în serie sînt fără 
gust. Ca simplu plătitor, stau și mă întreb: 
nu se poate face chiar nimic pentru ca să 
arătăm cum merităm, adică bine îmbră- 
cați? Nu se poate să ne îmbrăcăm în 1974 
cu haine de serie realizate după modele 
ținînd seama de moda lui 1974, măcar în 
liniile ei mari? Dacă aș putea, de pildă, 
pe toți directorii și pe toți șefi fabricilor de 
îmbrăcăminte și pe toate neamurile lor 
i-aș îmbrăca numai cu modelele puse de ei 
în vînzare și le-aș pune și pe piept o tăbliță: 
cine o mai face haine ca mine, ca mine să 
ajungă să fie îmbrăcat!

Dinu SĂRARU
P.S. Și cind mă gindesc că dacă aveam 

valută aș fi putut să-mi cumpăr la Amsterdam 
o naină făcută la București, după ultimul 
strigăt al Modei!

cronica dreptei 
cîntâriri ■mhmohmmmi

fie și o pilă 
iluzorie

în Slatina există un liceu agricol respec
tabil, ăl cărui aport la pregătirea cadrelor 
de specialiști pentru ogoare nu poate fi 
trecut cu vederea. Profesoare și profesori 
conștiincioși se străduiesc, an de an, să 
«fabrice» tehnicienii competent! de care să 
depindă mîine pîinea, carnea și laptele po
porului. Dar calitatea «materiei cenușii» 
pregătite pentru culturile și crescătoriile 
județelor din jur mai depinde și de valoarea 
«materiei prime», adică a candidaților la 
înscrierea în liceu.

într-unul din anii trecuți, concursul de 
admitere a oferit surprize spectaculoase. 
Nu vom menționa sesiunea, fiind convinși 
că cei reușiți au atins între timp trepte mai 
înalte pe calea intelectualizării, dar nici nu 
vom declara cazul prescris, ci reținem unele 
consecințe care au ieșit la iveală abia acum.

La data acelui concurs de admitere, plu
tonul celor 99 de candidați s-a prezentat 
compact, fără departajări valorice. Spre 
exemplu, la examenul scris de limba și li
teratura română, din zece notări posibile 
n-au fost folosite decît cinci. Cele de la trei 
la șapte. Numai că a fost acordat un singur 
șapte și 65 de note trei și patru. La proba 
scrisă de matematică notările au fost mai 
variate, în sensul că au fost «obținute» și 
multe note de doi și doi plus.

Promoția risca sa ramînă tară elevi dina
inte de a se constitui. Norocul a fost că cei 
99 de absolvenți ai școlilor de cultură gene
rală din împrejurimi au suferit o bruscă și 
radicală revenire de formă. De parcă ar ti 
ingurgitat într-o singură noapte producția 
națională de glutacid, loazele de la scris au 
devenit premianti la probele orale. 18 dintre 
cei pentru care un trei la matematică scris 
rămăsese un vis nerealizat,au primit în oral 
numai nouă și zece, rar cîte un... opt! Băieții 
și fetele au devenit mai stăpîni chiar pe lim
ba maternă și pe literatura națională, din 
moment ce nu mai puțin de 35 dintre cei 
care o scăldaseră între trei și cinci au dat 
la oral răspunsuri eminente, judecind după 
notele for de nouă și de zece.

Ar fi fost bine să fi nimerit și noi cu «cîn- 
tarul» printre ei. Dar spuneam că acel con
curs de pomină are un epilog recent, tată-l:

Un individ întreprinzător, Dumitru To- 
mescu a avut atunci fericita inspirație să se 
ostenească să... încurajeze o fată. Era o fată 
— L.B. — care concurase la liceul agricol 
din Cîmpulung și picase, concurase la li
ceul industrial din Ștefănești și picase, era 
dezolată și tocmai se întreba dacă să mai 
încerce să mai pice o dată. Dar D.T., între
prinzător și inspirat, anina dilema tetei 
comuna cu a atîtor tineri pregătiți de profe
sorii lor pe fugă, între două autobuze de na
vetă — i-a spus: — De ce să nu reușești? 
îmi dai trei mii și te fac să intri la liceul agri
col din S.

E momentul să precizăm că promisiunea 
lui Tomescu era cu totul hazardată. El nu 
cunoștea pe nimeni la liceul cu pricina, și 
n-avea nici cea mai mică posibilitate să 
influențeze examenul. Se baza pe un calcul 
simplu al celor două probabilități: reușește 
—crede c-am ajutat-o, nu reușește — îi dau 
banii înapoi.

Fata a reușit, în condițiile amintite pentru 
ceilalți 98 de candidați, convinsă după un 
salt atît de amețitor în sfera unor note de
mult uitate, că intervenția lui D.T. a fost 
răscolitoare. Escrocul a rămas cu banii și 
cu reclama atotputerniciei. Cu acest ascen
dent, bazat pe același simplu calcul al pro
babilităților, D. Tomescu i-a mai făcut și pe 
alții să reușească, ba la școala sanitară din 
Pitești, ba la școala de șoferi din Cîmpulung, 
ba chiar la un institut medico-farmaceutic 
transilvan. Ajunsese să pară în ochii con
sătenilor atît de indispensabil, încît un 
tînăr de 29 de ani i-a promis 3000 de lei, 
10 I de țuică, o damigeană cu vin, o pasăre 
mare și șase zile de lucru la construcția 
casei ca să-l susțină la un examen care nici 
măcar nu avea loc, acceptarea la cursuri 
făcîndu-se numai pe bază de înscrieri.

De curînd, atoateputernicui Tomescu a 
tost arestat, fără să tie în stare să inter
vină pentru el însuși. Odată cu condamna
rea lui s-a dovedit și tapti'Lcă favoritismul 
poate să fie numai aparent Dar sîntem in 
măsură să ne întrebăm, ar putea oare exista 
cultul intervenției, fie și ca 0 superstiție, 
dacă peste tot și în toate'împrejurările 
ar fi practicată .exclusiv aprecierea obiectivă, 
fără nici o abatere. Indiferent de acuratețea 
justificării?.

Sergiu ANDON

hunedoara, 
oamenii si fumul

s
DACĂ AR Fl MAI PUȚIN FUM

La Hunedoara, cu loan Dobre, prim- 
furnalist la furnalul nr. 5. îl întrebasem 
doar așa, ca să începem discuția, cîte 
ceva despre munca lui de la furnal. A 
urmat, pe nerăsuflate, un răspuns «im
petuos» al cărui sfîrșit l-am consemnat: 
«Noi avem niște sarcini precise, impor
tante și ete nu se rezolvă de la sine». 
Drept să spun, m-a cam impresionat 
această exactitate a «lecției» despre 
conștiința și disciplina muncii, mai ales 
că la ora aceea, era 7 și jumătate dimi
neața (loan Dobre tocmai ieșise din 
schimb, fusese de «noapte»), eu nu 
voiam decît să stabilesc cu el o oră de 
întîlnire pentru după-amiază. Era obosit 
(i se citea pe ochi) dar, dacă n-am alte 
planuri, sînt invitat la el acasă. Accept, 
deși mă cam sîcîie gîndul că nu e prea 
uman să-l întreb cîte și mai cîte, după 
ce omul a tras «la șaibă» o noapte-ntrea- 
gă. Dar hunedorenii sînt... mai ales si- 
derurgiștiil loan Dobre zîmbește (de ce 
mi-s dragi oamenii care «te iartă» cu un 
surîs cald, plin de omenie?!), zice: 
lasă, nu-i nimic! — și vorbește despre el, 
despre alții, despre Hunedoara. A fost 
brigadier pe șantierul Salva-Vișeu, a 
venit la Hunedoara prin anul 1949. De 
atunci aceeași meserie — furnalist. «Asta 
mi-o plăcut mie, furnalist!» loan Dobre 
a fost de față cînd, sub una din clădirile 
orașului muncitoresc a fost îngropată o 
piatră de temelie pe care scria: «1949, 
Hunedoara, primul oraș socialist al țării.» 
Chiar așa scria? îl întreb eu. «Mi se 
pare că mai erau și alte cuvinte, dar eu 
atîta-mi amintesc. De-atunci s-au con
struit multe, multe...» Moment nostal
gic, sentimental, cu o ușoară notă de 
regie, dar autentic, loan Dobre iubește 
Hunedoara. «Pentru mine Hunedoara 
este totul. Dacă ar fi mai puțin fum. 
Hunedoara ar fi un oraș foarte frumos. 
Chiar și așa, cu fumul care încă mai este, 
dar care n-o să mai fie, sînt sigur, Hune
doara mea si-a noastră încă e frumoasă. 
Avem o grădină zoologică și, lîngă ea, un 
parc al copiilor de toată frumusețea. 
Apoi, verdeața asta, apărută mai ales în 
ultima vreme...»

CE-NSEAMNĂ «ÎN ULTIMA 
VREME»?

Desigur, discuțiile purtate cu loan Do
bre, au atins și alte aspecte, dar ne rezu
măm să explice acel «mai ales în ultima 
vreme». Pînă acum 3-4 ani, Hunedoara 
era ca un fel de vulcan asediindu-se pe 
sine cu fum, zgură și gaze. Dar oamenii au 
început marea ofensivă a depoluării. 
S-au montat, deocamdată experimen
tata! (adică de ce ar mai fi nevoie de 
experiențe?!) electrofiltre la două (de 
ce numai la două ?!) coșuri de oțelărie, au 
fost înlocuite vechile locomotive cu 
aburi și (cu cea mai sporită eficiență!) a 
început o masivă plantare de arbori, 
adevărate pompe vii care să filtreze și 
să purifice aerul viciat. Este adevărat că 
uneori, cind sînt anumite condiții me
teorologice «nefavorabile», fantoma fu
mului încă își mai desfășoară nefasta-i 
aripă, dar, la ora actuală, vegetația 
Hunedoarei lucrează din plin. Atot- 
biruitoarea mamă natură, susținută de 
hărnicia și entuziasmul hunedorenilor, 
s-a arătat a fi cel mai prețios aliat al 
omului, lată cîteva cifre: între anii 
1970-1973 au fost sădite aproape două 
milioane de flori, 150 mii de trandafiri, 
180 mii de arbuști ornamentali, 20 mii de 
arbori; de menționat că aceste cifre 
respective reprezintă aproape o treime 
din totalul a 14 ani de luptă împotriva 
poluării. Dacă la această stare de lu
cruri s-ar adăuga următoarele: montarea 
de electrofiltre și la celelalte 6 coșuri ale 
oțelăriei electrice, la furnale, dacă Fa
brica de preparare a minereului de la 

Teliuc, sau dacă Fabrica de dolomită din 
Zlaști (două localități foarte apropiate 
de Hunedoara) ar beneficia și ele de 
randamentul permanent al acelorași elec
trofiltre atunci. Hunedoara, prin efor
tul entuziast al miilor de locuitori, ar 
putea (și trebuie!) să devină mai fru
moasă, pe măsura frumuseții oamenilor 
ei.

GRĂDINA ZOOLOGICĂ

Dorim să ilustrăm hărnicia hunedo- 
reanului care, ca orice locuitor al unui 
oraș superindustrializat, iubește natura, 
deci iubește frumosul. Argumentul con
cret și elocvent îl constitue amenajarea 
prin muncă voluntară, a unui impre
sionant complex recreativ care cuprinde 
o «bijuterie» de grădină zoologică și un 
parc al copiilor, cu un trenuleț al lor 
care înconjoară liziera pădurii Chizid, 
cu niște avioane ieșite la ...pensie (dar 
pe care copiii le-au cam deteriorat), cu o 
scenă de teatru în aer liber (din păcate 
prea rar folosită) și cu tot felul de prezen
țe necesare într-un parc al copiilor. De 
dimineața și pînă seara, o hărmălaie fără 
de capăt stăpînește, fără drept de apel, 
poalele pădurii Chizid. Tovarășul Viorel 
Răceanu, prim-vicepreședintele consi
liului municipal, ne spune că amenaja
rea complexului se datorează în exclusi
vitate pasiunii de care au dat dovadă, 
de-a lungul a 300 000 de ore de muncă 
patriotică, toți locuitorii orașului. «Noi, 
ne spune acest adevărat gospodar al 
Hunedoarei, am întocmit toate pla
nurile și devizele pentru extinderea 
acestui complex cu încă 10 hectare. 
Avem planuri mari, aș zice, ambițioase, 
dar ele nu se vor realiza dintr-odată. 
Sîntem siguri că din partea cetățenilor 
vom primi același răspuns—interes și 
pasiune totală. Cît despre grădina noas
tră zoologică, despre care eu cred că 
este una dintre cele mai frumoase ca 
proiectare și execuție (la această idee 
au subscris foarte mulți hunedoreni, și 
nu numai dintr-un patriotism local, n.n.) 
pot să vă spun că ea se va îmbogăți în 
continuare. Chiar și așa, la ora actuală, 
noi ne putem mîndri că vizitatorul, în 
special copiii, pot să vadă-n carne și 
oase o sumedenie de animale cum ar fi: 
urși, lei cerbi, păsări exotice, lupi, 
cîini dingo, maimuțe, vulpi, nutrii, capre 
de Camerun, veverițe, iepuri belgieni, 
un iak (vom aduce și o «iakiță») precum 
și multe altele. Doresc să spun, prin 
intermediul revistei «Flacăra», că ar 
trebui înființat, la nivel republican, un 
oficiu care să înlesnească schimbul de 
animale de «surplus» între toate grădi
nile zoologice din țară, deoarece noi 
am fost obligați să sacrificăm anumite 
surplusuri pe care n-am avut unde să 
Te plasăm».

*
A nu se-nțelege că masivele plantări de 
arbori, trandafiri și realizarea complexu
lui recreativ de sub poalele pădurii 
Chizid, au îndepărtat fumul de deasupra 
Hunedoarei. Pentru că sînt hunedo- 
rean, pentru că iubesc Hunedoara, pen
tru că Hunedoara poate și trebuie să fie 
mai frumoasă, am scris aceste rînduri 
despre Hunedoara, oameni și... fum. Ar 
mai trebui să spun, apelînd la un fel de 
metaforă, că, sub poalele pădurii Chizid, 
hunedorenii, într-un restaurant cochet 
numit «Ciuperca», cu o bere în față, 
asistă la nunta de fiecare noapte a 
Hunedoarei. Respectînd metafora, vom 
spune că furnalele ridică flăcări albastre, 
oțelăriile răbufnesc spre cerul nopții 
porți de jăratec, iar dinspre laminoare 
se-aud necontenite bufnituri, țipete de 
păsări stranii, turnuri de-ntuneric nă- 
ruindu-se peste-ntuneric spre a naște 
lumina, simbol al biruinței omului.

Victor NIȚĂ
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paradisul

De la Paradisul, publicul iese cu o anumită 
nemulțumire. Aceasta se simte din privirea 
oamenilor, din felul în care-și pun hainele 
pe umeri. L-am întrebat pe Valeriu Moro- 
ianu, elev la Grupul școlar sanitar, cum a 
primit filmul: «Deși îmi plac filmele de 
acțiune, am acceptat Paradisul, cu toate că 
ratarea este o problemă pentru oamenii 
trecuți de 30 de ani. Pe tineri îi lasă indife
renți. Așa cred eu. Fiind vorba de o acțiune 
realistă) mi-am dat seama că în sistemul 
american dacă n-ai bani pînă și relațiile de 
dragoste se transformă; pentru că boxerul 
e părăsit de soție tocmai pentru asta». 
Întrebat dacă știe cine este John Huston, 
tînărul îmi răspunde — nu.

Vrem, nu vrem, în cazul numelui lui 
John Huston, autorul Paradisului, sînt nece
sare recapitulări. Pentru că orice film, bun 
sau rău, care poartă o semnătură de calibrul 
acesteia, nu trebuie expediat cu ușurință. 
Eșecul, ratarea, sînt probleme universal 
valabile. Ele intră în contextul realității 
umane și capătă semnificații sporite în so
cietatea unde omul este înlocuit cu banul.

Eroii filmelor lui Huston parcurg drumul 
speranței, al efortului inutil, al dorinței de

cine, ce, unde, cînd?
• Unul din best-sellers-urile anului literar 

(din Franța), romanul lui Michel Deon 
«Taxiul violet»)va fi ecranizat de către Yves 
Boisset, autorul «Atentatului».O distribu

ție internațională îi reunește pe Philippe 
Noiret, Peter Ustinov, Vanessa Redgrave, 
Dominique Sanda, Trevor Howard, Michael 
York. Filmările vor avea loc în Irlanda.
• Juan Bunuel, fiul marelui Bufiuel, și-a 

făcut cunoscute două proiecte regizorale: 
«Trompe l’oeil», a cărui intrigă urmărește 
un drum dificil, între serios și fantezie,și 
«Leonor» o transpunere pe ecran a unei 
povestiri gotice, scrisă de Michel Nurisdany, 
văzută de tînărul cineast ca «un documentar 
despre viața cotidiană în evul mediu».
• Curd Jurgens intenționează să regizeze 

și să interpreteze un mare film politic, cu 
Hardy Kriiger și Romy Schneider. După 
părerea sa, «cinematograful vest-german 
trebuie să-și regăsească demnitatea».
• Directorul artistic al Companiei «Teatro 

Stabile di prosa» din Trieste, Sandro Bolchi, 
s-a specializat în adaptarea pentru micul 
ecran a unor capodopere ale literaturii 
ruse. După «Frații Karamazov» a început, 
de curînd, filmările viitorului teleroman 
«Anna Karenina». Protagonista — Lea Mas- 

adaptare, la capătul căruia pîndește întot
deauna eșecul. Reamintim pentru exempli
ficare doar două din peliculele oferite de 
Cinematecă și televiziune: e vorba de Șoimul 
maltez (1942), film ce deschide tipologia 
eroului învins; și nu putem trece cu indi
ferență nici peste Inadaptații (1960),în care 
celebra Marilyn Monroe,obosită de violență 
și viață, își pregătește cu zîmbetu-i rănit 
dispariția.

La aproape 70 de ani, John Huston se inte
grează curentului realist al filmului american, 
atitudine meritorie pentru un realizator ce 
aparține altei generații. Și revenind la Para
disul sîntem de acord cu cele spuse de 
Carmen Nicovici, studentă la Academia de 
studii economice, că «filmului acestuia îi 
lipsește o anumită vigoare; dar, cînd cei 
doi boxeri se îmbrățișează pe ring la capătul 
puterilor, sentimentul de suferință umană 
este atît de puternic, încît șterge monotonia 
primei părți a filmului».

Intr-adevăr, chiar dacă filmului îi lipsește 
ritmul susținut, antrenant, dramatismul per
sonajelor sale convinge prin durerea lor.

Rada PREJBEANU

sari.
• Bekim Fehmiu, căruia filmul lui Petrovic 

«Am întîlnit țigani fericiți» i-a deschis o 
frumoasă carieră internațională, a fost soli
citat de debutantul în regie Michele Massa 
(Italia) să fie partenerul Cariei Gravina în 
«Jocul adevărului», «o exemplificare dra
matică a unui dat înfricoșător al timpului 
nostru: refuzul adevărului».
• Robert Hossein și Claude Jade — aceasta 

din urmă revenită pe platouri după doi ani 
de absență — apar împreună în filmul lui 
Denys de la Patelliere «Preoții interziși».

« Părintele James bond-urilor cinemato
grafice, cineastul englez Terence Young, 
va ecraniza în primele luni ale anului 1974 
romanul lui John Le Carre, «Un orășel în 
Germania».
• O recentă statistică ne informează că 

recordurile de popularitate ale filmelor 
produse de Casa Warner Bros, de-a lungul 
istoriei sale, sînt; Casablanca, Șoimul maltez. 
Cui îi e frică de Virginia Woolf, Un tramvai 
numit dorință. Comoara din Sierra Madre. 
O remarcă: primul, al doilea și al cincilea 
titlu au, pe generic, numele lui Humphrey 
Bogart. Jill St. John, vedetă spectaculoasă, speciali

zată în filme spectaculoase, cum ar fi jame: 
bond-ul «Diamantele sînt veșnice».

actori
si roluri



•mEmORIILE LUI 5ERBHn CIOCULESCU xxx v e cronica tvMHWH

N-am isprăvit cu lista profesorilor mei 
din anul întîi al Facultății de drept. Profe
sorul de drept civil era George Plastaia 
Familia sa, la origine, era grecească sau, mai 
larg vorbind, balcanică. O găsesc oarecum 
cruțată, fără obișnuitele invective ale pahar
nicului Constantin Sion, în Arhondologia 
Moldovei, lată ce divulgă necruțătorul ge
nealogist, la rubrica «PLASTARA»: «Grec, 
înaintea revoluției grecești de la 1821, era 
în lași un bacal Plastara, ținea băcălie în 
dughenele Trei-sfetitelor, după sdrobirea 
grecilor volintiri, au fugit în Basarabia și 
nu l-am mai văzut decît mai tîrziu, tocmai 
pe la 1835, au venit doi ficiori ai lui, unul 
Alecu și altul Dumitrachi. Alecu s-au însu
rat cu o fată a unui Marcachi grec tiutiungiu, 
și au luat moșie în posesie (arendă, n.n.), 
Celalt ce mijloace va fi întrebuințat nu știu, 
că pe la 1848 l-au făcut căminariu». Pitacele 
de boierie, sub Mihail Gr. Sturdza, se cum
părau. Așa, desigur, și-a procurat același 
grad în boieria de treapta a doua și tatăl 
iui Mihai Eminescu, Gheorghe Eminovici. 
Din acești mici boieri ai domniilor pămîn- 
tene înainte și după Eterie, s-a recrutat apoi 
așa-zisa noastră burghezie mare, cu case 
mari la oraș și cu moșie.

Profesorul nostru era urmașul obosit al 
unei astfel de familii. N-avea nimic de 
groecu/us, în aspectul fizic sau în inteligență. 
Deși cred că nu trecuse de vîrsta de 45 de 
ani în 1920, își purta cu greutate masa de 
cărnuri și vorbea cu o elocuție iritant de 
lentă. Era singurul profesor al nostru, la ale 
cărui cursuri stenograful aștepta în poziție 
confortabilă de repaus, pentru că profesorul, 
care nu-și citea lecția, elabora foarte lent 
și punea pauze în interiorul aceleiași propo
ziții. Materia pe care o preda era poate cea 
mai importantă. Profesorul și-o stăpînea, dar 
își descleșta greu gura, parcă și-ar fi ferit-o 
de cleștele dentistului. Avea însă o faimă de 
mare savant, în contrast izbitor cu neînles- 
nirea sa la cuvînt. Studenții rămîneau încre

meniți cînd aflau că profesorul lor cucerise 
în tinerețe un număr impresionant de diplo
me de licență și de doctorat, în țară și în 
străinătate. Era, care va să zică, tobă de carte. 
Bărbatul fusese frumos, dar materia îl co
pleșise, îngreuindu-i trupul și bălăbănindu-i 
mersul. Mă urmărește mai aies privirea ochi
lor lui întunecoși, rătăcind mai mult în vag 
decît fixîndu-se. Capul era mare și păstra 
ceva din frumusețea de altădată. Ca avocat, 
profesorul părea căutat pentru știința lui 
de carte, dar mă întreb ce efect putea avea 
la bară vorbirea sa cu încetinitorul, în duel 
cu adversari limbuți și îndrăzneți. La exa
mene, scotea serii lungi, punea întrebările, 
dar încurca notele trecute ulterior, trîntind 
cîte un student care răspunsese bine și, 
invers, notînd cu bile albe pe altul care 
fusese «tufă de Veneția». Mie mi-a dat o 
bilă roșie. Nu-mi amintesc altceva, deoarece 
pregătisem, ca mulți alți colegi, din ajun și 
nu eram perfect stăpîn pe materie. Alți 
colegi ai mei au făcut însă contestație, pen
tru că se treziseră afișați cu bilă neagră, cu 
toate că răspunseseră bine. Nu le-a fost de 
nici un folos — profesorul nu revenea asu
pra notelor.

La litere, am urmat în anul întîi, printre 
altele, cursul lui Ovid Densusianu. Era un 
bărbat scund, claudicant, care se plimba în 
cursul prelegerii de la un capăt la altul al 
lungii catedre, dîndu-și din cînd în cînd la 
o parte șuvița de păr care i se lăsa peste ochi. 
Vorbea graseiat. Nu făcea mare impresie la 
prima vedere. Infirmitatea sa și ariditatea 

materiei, cînd făcea studiul comparativ al 
cîte unui cuvînt în toate limbile și dialec
tele neoromanice, erau piedici la receptarea 
ușoară a cunoștințelor noi. îmi amintesc 
totuși cu emoție admirabilul său curs, dacă 
nu mă înșel, din anul universitar 1920-1921, 
de semantică. Se știe că sub acest nume se 
ascunde unul din sectoarele cele mai impre
sionante ale lingvisticii, care ne revelează 
evoluția sensurilor unui cuvînt de-a lungul 
vremii. Disciplina fusese introdusă la noi 
de învățatul Lazăr Șăineanu, discipolul atît 
de personal și de multilateral al genialului 
Hasdeu, dar el o numise semasio/ogie, dedi- 
cîndu-i un studiu întins, pînă astăzi nedepă
șit de știința noastră lingvistică, Frecvența 
mea la curs era destui de rară, lucru pe care 
mi-i reproșez de mai multă vreme. Am pier
dut prilejul să mă inițiez de tînăr în tainele 
minunatei noastre limbi și a trebuit să treacă 
mulți ani ca să recuperez.de unul singur, 
ceea ce mi-ar fi dat catedra și marele om de 
știință care a ilustrat-o. Sensibil la comic, 
n-am uitat, în schimb, examenul din anul 
în care făcuse un curs despre Dante, cu oca
zia celui de-al șaselea centenar de la înce^ 
rea din viață a autorului Divinei Comedii. 
Profesorul descoperise în cursul litografiat 
de un student fraze pe care nu le rostise. 
Mi-amintesc că la examen ne-a vorbit cam 
așa:

— Scrieți liber, orice vreți, despre Dante...
A urmat o pauză, în care se lăsase o mare 

tăcere, studenții nesesizînd motivul pentru 
care profesorul, în genere riguros și sever, 
dădea subiecte grele, cerînd cunoștințe nu
meroase și exacte. Profesorul a continuat, 
cu vocea sugrumată de emoție:

— Pentru că redactorul cursului mi-a pus 
în seamă niște enormități...

Altă pauză, în care, vorba aceea, se putea 
auzi musca bîzîind în arșița lunii de vară.

Curiozitatea ne-a fost în sfîrșit satisfăcută. 
Profesorul ne-a divulgat una dintre acele 
«enormități».

— Am putut citi fraza: «Dante nu s-a 
cramponat de literatură».

O altă pauză și apoi, pe un registru înalt, 
vocea lui Densusianu a repetat, scandalizată, 
silabisind răspicat:

— Dante cram-po-nat! Dante cram-po- 
nat!

La examenul său, se copia pe capete. O 
studentă primise de la un coleg din alt an 
fițuicile, savant grupate pe materii și înso
țite de tabla lor, pe foi mici, din optimi de 
jumătate de coală. Se pregătea, după darea 
subiectului de către profesorul însuși, pre
zent în sală, să caute pe acelea care răspun
deau la tema propusă. Nenorocire! în urma 
unui gest greșit al studentei, care se așezase 
la capătul dinspre coridorul dintre bănci, 
toate micile fițuici i-au scăpat din mînă și 
s-au răspîndit ca frunzele în bătaia vîntului, 
acoperind acel coridor pe care tocmai se 
plimba profesorul, ca și cum ar fi controlat 
corectitudinea studenților. Studenta a în
lemnit. Era vinovată. Avea să fie eliminată 
pentru fraudă. Ce rușine! Va fi de rîsul 
tuturor colegelor de an și mai ales al celor 
din cămin... Ei bine, n-a fost așa! Profesorul, 
întprcîndu-se în direcția ei, a spus cu un 
timbru mat, fără nici o iritație în glas:

— Ridicați hîrtiile, vă rog!
Studenta a respirat ușurată. Se prodjjsese 

miracolul la care nu se aștepta. Profesorul 
se arătase «un domn». Nu catadicsise a în
țelege și a sancționa.

Acesta a fost șeful școlii noastre lingvistice 
din București, în timp ce la lași își crease 

o legendă temutul Alexandru Philippide. iar 
la Cluj, în noua universitate.strălucea Sextil 
Pușcariu. Puțini dintre noi știau că profeso
rul nostru era și șeful unei școli literare, că 
promova poezia nouă, literatura citadină și 
cultul civilizației latine, fără prejudecățile 
latiniștilor de peste munți, de unde descă- 
lecaseră tatăl său, Aron și fratele acestuia, 
Nicolae. îl ignoram pe poet, adică mai bine 
zis, nu-l citisem încă, dar l-am descoperit 
în acel curs de semantică, în care intuiția 
poetică sărea în sprijinul interpretării ava- 
tarelor diferite ale unuia și aceluiași cuvînt 
din limba noastră.

Un alt profesor, în felul său remarcabil, 
era G.G. Antonescu, care deținea catedra 
de pedagogie. Era un bărbat cu părul blond- 
argintiu, dar cu o ținută impozantă și cu 
gesturi studiate, care-l făceau mai interesant 
decît obiectul cursului său. La catedră, vor- j 
bea cu eleganță în atitudine și în elocuție, 
dîndu-ne egale plăceri optice și acustice. 
Ne plăcea, așadar, să-i urmărim gesturile 
și frazarea de școală maioresciană, dar nu și 
cursul, bunăoară, despre Herbart, filozoful 
care și-a sistematizat, în modul cel mai re
barbativ cu putință, principiile pedagogice. 
Profesorul nostru se străduia să le limpe
zească și să le pună într-o ordine accesibilă, 
dar nu reușea pe deplin. Flancat de cei doi 
asistenți ai săi, oacheșul și tuciuriul Stefan 
Șoimescu și I.C. Petrescu, succesorul său 
la catedră, profesorul trona cu demnitate 
și prestanță.

Eram datori să dăm un singur examen la 
pedagogie, după doi ani de frecvență (vorba 
vine!).

Mi-amintesc că mi-a căzut subiectul «Pe
dagogia lui Nietzsche».

Citisem cursul, cunoșteam subiectul, ba 
chiar îl citisem și pe autor în cîteva din prin
cipalele lui cărți.

Am început cu fraza:
— Friedrich Nietzsche nu a fost un pe

dagog de profesie, nu a scris tratate de pe
dagogie, dar din opera sa putem deduce 
idei directoare în pedagogie.

Am surprins un sunîs ironic pe masca 
întunecată a lui Ștefan Șoimescu, care ședea 
la dreapta profesorului.

Cum eram foarte colțos, mi-am întrerupt 
expunerea și m-am adresat direct ironistu- 
lui mut:

— Mă rog, de ce zîmbiți? Am spus o 
prostie?

— Nu, dimpotrivă, am găsit introducerea 
inteligentă. Sînt curios să vă ascult mai 
departe.

— Atunci, de ce ați surîs ironic?
Asistentul a tăcut, iar eu am răspuns mai 

departe foarte satisfăcător, obținînd de la 
profesorul G.G. Antonescu bilă albă.

Mai tîrziu am aflat că distinsul pedagog 
era fratele fostului ministru liberal Victor 
Antonescu. Acesta rămăsese întipărit în me
moria generației mele de cercetași’și a celor 
de luptători în primul război mondial pi m ce
lebrele cuvinte ce le-a rostit la ieșirea din 
consiliul de coroană ținut la Sinaia, în ziua 
de 15 august 1916, cînd s-a hotărît ieșirea 
noastră din neutralitate. Acele cuvinte me
morabile, adresate ziariștilor, au fost urmă
toarele:

— E lată rău! Am intrat în război!
Eram un cititor pasionat ai lui Caragiale. 

Devoram și toate ziarele care veneau la 
Turnu Severin. Am luat act de istorica de
clarație a ministrului din cabinetul I.I.C. 
Brătianu. în minte îmi suna parcă o frază 
din operele complete ale lui Caragiale. Am 
alergat la exemplarul meu (Ed. II, Minerva, 
1913). Și iată ce am găsit în bucata cu titlul 
Ultima oră..., care începe cu cuvintele:

«Mă aflam în toiul conflictului româno- 
bulgar, în parcul de la Sinaia...»

în acel moment de psihoză belică, din feri
cire depășit, un reporter își încheie tirada 
cu aceste cuvinte:

«Să-ți spun ce am aflat acuma la telefon 
din București... E lată rău! Războiul e de
clarat».

Mi-am dat seama din acel moment (eram 
de 14 ani) că exista un univers caragialian, 
care îngloba o largă parte din viața noastră 
publică, de la periferia gazetăriei pînă la, 
inclusiv, vîrfurile vieții politice. Fratele lui 
G.G. Antonescu trăia evenimentul cel mai 
de seamă din istoria neamului nostru la ace
lași nivel al expresiei cu reporterul din 1900 
(Universul, 18 august!). Coincidența mă tul
bură și astăzi, după mai bine de o jumătate 
de veac de istorie modernă și contempo
rană. Mă rog, nu e... lată rău?

interlocutorii 
nu mă aprobă

Mă aflu în una din secțiile Institutului 
de medicină internă «Nicolae Gh. Lupu», 
alături de medicul de gardă Sebastian 
Mitu și pacienții Rodica Mihu, Ion Spi- 
reanu și alți doi bolnavi, care preferă 
anonimatul, pentru a viziona împreună 
«Panoramic științific» (program l,ora 
20,05,vineri 19 octombrie). Subiectul 
pe care îl urmărim prezintă interes atît 
pentru medicul în specialitate cît și 
pentru bolnavi. în emisiune se punea 
întrebarea (o ipoteză a unui medic 
român) dacă insuficiența vitaminei C 
în alimentație provoacă apariția pie
trelor la ficat — și se primea un răs
puns: cercetările desfășurate în alte 
țări confirmă această ipoteză. Emisiunea 
a fost lapidară, strict informativă, fără 
rețete, fără liste de bucate și, fără amă
nunte despre această... (intitulată în 
programul TV) descoperire. Desigur 
că aș fi vrut să văd aievea toate acestea, 
m-ar fi interesat de exemplu și cum a 
ajuns medicul român la descoperirea 
sa, metodele de aplicare a ei etc. Nu 
este la îndemîna oricui să facă o desco
perire care poate însemna mai puțini 
bolnavi cu pietre la ficat sau deloc și 
asta numai prin grija întocmirii unor 
meniuri care să conțină obligatoriu, așa 
cum obligatorii sînt caloriile în hrana 
sportivilor de performanță, o cantitate 
prescrisă de vitamina C. Interlocutorii 
mei nu mă aprobă! Susțin că faptele 
arătate pe micul ecran sînt suficiente 
pentru o ipoteză. Este exact cît tre
buia.«Televiziunea are rolul de popu
larizare a lucrurilor în mare și apoi 
oricine știe care anume aliment con
ține vitamina C; orice gospodină, orice 
bucătar poate căuta în cărțile de spe
cialitate,în almanahuri, (sînt și reclame 
la aprozaruri) care dau și modul de 
preparare pentru păstrarea vitaminei C» 
(Dr. Sebastian Mitu). Ca informație este 
toarte bună.
«Dischinezie biliară aveau foarte mulți 

studenți pe vremea mea, pentru că se 
mînca pe sponci. Pe deasupra, eu, după 
terminarea facultății de chimie, am mai 
făcut și o navetă nenorocită: lată-mă 
acum operată de piatră la ficat (se con
fesează medicului). Cred că pietrele 
s-au format în timpul sarcinii».

— Da este adevărat, dar există fac
torul predispozant. Cei care fabrică 
pietre au ceva genetic. Factorii eredi
tari au un rol...

— Pot eu să mănînc salată și măcriș, 
vitamina C deci pînă nu mai pot, că 
tot mama e de vină.
* — Și psihicul influențează, factorii ad- 
juvanți care concură la instalarea bolii. 
S-a constatat că civilizația, stress-ul plă
tește tribut prin frecyența anumitor 
afecțiuni tocmai datorită lipsei factorilor 
naturali. Marinarii fac scorbut din cauza 
absenței crudităților din alimentație, 
dar nu știm dacă dau și cel mai mare 
număr de litiaze.

Pacientul Ion Spineanu se întreabă 
ce procentaj de bolnavi cu pietre la 
ficat există în țările cu multe citrice. 
«Nici la noi vara nu se poate vorbi de 
o carență a vitaminei C din alimen
tație. Atîta timp cît nu știm patoge- 
neza litiazei (producerea pietrelor) este 
greu să găsim mijloace de prevenire și 
de tratament» (dr. Sebastian Mitu).

Deși intitulată «descoperire» emisiu
nea nu a reușit să suscite interesul celor 
de față. Vitamina C într-adevăr are 
importante roluri metabolice dar e greu 
de spus dacă această vitamină influen
țează în cazul pietrelor la ficat. Se vor 
face studii de laborator, experimentări, 
analize și după aceea vom putea spune 
în ce măsură este o descoperire. Per
sonal doresc să fie.

Coman ȘOVA
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Pentru tot ce mișcă, zboară și visează, Mircea '^^'Mihaela Mihai și (ceva) Doru Stănculescu. 

Florian.

Venit cu un tren de noapte, Florian Pittis. Zimbește pentru dumneavoastră Ion Bănuță.

cum a fost (VI)

Programul Cenaclului Flacăra de luni, 29 octombrie, va fi următorul 
— Antologie Flacăra — Nina Cassian. Prezintă Nicolae Dragoș.
— In discuție.10 balade ale poetului George Țărnea.
— Pictură de Paula Ribariu.
— Microrecital Cornel Ionescu (muzicuță).
— Din nou cîntă la cenaclul nostru'Valeriu Sterian și Carmen Marin.
Ședința va avea loc în București, strada Slătineanu nr. 16, la ora 19,30.

Vineri, 19, și sîmbătă, 20 octombrie. 
Cenaclul Flacăra a susținut două întîlniri 
cu iubitorii de muzică și poezie din Craiova. 
Și pentru a se prezenta cît mai bine în fața 
craiovenilor, Cenaclul Flacăra a sosit în 
capitala doljeană cu un autocar plin ochi cu 
capete de afiș. Craiova i-a primit pe 
oaspeți cu flori și, mai ales, cu o evidentă 
și emoționantă poftă de poezie și muzică. 
Prima întîlnire, desfășurată la Casa de 
cultură a tineretului, i-a adus pe invitați 
față în față cu o sală arhiplină (cam 3 oameni 
pe un loc), frenetică și (pe alocuri) gălă
gioasă. Cînd nu s-a aplaudat s-au recitat 
poezii (Ion Bănuță, Niculae Stoian, Nicolae 
Dragoș, Ion Gheorghe, Adrian Păunescu), 
s-a cîntat (Mircea Florian, Mihaela Mihai, 
Doru Stănculescu, Sorin Minghiat, Flacăra 
Folk ’73 și Sfinx). Deși n-a răspuns în ver
suri la întrebările adresate din sală, deși a 
călătorit pe locul cu numărul 13 în autocar, 
deși Ion Bănuță a declarat că el, Ion Bănuță, 
este «genial» pentru că a făcut armata la 
geniu în Craiova, Constantin Teașcă a fost 
vedeta serii, chiar și după ce a recunoscut 
că n-are noroc la fizic. în timpul pauzei, 
la standul din curtea Casei de cultură s-a 
vîndut Flacăra nr. 43, s-au dat autografe 
pe revistă, s-a discutat; toată lumea a fost 
mulțumită, deși nu s-a dansat.

A doua zi dimineață, între orele 40,15 
și 13, în sala noului Teatru Național, în 
prezența organelor de conducere ale ju
dețului Dolj, s-a desfășurat cea de-a doua 
întîlnire. Față de programul primei întîl
niri, spectatorii au avut bucuria de a-i 
asculta pe Tudor Gheorghe și pe Florian 
Pittiș, sosiți special în cursul nopții de la 
București. A fost tot atîta liniște în sală și 
atunci cînd a recitat poetul Ion Gheorghe 
și cînd au cîntat excelenții instrumentiști 
de la Sfinx. S-a aplaudat cu plăcere și după 
poeziile lui Niculae Stoian și după recitalul 
fraților Mihaela Mihai și Doru Stănculescu 
(ambii cu bunici stabili în Goicea Mică).

Pentru că nu au făcut armata la geniu și 
pentru că nu se simt nenorocoși la fizic, 
Eugen Seceleanu și Dorin Tudoran au uitat 
să citească textele pregătite cu migală la 
București. S-a făcut și o scurtă pauză pentru 
a se permite jucătorilor de la Universi
tatea (aflați, pînă atunci în sală) să plece la 
masă. Dealtfel, dacă nu ar fi fost derby-ul 
de la ora 15, întîlnirea de la Teatrul Na
țional s-ar fi prelungit mult după ora 13. 
Așa, însă, invitații Craiovei s-au suit în 
autocar și au plecat la stadion, unde au fost 
trup și suflet susținători ai formației locale, 
cunoscută în redacția Flacăra sub numele 
de Campioana unei mari iubiri. Cu 
toate comentariile entuziaste ale lui Con
stantin Teașcă, Universitatea a egalat abia 
spre final. Făcînd un ultim tur al orașului, 
autocarul și pasagerii săi s-au îndreptat 
spre București, unde participanții la cele 
două întîlniri de la Craiova au adus amin
tirea unui public iubitor de poezie, muzică, 
polemică. Dar cea mai plăcută surpriză îi 
aștepta la București, unde, la prima oră a 
dimineții, aștepta o scrisoare a studentului 
Mihai Juncu, Electrotehnică, anul V, în care, 
printre altele, stă scris: «Vă mulțumim 
pentru minutele petrecute împreună, vă 
mulțumim pentru poezia patriotică pe care 
am priceput-o și înțeles-o... Am fost pre- 
zenți acolo cu inima, cu urechea, cu ochiul 
și tot ce am auzit a găsit loc în mintea 
noastră... Vă rugăm să mulțumiți tuturor, 
să veniți nu peste cinci ani, ci peste cinci 
zile și vă asigurăm că vă vom primi la fel, 
adică cu tot ce e mai frumos șj mai bun 
în noi!»

lată destule motive pentru ca întîlnirile 
Cenaclului Flacăra cu iubitorii de muzică 
și poezie să fie așteptate cu maximum de 
interes, în primul rînd de cei care-i consti
tuie azi.

Dorin TUDORAN
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cronica de fotbal ansB

si cu brînză si cu mac
Sîmbătă am stat cu toții în jurul tele

vizorului ca mița la gaura șoarecelui. Pe 
micul ecran trebuia să iasă minunea, 
marele meci al campionatului, cel mai 
tare cu cel mai tare, Dinamo, campioana 
țării, împotriva liderului autoritar din 
zilele noastre. Presa a făcut vîlvă cît a 
putut, locuri mai erau pe Centralul 
craiovean, pe la poalele tribunelor, după 
cum s-a văzut bine, lumea n-a mai zis 
nimic după golul lui Lucescu, cadou oferit 
acestuia de Boc, printr-o lene de a gîndi 
inexplicabilă la acest jucător, pîndit, ca 
și Neagu, de un negru ghinion...

Așadar cum a fost acest meci?
Mie mi-a plăcut pentru că s-a luptat 

epuizant pentru fiecare minge, în teren 
era o tensiune de mare partidă și focul 
bătăliei avea loc mai ales în fața careului 
dinamovist, mereu asaltat, mereu punctat 
de ambiția craiovenilor, din păcate, în- 
tr-o schiță ce se repetă pînă la exaspe
rare: pătrundere pe aripi, centrare și 
de-acolo, cap la Oblemenco sau mai ales, 
șut nesigur la acest norocos Bălan care 
înscrie cu o regularitate de ceasornic, 
deși nu are stofa unui mare jucător.

S-a scris săptămîna aceasta destul de
spre schemele fumate ale Universității 
Craiova, acuzîndu-se mai ales previzi- 
bilitatea lor tactică. Nu știu ce să spun: 
dacă bucureștenii au beneficiat de forma 
excelentă a lui Sătmăreanu II, care e 
înalt si sare la fel de bine la cap ca și 
tunarul craiovean, poate că în alte locuri, 
unde centimetrii apărătorilor sînt mai în 
suferință, avantajul jocului pe sus poate 
fi fructificat. Dar ceva este adevărat și 
în observația că nu se joacă și pe jos, 
în scurte schimburi derutante și că mi
cuțul Bălăci a sosit de pe tușă cu golul 
egalizator în bocanc, el părîndu-ni-se ceva 
straniu în mașinăria cam greoaie a îna
intării craiovene, cel puțin de data asta...

Acestea spuse, să vedem ce mai con
statăm: o diminuare a numărului de spec
tatori: în Giulești, 10 000 de suflete; 
pe Republicii numai 3000! De ce și-or 
da cluburile în pungă nu înțeleg, dar e 
treaba lor, la urma urmelor...

Steaua, meci nul la Timișoara. E un 
rezultat care spune multe: poate că ini
moasa Poli de pe Bega să crească în

va loare de 
continuare,

poșta fair-play ■■■«■■■Mi
M.N.D.-București:

1. Ce spuneți de o colaborare Traian Ionescu - Constantin 
Teașcă (în ordine alfabetică) la cîrma echipei naționale?

Atît timp cît «electricitățile» de același fel se resping 
nu văd posibilă o asemenea coabitare nici chiar la pitici. 
Fizica rămîne... fizică!

2. Părerea dumneavoastră despre schimbările de la«Sportul 
studențesc».

Care dintre ele, de conducere sau de antrenori? ...Pă
reri am, dar... să mai așteptăm!
Crăciun Mariana — 17 ani — Buzău:

1. în ce localități din țară sînt echipe de fotbal feminin și 
cum aș putea face parte și eu dintr-o asemenea echipă? 
Vă asigur că am talent.

...cred că și la Buzău există! Dacă nu, așteptați!
2. Cum de nu scrieți și la revista «Fotbal» ?
Cîndva am fost membru al Colegiului de redacție. Dar 

numai pe hîrtie, fiindcă nimeni nu ținea cont de părerile 
mele. Am demisionat în scris.

3. Credeți că ne mai putem califica pentru C.M. din 1974?
De ce nu? Mai ales că în acest fel s-ar stinge și aprecierea 

că lipsa noastră de la această confruntare finală s-ar datora... 
orașelor Helsinki sau Leipzig și nu... fotbalului prestat !

4. Vi s-a propus vreodată să fiți salariatul vreunei publicații 
sportive? Și dacă da, de ce nu ați primit?

Da! Săptămînalul «Flacăra» la începutul lunii august. 
Am refuzat oferta pentru a nu mă compromite și ca... 
ziarist. Colaborator fiind,ai circumstanțe atenuante, mai 
ales cînd ești controversat ca mine.

5. După meciul de la Leipzig v-ați spus părerile competent 
zic eu, în două materiale și în poșta fair-play. M-ar interesa 
(cred și pe mulți alții) opiniile dumneavoastră și după meciul 
cu «poeții de la Polul Nord» ?

De la început resping părerile tuturor acelora care 
mi-au șuierat pe la ureche că ar fi fost un «abandon» voit! 
Ca antrenor vorbind, a fost un foarte reușit antrenament 
în condiții «directe de joc», o cursă contracronometru, 
o alergare cu handicap. Cu Oblemenco în linia de îna
intare,scorul putea să fie ca la volei. Mai m-au satisfăcut: 
golurile marcate la puncte fixe, exploziile și cursele ari
pilor (deși Pantea s-a văzut numai repriza a doua, adică 
atunci cînd a fost jucat și sprijinit) care, fără forță atletică 

cronica ringului

le meci la meci, poate că, în 
militarii nu scot punctele

finalele în
• Cu două săptămîni în urmă, în cadrul 

acestei rubrici, îmi exprimam temerea că 
la Cluj finalele campionatelor naționale de 
box nu se vor bucura de atenția și interesul 
pe care, normal, îl merită. Din fericire, și o 
recunosc cu plăcere, presupunerile de la 
București nu s-au potrivit cu realitățile de 
la Cluj. Nu știu dacă rîndurile scrise atunci 
au avut efectul unui catalizator asupra gaz
delor campionatelor, dar organizatorii spor
tivi ai orașului au făcut totul ca lucrurile să 
iasă bine. Pentru a asigura o atmosferă săr
bătorească acestei competiții, ei au apelat 
și la serviciile unui cunoscut regizor clujean. 
Și totul a fost excelent. Felicitări!
• Incrîncenarea pugilistică de pe ringul 

clujean a avut și urmări tragi-comice. Ple- 
cînd de la prima gală semifinală, antrenorul 
emerit Ion Chiriac s-a trezit ia hotel, unde 
locuia împreună cu boxerii săi de la Steaua, 
fără sacoșa cu echipament. Cu gîndul la 
cine știe ce tactici de luptă, cunoscutul 
«om de colț» și-a uitat sacoșa în stația de 
autobuz din vecinătatea Sălii sporturilor. 
Și se spune doar că boxerii...

® Pentru a asigura o cît mai exactă îm
părțire a dreptății pe ringul campionatelor, 
federația de specialitate a avut buna iniția
tivă de a invita și doi arbitri străini: italia
nul Talarico și irlandezul Thomson. Acesta 
din urmă este unul dintre numeroșii supor
teri ai echipei (oare cum se numea?) pe 
care Dinamo a surclasat-o la București cu 
11-0. Thomson s-a dovedit a fi, însă, un 
adevărat «cavaler al ringului», apreciindu-i 
pe boxerii dinamoviști la justa lor valoare, 
fără nici o intenție revanșardă...
* Frații Calistrat și Simion Cuțov, ve

detele unui film pentru tineret. O echipă 
de filmare condusă de regizorul Timotei 
Ursu i-a urmărit în zilele campionatelor de 
la Cluj pe cei doi ași ai ringului. Inițiativă 
lăudabilă, care îmbogățește destul de să
raca noastră filmotecă sportivă.
• Printre spectatorii la finale a fost și 

un veteran al boxului românesc, inginerul 
clujean Virgil Salvanu, în vîrstă de 83 de ani. 
în 1919, el a participat la întrecerile pugi-

tenis

pe care le doresc și le-ar merita la va
loarea numelor care alcătuiesc unspre- 
zecele roș-aibastru! Oricum, pentru 
timișoreni rezultatul este cît se poate 
de _ onorabil.

Imi place de pe acum duelul continuu 
dintre F.C. Constanța și formația cra- 
ioveană. Totul supravegheat, desigur de 
ochiul atent al dinamoviștiior care, 
între altele, au jucat excelent în bănie. 
Pe urmă nu cred că Steaua va rămîne 
mereu la jocul acesta șters, fără perso
nalitate și că o formulă, nu știu care va 
fi, va impune această formație de mare 
tradiție în competiția pentru primul loc.

Rapidulețul a luat o gură de aer în 
Giulești și a sărit pe locul 13, e ceva, 
dar nu e tot. Acolo, sub podul Grant, se 
petrec lucruri curioase. Autoritatea lui 
Macri nu place leneșilor, dar eu sînt de 
partea lui Tache. Prea multă boemă peste 
tot, prea multe Crame, must și mititei. .

Eugen BARBU

P.S. La trei zile după meciul frumos de 
la Craiova, Dinamo București a apărut 
în fața publicului său într-o mizerabilă 
stare fizică, practicînd cel mai urît joc 
pe care 1-ăm văzut de cînd știu această 
formație. A reieșit încă o dată că mai 
toate echipele noastre se dedau unui 
joc strămoșesc, lent, fără vreo șansă în 
Europa Nefericirea temporizării, învă
țată ani la rînd la Națională se răzbună 
pe această formație. Evident, a cîștigat 
Atletico Madrid, care știe să joace balo
nul dintr-o bucată și practică un marcaj 
sever care a incomodat vizibil pe jucă
torii noștri neobișnuiți cu viteza, cu 
ruperea ritmului de joc. ș.a.m.d. Mai 
ar fi de menționat că, așa cum cineva 
remarca în tribună, la ora de față Dinamo 
este o echipă de mijlocași, practic cu 
numai doi atacanți.

La Liege, Universitatea Craiova s-a 
bătut curajos, arătînd mult mai multe 
lucruri frumoase decît bucureștenii,pier- 
zînd la un scor recuperabil. Părerea mea 
e că putem avea speranțe la returul din 
Bănie!

dar cu rafinament tehnic au masacrat adversarii, și căldura 
celui mai minunat public de pe mapamond, dispus să uite 
toate necazurile pe care cu toții i le-am pricinuit de multe 
ori.

6. Credeți că dacă jucătorii vechii garnituri ar fi fost să
nătoși, ar mai fi jucat cei noi ?

Faptele confirmă că nu. Dar,la drept vorbind,nici nu 
putem spune cu precizie cum că «vechea» formulă n-ar 
fi înregistrat și ea un succes similar.
P, Costea — str. Rozelor, 14, Timișoara:

Vă rog să-mi răspundeți la cîteva întrebări tehnice.
1. Cînd admiteți pasa lungă?
Singura pasă lungă valabilă este aceea care prinde ad

versarul pe picior greșit sau care profită de un dezechi
libru deja creat.

2. Gogorița «fotbalului atletic», plimbată prin Europa, a 
început să fie popularizată și la noi. Ce părere aveți?

Pregătirea contingentelor de combatanți capabili ca 
prin fizic să înfrunte apărările defensive a dus fotbalul 
la acest nivel scăzut. Se caută să se exploateze o singură 
ocazie de gol și cu asta gata meciul. Singura sursă de pro
gres rezidă în întoarcerea la spiritul jocului și cînd va
loarea se bazează pe tehnică apare incontestabil și res
pectul.

3. Ce valoare practică au actualele teste oficiale, care 
par specifice atleților?

Trei mari specialiști ai lotului brazilian — campania 
Mexic — pe nume Perreira, Chirol și Coutinha au avut 
imprudența să publice testele lotului luate înainte de 
campionat, subliniind că succesul s-a datorat pregătirii 
fizice. Pe distanța de 50 de metri Pele cu 5,7” se clasase 
pe locul 10, iar Jairzinho cu 6” pe locul 17; în schimb 
pe primul loc era plasat Dirceu Lopez (acesta pînă la urmă 
a fost înlocuit, n-a mai făcut deplasarea fiind necorespun
zător!). Testul Cooper, probă ce conta pe rezistență, a 
situat pe Pele pe locul 9, Jairzinho 16, iar Tostao 17. Oare 
cei care au văzut meciurile pe viu sau pe micul ecran 
să fi avut cumva impresia că în timpul meciurilor din Mexic 
lui Pele și Jairzinho le-a lipsit viteza sau că lui Pele, Jair
zinho și Tostao rezistența? Bineînțeles că nu.

Constantin TEAȘCĂ

9 reprize
listice din cadrul jocurilor interaliate care 
au avut loc pe stadionul Pershing, din 
Paris, fiind primul boxer român prezent 
la o competiție internațională. «Cel mai 
bun boxer din ultimul deceniu — a declarat 
octogenarul clujean — este, fără îndoială, 
Calistrat Cuțov.»
• Cea mai mare surpriză a campiona

telor a oferit-o tînărul constănțean Ibrahim 
Faredin, care a primit decizia de învingător 
în fața campionului european Constantin 
Gruiescu. Faredin a reușit să-l păcălească 
nu numai pe Gruiescu, ci și pe arbitrul 
din ring, I. Szacacs, din partea căruia ar fi 
trebuit să primească avertisment pentru 
refuz de luptă.
• Meciul cel mai spectaculos și mai dra

matic l-au oferit, așa cum ne așteptam, 
Calistrat Cuțov și Paul Dobrescu. Cuțov, 
cu fantezia sa strălucitoare, a învins, păs- 
trîndu-și centura de campion. O revanșă 
între cei doi rivali ar umple tribunele ori
cărei arene din țară.
• Centurile de campioni naționali pe 

anul 1973 au fost cucerite de acești 11 
«magnifici»: Categoria semimuscă — Mihai 
Aurel (Farul), muscă — Ibrahim Faredin 
(Farul), cocoș — Marian Lazăr (Steaua), 
pană — Gheorghe Ciochină (Steaua), semi- 
ușoară — Simion Cuțov (Dinamo București), 
ușoară — Calistrat Cuțov (Dinamo Bucu
rești), semimijlocie — Victor Zilberman 
(Steaua), mijlocie mică — Ștefan Florea 
(Steaua), mijlocie — Alee Năstac (Steaua), 
semigrea — Ion Gybrfi (Dinamo București), 
grea — Ion Alexe (Dinamo București).
• La această ediție a campionatului s-a 

boxat cu mănuși fabricate la Reghin. Pielea 
bună, moale, formatul fără cusur, să juri că 
sînt renumitele «Berg», nu alta. Din pă
cate, după prima gală trei perechi s-au 
stricat. Au plesnit la cusături! în plus, să 
vezi și să nu crezi: în pachetul expediat de 
fabrică, o pereche era formată din două 
mănuși pentru mîna stingă. Le-o fi plăcînd 
celor de la Reghin numai directa de stînga?

Petre HENȚ

paradoxul lui năstase
Au trecut patru ani 

de tenis prelua de la J.
de cînd 
Kramer,

Federația internațională 
una dintre cele mai va

loroase idei pe care acest ilustru promotor le-a pus în 
slujba dezvoltării tenisului mondial. Patru ani în care 
Grand Prix-ul, conceput inițial pentru a stăvili trecerea 
masivă a jucătorilor în grupul profesionist patronat de 
L. Hunt, avea să devină mai cuprinzător și mai puternic. 
Și iată că acum, opt luni pe an, elita tenisului mondial 
gustă fără excepții, din duritatea unei adevărate curse de 
regularitate în care tempo-urile moderate ale turneelor 
de categoria B și C alternează cu sprinturile concursurilor 
de categoria A și A.A., cotate cu punctaj maxim.

Imediat după startul său în ediția din acest an, mai 
precis odată cu strălucita victorie de la Roland Garros, 
Năstase devine lider incontestabil cu aproape 100 de 
puncte avans., in continuare, victoriile din Cupa Davis ca 
și cele de la Gstaad și Cincinnati îi măresc diferența față 
de principalii săi urmăritori: Kodes, Orantes, Panatta. 
Urmează o perioadă grea în care Parun, Pattison, și de 
două ori Okker, la Los Angeles și Chicago, îl obligă să se 
mulțumească cu poziții secundare. Ilie sesizează inteligent 
momentul critic al cursei și se retrage pentru a acorda 
refacerii forțelor sale prima săpt|mînă a lunii octombrie.

Revenirea de la Barcelona avea să însemne un nou 
triumf, care includea două prețioase victorii, asupra lui 
Orantes și Kodes și o consolidare substanțială a poziției 
de lider. Astfel că, acum, cu mai bine de o lună înaintea 
actului final de la Boston, unde își vor da întîlnire laureații, 
victoria lui Năstase nu mai poate fi pusă la îndoială (chiar 
dacă Okker l-a învins din nou la Madrid). Este al doilea 
succes consecutiv al inegalabilului nostru campion, și ar 
fi putut fi al treilea dacă o lacună regulamentară — în 
primele ediții nu se acordau puncte întîlnirilor de Cupa 
Davis — nu l-ar fi frustrat, în 1971, de o izbîndă în fața 
lui Smith.

Pentru mulți dintre noi, categoricele și repetatele 
succese ale lui Năstase în aceste adevărate maratoane 
tenisistice care înconjoară în fiecare an pămîntul de cîteva 
ori, pot părea paradoxale. Pentru că e greu să acorzi 
jocului lui Ilie atribute de constanță și perseverență.

Eu cred că tocmai acest paradox demonstrează excep
ționala sa clasă.

Ștefan GEORGESCU



• SPORT •
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mai avem totuși o speranță
un meci de referință: 
românia-finlanda

După înfrîngerea usturătoare — nu atit 
prin scor, cît mai ales prin manieră — suferită 
de Dinamo, am așteptat cu speranțe transmi
sia T.V. de la Liege. Campioana noastră 
fiind ca și eliminată după meciul-tur, călă
toria ei rămînînd o elegantă obligație proto
colară, am crezut în garda defensivă a 
echipei oltene, «gardă care moare, dar nu 
se predă!» (Aici, în țară). Nici la Liege nu 
s-a predat, a luptat cu admirabilă dăruire 
pînă la capăt, din păcate însă întreaga dăruire 
a fundașului Niculescu nu a fost suficientă 
pentru a-l stopa pe excelentul atacant 
iugoslav Rora (diferența de clasă și-a spus 
cuvîntul), care a Scut pe partea sa repetate 
breșe în dispozitivul craiovean de apărare.

Dealtfel, nu credem că greșim susținînd că 
victoria echipei belgiene a fost decisă de 
singura confruntare directă evident deze
chilibrată valoric, duelul Rora-Niculescu.

Pentru a nu ne amăgi singuri, este bine să 
recunoaștem și cu mintea ceea ce am văzut 
cu ochii, și anume că Standard Liege a jucat 
bine, este un adversar puternic, un adversar 
care a binemeritat victoria obținută.

Spre mîngîierea gîndurilor noastre, în
frîngerea echipei oltene s-a produs la un 
scor care — teoretic și practic — poate fi 
răsturnat în partida retur de la Craiova.

Puse într-o ecuație, condițiile calificării 
Universității sînt, după părerea noastră, 
următoarele: inteligență (în pregătirea jocu
lui și apoi tradusă în evoluția echipei la 

7 noiembrie) + ambiție fva fi destulă, 
n-avem nici o îndoială, ba chiar va depăși, 
credem, tot ce a văzut pînă acum Craiova în 
materie de fotbal) + șansă (pentru că în 
acest joc orice echipă are nevoie și de șansă).

Oricum, Universitatea Craiova speră, iar 
speranțele sale au un suport real, pe care, 
din păcate, nu-l mai pot avea speranțele 
dinamoviștilor, care se mai pot califica doar 
orintr-un miracol, iar în fotbal miracolele 
sînt foarte, toarte rare.

La numai patru zile după apreciata lor evo
luție de la Craiova, unde răspunseseră bine 
la lecția apărării, dinamoviștii au ieșit la tablă 
la lecția atacului. Profesor examinator — 
Atletico Madrid, txamenul l-am văzut cu 
toții. Băieții din șoseaua Ștefan cel Mare 
ne-au arătat că nu cunosc lecția la care au 
fost ascultați miercuri. Șapte mii de pase în 
dreapta și în stînga, șapte mii de preluări și 
de potriviri ale balonului, numai spre poartă 
nu. O singură circumstanță atenuantă: a 
lipsit Dumitrache. Iar fără Dumitrache atacul 
dinamovist este ca un tun de salon, cu obuze 
de carton.

Va fi, nu ne îndoi m, miercu rea care a trecut 
un nou prilej de învățăminte pentru cei 
care slujesc — într-un fel sau altul — fotbalul 
românesc. Prilejuri, asemenea prilejuri, au 
mai fost, nu ne putem plînge că ne-ar fi 
ocolit. învățămintele însă, ele, nu prea le-a 
tras nimeni.

Trecerea mea la conducerea tehnică a 
echipei Sportul Studențesc ar putea să 
nască unele comentarii legate de faptul că 
antrenor la o echipă de club fiind, parte 
integrantă în desfășurarea campionatului 
nostru intern, îmi voi pierde obiectivita
tea necesară.

Situația este însă — pot să-i asigur pe toți 
cititorii acestui colț de pagină — mult mai 
clară decît înainte. Aprecierile ce le voi 
face asupra fotbalului nostru cel de toate 
zilele sînt mult mai descătușate de anumite 
obligații «colegiale» care nu admiteau imix
tiuni în domeniile ce le sînt strict rezer
vate... Voi putea comenta, atît plusurile, 
cit și minusurile fotbalului nostru, fără a 
căuta să fug de răspunderile ce mi le im
pune pregătirea lotului studențesc, răs
punderi legate și de catedra de fotbal de la 
I.E.F.S., pe ambele înțelegînd să le servesc 
cu toată demnitatea, oficiind deopotrivă și 
la lecțiile de ordin practic și de ordin teo
retic, dar și la acest al treilea sector, cel 
publicistic. Și după această profesiune de 
credință, pentru a da cititorilor o primă 
dovadă de obiectivitate, voi spune că odată 
reveniți la campionatul intern, trebuie să 
constatăm că prea puține din caracteristicile 
etalate în meciul cu Finlanda au fost păstrate 
în etapa de duminică (fragmentată prin 
partida de sîmbătă de la Craiova). Singură 
întîlnirea dintre lider și campioană a ară
tat, prin elanul craiovenilor, prin finișul 
lor impresionant, prin dezlănțuirea perma
nentă spre poarta dinamoviștilor. ca si 

prin contraatacurile acestora, că și în me
ciurile interne s-ar putea lupta mai mult. 
Așa cum echipele noastre de club, sînt 
obligate s-o facă în compania unor formații 
renumite ca Standard Liege sau Atletico 
Madrid. Noi, cei care avem datoria să ri
dicăm ștacheta fotbalului românesc, nu pu
tem urmări decît un singur model: jocul 
cu Finlanda. Acest meci să nu rămînă doar 
un exemplu, ci să fie generalizat la toate 
eșaloanele fotbalului nostru. Jocul în viteză, 
demarcarea lucidă, ca și marcajul și pre
singul de mare rigoare să constituie for
mula cu ajutorul căreia toate echipele noas
tre să poată demola baricadele apărărilor 
adverse. Ceea ce s-a putut realiza în fața 
Finlandei, trebuie încercat și împotriva al
tor formații mai puțin modeste, deci nyi 
puternice. Acea luptă memorabilă să con
stituie etalonul pentru orice altă partidă 
din țară sau de peste hotare — pe care 
echipele noastre o vor susține — fie că ele 
se numesc «U» Craiova sau Dinamo, F.C. 
Constanța, Sportul Studențesc, Chimia Rm. 
Vîlcea sau Gloria Buzău.

Aceasta este datoria antrenorilor echi
pelor noastre (printre care mă număr și 
eu), dar și datoria de onoare a jucătorilor, 
care toți la un loc, trebuie să avem ca punct 
de plecare și termen de referință, ■ jocul 
celor 12, care au dovedit că atunci cînd 
vrei, poți.

Angelo NICULESCU

la craiova

dinamo a jucat, 
universitatea s-a zbătut 

la răscruce de sporturi ■■■■■

am rămas mai săraci: 
a murit nurmi

Marele derby a fost pînă la urmă un derby 
chinuit. Și răspunderea pentru această re
profilare îi revine — în exclusivitate — 
Universității Craiova. Da, ei — marea ne
dreptățită a trecutului campionat, d^, ei — 
echipa care de astă-vară visează în fiecare 
noapte revanșa.

Încercînd să fim foarte drepți, nu vom 
băga, firește, toți jucătorii în aceeași oală. 
Boc, acest fotbalist de rasă, are încă un 
orgoliu infantil, care poate «curăța» oricînd, 
în orice meci, propria-i echipă. Nu știm, 
nu ne amintim să fi văzut la marii stoperi 
care au evoluat pe stadioanele noastre — 
fie că a fost vorba de un Picchi, de un Bobby 
Moore sau de un Apolzan — nu ne amintim 
să fi văzut în jocul acestor mari vedete 
jongleriile ieftine care-i plac lui Boc. Cine-i 
va scoate, oare, definitiv din cap acestui 
fotbalist pursînge «cultul fleacurilor»?

Așadar, Boc și-a băgat primul corabia la 
apă, dar nu este mai puțin adevărat că toți 
ceilalți — jucători și antrenori — n-au fost 
în stare s-o readucă pînă la sfîrșitul meciu
lui la linia de plutire. S-au zbătut ei Marcu, 
Bălăci, Oblemenco, Boc, Ștefănescu și Velea 
să întoarcă soarta partidei, dar pînă și zba
terea lor (nu mai vorbim de a celorlalți, 
care arătau ca «speriați de avioane») a fost 
surdă și lipsită de orice lumină (și de orice 
scînteie) a ceea ce se cheamă concepție de 
fotbal. Zeci de «centrări ploaie» în careu — 
pentru angajări-berbece ale lui Oblemenco, 
Bălan, Deselnicu și Boc — au fost măturate 
de un singur jucător, Sătmăreanu II, înalt 
cît casa și tare ca piatra, care a fost seniorul 
careului dinamovist, și după părerea noastră 
omul nr. 1 al meciului.

Am fi tentați și noi, ca și alții, să spunem 
că gafa lui Boc a dezarticulat echipa sa, 
șocul ei «luînd mințile»— pentru moment — 
coechipierilor, care pierduseră orice busolă. 
Dar ar fi înțelegerea cea mai comodă și pe 
deasupra și falsă. Pentru că a venit repriza 
a doua (după reculegerea, bănuită, din 
pauză), și asediul din fața porții lui Caval 
a fost tot orb. Dar lucrurile acestea nu s-au 
petrecut duminică în premieră. Meciurile 
cu Politehnica lași și cu Farul au fost foarte 

aproape de jocul de duminică. Și ca să nu 
mai lungim vorba, hai sa spunem ceea ce se 
vede foarte clar: la ora actuală Universitatea 
Craiova este o foarte bună echipă de depla
sare (unde joacă excelent trio-ul de fundași 
centrali Boc-Deselnicu-Bădin, iar extremele 
își valorifică deplin personalitatea și valoa
rea) și o echipă încurcată acasă (culmea, în 
fața extraordinarului său public!), unde cam 
joacă invers. Cu un «11» alcătuit de obicei 
fantezist — ca să nu spunem neinspirat sau 
greșit — formația olteană îți dă pe propriul 
teren (uneori) impresia unâi uriaș cu pi
cioare de lut. Jocul se leagă greu, mingea e 
«cărată» la nesfîrșit, frontul de atac se re- 
strînge în loc să fie desfăcut larg pe cele două 
aripi etc.

Nu vrem să ne erijăm în nedoriți sfătui
tori de circumstanță, dar ne permitem să 
observăm că în timp ce «Universitatea din 
deplasare» este o echipă cu alură de cam
pioană, aceea de acasă este o formație de 
pluton, în stare, e adevărat, «să moară pe 
teren», dar de pomană...

Referindu-ne la Dinamo, inteligent pilo
tată de strategul dintotdeauna care a fost 
Nunweiller III, vom sublinia cele ce ni s-au 
părut a fi merite evidente în jocul său. 
1) A început, surprinzător dar bine calculat, 
jocul cu un atac prelungit cam 25-30 de 
minute, contrariind «Centralul» craiovean 
— echipă și public. 2) A cules prompt fruc
tul greșelii lui Boc, golul i-a întărit moralul, 
iar sfaturile de la pauză i-au limpezit și jocul 
tactic, excelent în repriza a doua.

Sătmăreanu, Lucescu, Dinu și Cavai au 
jucat — în condițiile concrete ale acestei 
partide — fără greșeală.

Desigur, oricine poate să invoce la infinit 
circumstanța gafei lui Boc. «Dacă n-ar fi 
greșit Boc...».

...Dar ce-ar fi fost dacă n-ar fi greșit Dudu 
Georgescu și Moldovan! Ce-ar fi ieșit dacă 
aceștia ar fi marcat din mingile pe tavă pe 
care le-au avut?

Ce să ne mai jucăm cu vorbele? Așa e 
întotdeauna. Dacă n-ar fi, nu s-jr mai 
povesti.

Marius POPESCU

N-a tost un aviator care să fi survolat 
primul mările sau oceanele lumii, și totuși 
la moartea lui s-au adunat 200 000 de în- 
doliați, veniți din toate colțurile Europei, 
oameni pe care, într-o majoritate covîrși- 
toare, nu i-a văzut niciodată, de la care n-a 
așteptat nimic și pe care — dacă ar fi să-i 
ascultăm pe cei ce i-au vegheat trista bă- 
trînețe, tiranizată de o nemiloasă paralizie 
— nici nu i-a iubit prea mult.

N-a fost un arhitect de geniu, n-a ajuns 
primul nici la pol și nici la tropice, n-a avut 
admiratorii declarați ai lui Rudolf Valen
tino, și totuși în ziua morții sale, într-o 
cețoasă dimineață de octombrie, toată su
flarea celor 1 000 de lacuri a lăsat să-i cadă, 
din colțul ochiului, o dacrimă duioasă și 
curată, mare cît o picătură de rouă.

Nu, omul acesta n-a fost nimic din cele 
de mai sus, n-a practicat nici una din me
seriile în care gloria se adună cu repezi
ciune, uneori într-o singură clipă, și totuși 
a fost — și este — considerat una din 
primele mîndrii contemporane ale Finlan
dei, alături de arhitectul Alvar Aalto, fiind 
unul dintre puținii oameni care în timpul 
vieții a putut să așeze un buchet de garoafe 
pe soclul propriei statui.

Paavo Nurmi a funcționat ca simplu în
vățător, la Turku, dar gloria lui — se zice 
că finlandezul de rînd, acest om răspicat și 
aspru, se pleacă în fața bronzului meșteșu
git de Aaltonen ca un hindus la poarta unui 
templu — nu s-a datorat catedrei, ci pistei 
de atletism pe care, timp de un deceniu și 
jumătate, Nurmi a înconjurat-o cu ne- 
osteneala unui apucat și cu devoțiunea unui 
bigot, luptînd cu adversarii, cu acele cro- 
nometrului și — mai ales — cu propriile-i 
limite, el, cel pe care ziariști de pretutin
deni continuă să-l socotească «cel mai mare 
sportiv al tuturor timpurilor».

A fost un vegetarian diabolic și un însin
gurat plin de ciudățenii. S-a ferit toată 
viața de gazetari. Nu le-a suportat nici 
laudele și nici întrebările scormonitoare. 
N-a știut decît să alerge și să alerge, ase

menea unei mașini, indiferent la tumultul 
tribunelor, cu ochii pironiți pe cadranul 
ceasului din mînă, pe care îl arunca înaintea 
ultimei linii drepte, ca și cum s-ar fi desco
torosit de un muc de țigară, chemîndu-și 
brațele în ajutor pentru un finiș sălbatic.

Făcînd înconjurul stadioanelor pe lun
gimi istovitoare într-o vreme cînd se cre
dea că distanțele mai mari de un kilometru 
distrug organismul, «finlandezul zburător» 
a spulberat o mentalitate, a depășit o epocă 
— anii dulci ai foxtrot-ului și filmului mut 
— cu dezinvoltura și încăpățînarea unui 
precursor, lăsînd în urma lui 9 titluri de 
campion olimpic și 18 recorduri mondiale, 
dintre care cel al orei — 19 210 metri 
acoperiți în 60 de minute — va rămîne în 
picioare timp de 17 ani!

La funeraliile sale, naționale prin ordin 
și prin respectul pe care oamenii nordului 
au învățat să-l acorde celor ce-și petrec 
viața alergînd, pe picioare, pe patine sau 
pe schiuri, un adversar de altădată a apre
ciat că moartea a venit la timp pentru 
atletul trăit în legendă, eliberîndu-l de o 
boală apăsătoare, care l-a ținut paralizat 
în ultimii 15 ani, izolîndu-l și însingurîndu-l. 
Nu știm ce va fi fost moartea lui Nurmi 
pentru el însuși, un neputincios de 76 de 
ani, și la urma urmei la ce-ar mai ajuta, 
oare, să știm, dar vrem să credem că pentru 
lumea sportului — de acolo sau de aiurea — 
plecarea aceasta fără întoarcere a însemnat 
o pierdere de neînchipuită tristețe.

La moartea acestui om pe care nu l-am 
văzut niciodată și care s-a născut pe vremea 
copilăriei bunicilor noștri, ne simțim parcă 
mai săraci, cu umerii mai înguști și mai 
nedumeriți.

Pentru mulți dintre noi, învățătorul din 
Turku era un ultim supraviețuitor al ro
mantismului, al alergării de dragul de a 
alerga, de a te bucura de viață, de a fi să
nătos...

Omul a murit. Simbolul rămîne.

Ovidiu NEGOIȚĂ



—MEZINUL FIBRELOR SINTETICE—ÎN COMPETIȚIE 
Cu CEI BUNI POLIESTERI CUNOSCUTI

A VF»* PE MERIDIANELE GLOBULUI!

«terom» înlocuiește cu succes lina, bumba
cul, inul;

Cum se explică marele și rapidul succes 
al «terom»-ului, atît pe piața internă, cît și 
pe cea mondială?

Prin înalții săi indici calitativi;
Prin paleta largă a utilizării lui;
• «terom» ■— excelentă lină sintetică de 

3 și 4 den
• «terom» — excelent bumbac sintetic de 

1,3 și 1,5 den
• «terom» — excelent in sintetic de 6 den
• «terom» — fire textile de 45 și 68 den 

pentru țesături subțiri, cu aspect mătăsos, 
luciu plăcut, folosite la confecționarea lenje
riei, perdelelor, cămășilor bărbătești etc.

• «terom» — fire texturate de 150 den, 
vopsite în culori moderne, pentru producții 
de tricotaje cu tușeu plin, lînos, cu aspect 
frumos, care pot fi spălate mai ușor și uscate 
rapid, fără a-și pierde dimensiunile inițiale.

• «terom» — fire tehnice grosiere de 250 den 

și 1000 den, simple sau multiplicate, cu re
marcabilă stabilitate, mare elasticitate și 
alungire mică, excelente pentru producția 
curelelor de transmisie, confecționarea pla
selor pescărești etc., iar cele tratate special 
pentru aderență la cauciuc, indispensabile 
în industria cordului pentru anvelope.
• «terom» — un produs românesc ideal, de 
prima calitate, cu multiple caracteristici și 
întrebuințări.

De curînd, noi mărci de fabrică, «Molda- 
len», «Dacilen», «Dunatex p.p.», și-au semnat 
certificatele de înmatriculare, depășind cu 
rezultate excelente fazele de cercetare și la

borator, înscriind noi succese, alături de 
fibrele și firele poliesterice «terom», în palma
resul uzinei și definind producția de rășini 
poliesterice și fibre polipropilenice româ
nești.

Adresați comenzi, solicitați asistență teh
nică pe adresa:

COMBINATUL DE 
FIBRE SINTETICE 
ȘOSEAUA TUTORA NR. 27 
IAȘI — ROMÂNIA 
Exportator al produselor 
cu marca de prestigiu «terom» 
CENTRALA INDUSTRIALĂ 
DE FIBRE CHIMICE 
SĂVINEȘTI — ROMÂNIA!



• FLRCRRR LR DISPOZIȚII! DUmnERUORSTRR •
De la Consiliul popular al Județului 

Hunedoara

La scrisoarea tovarășului Pamfil Gheorghe din 
Hunedoara, str. Mureșului nr. 4 (bloc C 41, 
ab. 79), care sesizează zgomotul produs prin 
jocul copiilor din cartier, va facem cunoscut 
următoarele:

— In toate cartierele municipiului Hunedoara 
s-au amenajat spații speciale pentru jocul co
piilor, majoritatea dotate cu diferite obiecte 
specifice (leagăne, balansoare, gropi cu nisip 
etc.).

— In același scop, prin grija Comitetului Exe
cutiv al municipiului Hunedoara s-au creat spații 
special amenajate pentru jocul copiilor în pădurea 
«CHIZID», loc de odihna și agrement amplasat 
în imediata apropiere a orașului:

— Pentru evitarea zgomotelor neplăcute pro
vocate în apropierea blocurilor, la care se adaugă 
și acelea produse prin jocul copiilor, prin aso
ciațiile de locatari s-au stabilit norme de con
viețuire în comun, precum și programe de res
pectare a liniștii necesare odihnei.

vicepreședinte, 
inginer Stelian Popescu

De ce nu ni se permite 
și pe alte trenuri?

Incepînd din 1971 sînt salariat al întreprinderii 
«1 Mai»-Ploiești și, deoarece am domiciliul în 
București, fac naveta zilnic pe ruta București- 
Ploiești, împreuna cu alți colegi și prieteni.

Trecînd peste faptul că în acest răstimp mersul 
trenurilor s-a înrăutățit permanent (contrar asi
gurărilor date în presă de către conducerea 
C.F.R.), considerăm că la virsta pe care-o avem 
naveta nu este prea obositoare, dar ne deran
jează m mod deosebit un aspect ilogic al situației.

Noi, navetiștii bucureșteni, avem dreptul să 
circulăm — fără a plăti diferențe «de loc» și 
«de viteză» — doar pe acc. 531 (dimineața, 
plecarea din București orele 5,41) și acc. 522 
(după-amiaza, plecarea din Ploiești ora 18,50). 
Dar funcțiile pe care le avem — ingineri — 
implică rămînerea frecventă peste programul 
normal de lucru sau deplasarea urgenta la 
București pentru rezolvarea rapidă a unor pro
bleme.

Oare nu ni se poate permite să circulăm și pe 
alte trenuri accelerate sau rapide fără a plăti 
diferențele respective ?

De ce nu pot, de exemplu, să revin în Bucu
rești cu acceleratul 532 sau rapidul 26. în loc de 
acceleratul 522? (fără diferențe, evident). Pentru 
un om care la ora 5,30 este in gară contează 
foarte mult să ajungă acasă la ora 19 în loc de 
ora 20 și, mai ales, cu primul tren găsit în gară. 
Insistăm să ni se ia în considerare cererea.

inginer Sorin Florescu
București, 

str. Episcop Ambrozie nr. 2-4

Cred că se poate, dacă 
ar exista puțină bunăvoință

Am o problemă care cei în drept spun că nu 
se poate, dar după mintea mea nu pot sâ-mi 
închipui că așa ceva nu se poate.

Mă numesc Dragomirescu Natalia și locuiesc 
în București, strada Mieilor nr. 24. sect. HI.

Sînt în pragul pensionării și sînt salariată în 
cadrul UCECOM-ului, femeie de serviciu, nu am 
decît 5 ani vechime în muncă. Din această cauză 
nu pot primi pensie, decît un ajutor social sau 
o pensie socială destul de mică.

In anii 1962-1967 am lucrat la C.A.P.-Dudești- 
Cioplea sub numele de Ion Natalia ca muncitoare 
agricolă. Pe aceasta perioadă am primit salariu 
pe zi-muncă pe stat de plată unde am semnat.

M-am prezentat la sediul C.A.P. în Dudești- 
Cioplea să cer o adeverință pentru acești 5 ani 
munciți, să mai adaug și eu la anii de pensie și 
dînșii au spus că nu pot să-mi elibereze această 
adeverință.

In această situație ce pot să fac, pentru a 
primi un drept al meu. Dacă însumez 10 ani de 
serviciu, pot primi și eu o pensie mai mare.

Natalia Dragomirescu
București

Din nou despre poluare 
-----------------------------------------*---------------------------

In revista «Flacăra» nr. 28/944 din 7 iulie a.c.. 
un locuitor al orașului Comănești a scris despre 
poluarea atmosferei datorită termocentralei și 
locomotivelor de manevră. S-a promis de către 
edilii orașului că se vor lua măsuri, dar pînâ acum 
nu se prea cunosc, lată despre ce este vorba: 
Cetățenii de pe str. 7 Noiembrie se bucurau din 
cele mai îndepărtate vremuri de binefacerea 
riului ce trecea paralel cu strada. Apa aceasta, 
cu o limpezime de cristal, este de nerecunoscut 
din dreptul așezării Miricel. Aceasta din cauza 
întreprinderii miniere Comănești, fiindcă apa ce 
este scoasă se varsă direct în acest rîu.

— De ce nu s-au luat masuri să se facă un 
bazin ae captare a apei miloase ce o face sa pe 
nefolosibilă, dispărîndu-i chiar și fauna ce o 
avea (acei pești de munte) ?

Să nu uităm că locuitorii acestei așezări au în 

preajma caselor animale, pe care nu au unde să 
le adape.

Am scris aceste rînduri deoarece și eu mă nu
mesc cetățean al acestei așezări, deoarece pînâ 
in 1960 am locuit și muncit aici, acum prin 
natura meseriei și a profesiei sînt în orașul 
Bacău. Mihai Croitorii

Bacău
Cornișa-Bistriței, bloc 25 ap. 4

Cinemateca este vitregită

Am următoarea nemulțumire și în același 
timp nedumerire:

După ce de cîțiva ani sîntem privați de o demnă 
Cinematecă unde să poată fi vizionate filmele 
dorite în bune condițiuni, în ultimul timp aceasta, 
așa cum e ea de incomodă, a mai venit și cu 
«o modernizare dureroasă» și discrepantă: fil
mele nu mai sînt scrise, ci vorbite cu o voce in
calificabilă, goală, fadă, insipidă, fără nici o 
nuanțare, care o ține pe același ton de la cap la 
coadă, fără semn de mirare, întrebare, stop. 
Consider că a viziona filme ca: «Paganini în 
arcușul fermecat», «Simfonia pastorală» etc. în 
astfel de condiții este o profanare. Sa se renunțe 
la ele fiindcă în timpul vizionării sînt completate 
de sughițuri și alte interferări și strigăte ale 
spectatorilor ca o răzbunare împotriva ingratei, 
disonantei și nemuzicalei voci care umbrește 
întreg spectacolul.

Și o propunere: circulînd mai mult cu auto
buzul 34 am auzit adeseori vocea șoferului prin- 
tr-un modern microfon, care făcea anumite in
tervenții către călători ca: «Avansați, domnul de 
la ușă să ia bilet, urcați de la scară» etc. N-ar 
fi bine ca, folosind acest sistem, să fie anunțate 
pentru marele public călător — divers — și 
stațiile care urmează ? Sau cel puțin principalele 
stații, așa cum pe vremuri făceau pașnicii taxa
tori, ba chiar și birjarii de mai în urma cu ani ?

profesor Marieta Sava
București, 

bd. 1 Mai, nr. 321

Pe cînd frații Chivu în fruntea 
unei întregi rețele?

In ziua de 6 octombrie a.c., avînd drum la 
București, împreună cu soția, am ținut să veri
ficăm la fața locului renumele bun al restauran
tului condus de frații Chivu. De obicei nu servesc 
masa decît la restaurante cu autoservire, dar 
am zis că o excepție nu-mi va ruina bugetul, 
ținînd cont că restaurantul aplica prețuri de 
categoria a ll-a. încă de la intrare am fost con
duși, cu atenție, la mesele de doua persoane.

Am comandat un «mușchi a la Chivu» și «mici 
a la Chivu». Mai pe furiș, ajutați și de cadrul 
intim din local, am împărțit porția de mușchi cu 
soția și de asemenea și micii, pentru a-mi da 
seama de calitățile ambelor feluri.

Pe lîngă serviciul prompt și calitatea pre
paratelor, m-a surprins și stilul de muncă. 
Unul din frații Chivu, într-un moment al vizitei 
printre mese, a observat cum o ospătăriță s-a 
aplecat să ia o sticlă pentru a turna în pahare 
la alți consumatori. Imediat i s-a adresat: «To
varășa, să nu mai stai cu spatele, vezi că dînsul 
(adică eu) dorește ceva». Intr-adevăr, doream 
să achit consumația, nici 30 secunde nu am aș
teptat, dar suficient pentru ochiul format, pentru 
a-și da seama de situație. A fost o observație 
în liniște, discretă, dar severă în același timp, 
și doar pentru faptul că ospătărița a stat cu 
spatele și nu a fost atentă la o dorință a consu
matorului, neexprimată însă, ci doar intenționată.

Consider și eu. că locul acestor Chivu este de 
a conduce destinele nu numai ale unui singur 
restaurant, ci întreaga rețea. Mă tem însă că 
excepția (restaurantul «Minion») care confirmă 
regula va dispărea în acest caz, dar va cîștiga 
întreaga rețea a alimentației publice cu încă 
25-30 la sută peste media actuală a servirii și 
calității preparatelor. Trebuie să ne folosim de 
capacitatea acestor oameni îndrăgostiți de me
seria lor.

Tin să aduc și eu be această cale felicitări 
fraților Chivu.

Șerban Constantin
Pitești

str. G. Coșbuc nr. 10

Asigurînd prezentul, 
putem vorbi de viitor

In «Flacăra» nr. 36 a fost abordată o problemă 
esențială, care preocupă mult pe părinții copiilor 
micit în special sub 6-7 ani.

Și, mai ales, au fost date soluții. De aici rezultă 
rolul important ce revine «Serviciului de evi
dență și stabilire a drepturilor personalului cas
nic» în selectarea cadrelor și cunoașterea lor 
pentru a le putea recomanda spre angajare soli- 
citanților. Adică să existe o garanție că lași 
copiii pe mîna unei persoane corecte și pricepute.

In acest sens am o propunere: să aibă drept 
la angajare și pensionarele. Tocmai prin faptul 
că ele au lucrat ani de zile în producție, au o 
conștiință mai ridicată și fiind la vîrsta «buni
cuțelor» se vor comporta ca atare.

O altă remarcă: așa cum este organizată 
astăzi primirea copiilor în creșe consider că este 
nesatisfăcătoare;

Personal, am dat copiii la creșă dar după 
numai două zile s-au îmbolnăvit și a trebuit să-i 
iau acasă, să primesc concediu medical pentru 
îngrijirea lor (deci scoaterea mea din serviciu) 
etc.

Este drept că la primirea copiilor la început 
de an se cer o serie de analize și avize medicale 
(destul de multe), dar ulterior copiii merg în fa
milie în fiecare săptămînă. Or, a lăsa sănătatea 
copiilor pe seama unui certificat, eliberat (poate 
corect) cu luni de zile în urmă, este un formalism 
P^o riscant. Cu™ nu se pot pretinde certificate 
sâptămînale, propun să existe pe lîngă fiecare 
creșă o persoană (cu pregătire sanitară medie) 
anume, însărcinată pentru a ancneta continuu 
situația sanitară din familiile copiilor din creșă 
— ținînd legătura și cu circa sanitară respectivă 
— pentru a avea o evidență din mediul respectiv 
(bloc, stradă etc.). Iar copiii ce vin sau merg 
într-un mediu suspect din punct de vedere sani
tar sa fie ținuți separat (în «izolare») sau, după 
gravitate, să nu mai fie primiți la creșă.

Maria Grigorescu
București, str. Țiglina nr. 29

Caracterul social al medicinei 
trebuie extins și perfecționat continuu

Vă scriu aceste rînduri pentru că ar fi nedrept 
ca anumite erori (de fond sau chiar de exprimare), 
strecurate în anumite coloane, să dea naștere 
unor comentarii. Concret: In nr. 25>în «Operația 
nr. 3 000» se spune că: «Sosit în stare foarte 
gravă, în ziua de 2 mai, cu diagnosticul hernie 
inghinală dreapta strangulată, declanșată cu 
3 zile în urmă, pacientul este operat la trei zile 
după internare». Dacă autorul acestei fraze ar fi 
chirurg și ar face exact așa cum a scris (adică 
ar opera după 6 zile (3+3) o hernie strangulată), 
ar fi excomunicat din corpul medical în 24 de 
ore (în cel mai fericit caz). în nr. 28, în «A vorbit 
după respirația gură la gură» se menționează 
că «...electrocardiograma de urgență indica me
reu puls zero». Electrocardiograma evidențiază 
grafic contracțiile cardiace; pulsul este expresia 
periferică a contracțiilor cardiace (efectul lor 
periferic). Dar pentru autorul acestor rînduri, 
cauza și efectul unui fenomen sînt totuna. Tot în 
același număr la «A vrut să sugrume somnul 
altuia» apa re , în diagnosticul menționat, terme
nul de «politraumatism cranian». Nu exista așa 
ceva, pentru că «politraumatism» înseamnă le
zarea a cel puțin două părți deosebite ale cor
pului. Că bolnavul respectiv era un politrauma- 
tizat este cu totul altceva, dar termenul de 
«politraumatism cranian» nu este medical.

Și exemple ar mai fi, dar mă opresc aici per- 
mițîndu-mi să nu fiu de acord nici cu modul de 
selecție a cazurilor prezentate. Unele sînt men
ționate ca mari premiere medicale sau ca gesturi 
terapeutice disperate, deși sînt de mult intrate 
în arsenalul terapeutic ce ne sta la dispoziție și 
reprezintă activitatea noastră cotidiană. Iar al
tele nu-și ating scopul, nici de senzațional, nici de 
educație prin puterea exemplului, scăzînd astfel 
din caracterul util al rubricii. Din dorința ca 
rubricile din pagina «Războiul sănătății» să 
devină din ce în ce mai utile cititorului îmi permit 
a vă face o propunere: să se facă o intensă edu
cație sanitară a populației de toate vîrstele, în 
vederea deprinderii de către orice individ a pri
melor gesturi necesare în fața omului xi cărui 
viață este în dificultate.

Sau subiecte de discutat: Care este latura ne
gativă a ingerării actuale (cantitate) de medi
camente, aparent inofensive; Aspecte deontolo
gice în relația bolnav-medic; Interviuri cu per
sonalități ale lumii medicale, abordînd unele 
aspecte morale ale profesiunii medicale, ca pro
blema bolnavilor incurabili, aspectul profund 
umanitar al donării de organe de la decedați 
(pentru transplantul de cornee de exemplu, care 
a luat amploare azi ia noi în țară) etc.

în spiritul acestor idei, cred că pagina «Răz
boiul sănătății» din revista «Flacăra» ar putea 
juca rolul pe care și l-a propus și în alte domenii 
ale vieții noastre sociale.

locotenent colonel doctor 
Armand Novatsek, 

medic specialist 
București, sos. Stefan cel Mare 226 
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S-a desființat fiindcă era util

Sînt student la Facultatea de industrie a lemnului 
Brașov. De curînd mi-am vizitat satul natal. Am 
întîlmt aceiași gospodari harnici, mereu la muncă, 
dar cu un necaz. De curînd s-a desființat singura 
cale de comunicație rapidă din sat — telefonul — 
care a fost preluat la particular de pădurarul 
comunei.

Acest telefon deservea satele Cacova și Zmeu- 
răț și era foarte util. Tocmai pentru că era atît 
de util a fost desființat.

Acum dacă are loc un incendiu, dacă un om 
este grav bolnav trebuie sa se meargă circa 
8-10 kilometri pe jos pentru a anunța pompierii 
sau salvarea. Pînâ la sosirea acestora se scurg 
circa 2-3 ore. Pădurarul (cel ce a luat telefonul) 
permite doar rudelor și prietenilor sa aibă con
vorbiri telefonice. As vrea ca prin intermediul 

«Flăcării la dispoziția dumneavoastră» să-i în
treb pe cei care au desființat telefonul din satele 
Cacova și Zmeurăț, județul Vîlcea, dacă s-au 
gîndit suficient cînd au luat această hotărîre 
și totodată cer în numele cetățenilor reinstalarea 
telefonului.

Gheorghe Ștefan 
student, Facultatea de industrie a 

lemnului, Brașov

Cînd și cine va înțelege?

Legarea școlii de viață, de practică — prin 
orientarea conținutului muncii ei spre nevoile 
vieții și ale practicii — a devenit un adevăr atît. 
de evident, de apodictic, incit nu poți rosti a- 
ceostă.piopoziție fără teama și jena de a spune 
un truism, un loc comun. Și totuși, cit de greu se 
realizează, cît de anevoie se traduce in viață 
acest principiu de bază, această cerință ele
mentară, în unele domenii ale vieții școlii!

Voi exemplifica: Necesitatea pregătirii temei
nice a cadrelor didactice s-a formulat de multă 
vreme. în ultimul timp însă acest deziderat ge

neral a început să dobîndească niște contururi 
mai precise prin sarcini special formulate de 
documente de partid privitor la acest lucru. 
«Fiecare educator, învățător și profesor din în
tregul sistem de învățămînt trebuie să fie atît 
un bun specialist în domeniul său, cît și un bun 
educator comunist» — sublinia tovarășul Nicolae 
Ceausescu în Expunerea la Plenara din noiem
brie 1971. Aceasta presupune ca în planurile de 
învățămînt ale facultăților care pregătesc vii
tori profesori disciplinelor ce asigură pregătirea 
teoretică și practică pentru munca de educator 
ar trebui să li se acorde aceeași pondere (sau 
măcar aproape!) ca și disciplinelor care reali
zează pregătirea de specialitate.

Cum se prezintă în realitate lucrurile?
în planurile de învățămînt ale facultăților a 

căror «producție» o constituie cadre didactice 
de toate specialitățile, disciplinele care concură 
la formarea lor ca educatori (psihologia, peda
gogia, metodica) ocupă abia 3°/o! Pentru cei 
mirați și pentru sceptici dăm în detaliu numărul 
de ore: psihologia (copilului și pedagogică) — 
1/2 oră (adică 2 ore, din două în două săptămîni, 
un singur semestru!), pedagogia 2 ore 4- 1 oră 
sau 1/2 oră (la unele facultăți) de seminar, 
metodica 1 oră (la unele specialități 1/2 oră)... 
Și aceasta pregătire — anemică! — teoretică e 
dublată de 3 ore de activitate practică (peda
gogică) în două semestre. Cu asemenea pregă
tire teoretică să nu fie de mirare că practica nu 
poate fi decît empirică.

în ce mă privește — predau cursul de psiholo
gie — doresc să menționez că acest curs avea 
un statut mai prestigios și o poziție ceva mai 
solidă în vechile planuri de învățămînt, în care 
existau cite două ore de curs, un an întreg (deci 
doua semestre !)■, și in plus o ora ae seminar. 
Cu actualele planuri de învățămînt, viața școlii 
superioare (care pregătește cadre didactice) este 
încă departe de cerințele vieții.

Cînd însă cei care au operat asemenea «ampu
tări» în planurile de învățămînt*, scoți nd discipli
nele psihopedagogice pe post de... cenușăreasă, 
vor cita chiar din aceste documente. Cînd însă vor 

înțelege cd drumul școm spre viață trece neapărat 
prin viața școlii ?

Ion Drăgan, 
doctor în psihologie

Timișoara

P.S. In incinta universității noastre se va 
instala un laborator de orientare școlară și 
profesională în săptămînile care vor urma. Mă 
întreb însă: cum vor putea face practică în acest 
laborator studenții facultăților și secțiilor care 
au prevăzut în planul de învățămînt doar o ju
mătate de oră de curs pe săptămînă (în formu
larea planului: 2 ore din două în două săptămîni 
în semestrul I) ?

* Decani ai facultăților în cauză și membri ai 
consiliilor profesorale.

Aș vrea să aflu și eu unde 
s-au rătăcit?

Subsemnatul Gherase loan, bolnav în sana
toriul T.B.C. Bisericani, județul Neamț, vă relatez 
următoarele: Șantierul de construcții și instalații 
petroliere, strada Filimon Sîrbu nr. 45,Constanța, 
unde lucram ca muncitor, mi-a expediat brin 
poștă, la data de 20 iulie 1973, suma de lei 540 
Banii au ajuns la Oficiul Bisericani, însă eu lip
sind în acea perioadă, banii au fost returnați la 
Constanța, la șantier.

Fiind din nou transferat la Bisericani, am cerut 
prin corespondența șantierului din Constanța 
să-mi trimită iarăși cei 540 lei. Șantierul îmi 
comunică, prin telefon, că banii (540 lei) au fost 
expediați la 20 iulie 1973 la Bisericani și pînâ 
în prezent nu s-au înapoiat. S-au rătăcit. Banii 
sînt lichidarea pe luna iunie 1973.

loan Gherase
Sanatoriul Bisericani^ 

Salonul 6, secția chirurgie

Vă anunțăm, stimați cititori, că revista «FLACĂRA», redactorii și colaboratorii ei nu iau în considerație scri
sorile anonime. Pentru a face față tuturor solicitărilor și pentru a da curs unui număr cît mai mare de scrisori, vă 
rugăm să vă expuneți sugestiile, propunerile sau alte probleme în maximum 40 de rînduri.



CENTRALI

și perspective

CIMENTULUI
BUCUREȘTI

realizări

Se poate oare construi fără ciment? Prac
tic, imposibil I Zeci de mii de apartamente, 
uzine, clădiri cu caracter social-culturai, altele 
cu caracter agrozootehnic — într-un cuvînt, 
tot ce vedem azi înălțat de-a lungul și de-a 
latul țării — se construiește din beton. 
Adică cu ciment. Cît e, așadar, de justificată 
atenția pe care conducerea partidului și a 
guvernului a acordat-o și continuă s-o acorde 
dezvoltării industrie^producătoare a acestui 
prețios material de construcție. înainte de 
naționalizare — ca să oferim un singur 
exemplu — în întreaga țară se producea în 
total cam o treime din cît produce azi doar 
o singură fabrică de ciment, cea de la Medgi
dia, construită în anii puterii populare. în 
luna aprilie a acestui an a luat ființă CEN
TRALA CIMENTULUI-BUCUREȘTI. De aici 
este coordonată întreaga activitate a tuturor 
combinatelor de ciment, lianți și azboci
ment — C.L.A., cum se numesc ele pe scurt —



răspîndite în întreaga țară, acolo unde, bine
înțeles, există materia primă necesară.

Care sînt aceste unități? Ce perspective 
de dezvoltare există în domeniul industriei 
cimentului, avîndu-se în vedere ritmul alert 
în care se desfășoară opera de edificare so
cialistă a țării?

— După cum se știe — ne declară tovarășul 
Ion Marinescu, directorul economic al cen
tralei — ponderea mare de producție în 
industria cimentului o au azi o serie de com
binate noi,cum sînt cel de la Aleșd (Bihor), 
cel de la Cîmpulung (Argeș), de la Tg. Jiu, 
Medgidia, Bicaz. Mai sînt în plină exploatare 
capacitățile de producție vechi, dar dezvol
tate și reutilate, de la Turda, Fieni, Brașov, 
Cernavodă, Brăila, Comarnic.

Ce produc aceste unități? Circa 20 de 
sortimente de diferite tipuri și mărci, apre
ciate pe piața internă cît și în străinătate 
(exportăm în 18 țări ale lumii). Mai producem 
plăci de azbociment și tuburi de azbociment, 
var pentru construcții, ipsos, produse re
fractare pentru șamotarea cuptoarelor in
dustriale. Unul din materialele de construc
ție cele mai noi — adaugă interlocutorul 
nostru — îl constituie panourile termoizola-

toare cu miez de polistiren. Fabricate in dife
rite dimensiuni la Combinatul pentru lianți 
și azbociment de la Tîrgu Jiu, aceste panouri 
pot fi folosite cu eficiență atît în construcțiile 
industriale cît și în construcțiile civile sau cu 
caracter agrozootehnic. Asemenea materiale 
se găsesc permanent la dispoziția celor inte
resați.

Raza de activitate a noii Centrale a cimen
tului se va dezvolta în continuare într-un 
viitor apropiat,cînd vor fi date în folosință 
două noi mari combinate, unul la Hoghiz 
(județul Brașov), care va avea o producție 
cu 40 la sută mai mare decît fabrica de ciment 
de la Bicaz, celălalt la Mintia (județul Hune
doara). Ambele, aflate acum în construcție, 
sînt dotate cu linii de fabricație de mare 
capacitate, putînd produce de aproximativ 
zece ori mai mult decît produc fabricile 
de ciment de la Cernavodă sau de la Brăila. 
Va crește de asemenea capacitatea de pro
ducție a combinatului de la Cîmpulung prin 
intrarea în exploatare a liniilor de fabrica
ție V și VI.

Deși construite de nu prea multă vreme, 
fabricile de ciment de la Aleșd, de la Cîmpu- 
lung-Argeș, de la Tîrgu Jiu, Medgidia, Turda,

au fost înzestrate cu utilaje mai noi, 
cu tehnologie avansată, obținîndu-se în scurt 
timp indici superiori de funcționare. Lucru
rile nu se vor opri desigur aici. Față de pon
derea mare pe care o deține sectorul produc
ției de ciment în domeniul materialelor de 
construcție, este prevăzută alocarea unor 
importante fonduri în vederea construirii 
unor noi capacități de producție. în acest fel, 
producția românească de ciment se va dubla 
la sfîrșitul acestui cincinal față de ce s-a rea
lizat în 1970.

în momentul de față,în toate unitățile de 
producție ale centralei, se depun eforturi 
deosebite pentru satisfacerea tuturor cere
rilor de ciment și ale altor materiale de con
strucție de care este atît de multă nevoie 
în vederea realizării cu succes a planului 
național de investiții. O atenție deosebită 
se acordă, concomitent, planului de export 
pe care — așa cum aflăm — CENTRALA 
CIMENTULUI-BUCUREȘTI l-a depășit în 
primele nouă luni ale anului.

F. URSEANU

CENTRALA CIMENTULUI BUCUREȘTI - strada Bibliotecii nr. 2
Telefon 15 64 90. Telex 011249 sau 011240
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FRONTUL DIN UMBRĂ 
activitățile informative și contrainformative 
în apărarea independenței Țărilor Române

Triumful politicii lui Constantin Brînco
veanu a fost asigurat pe o perioadă de peste 
două decenii de coeziunea care a existat 
între el și cei mai apropiați sfetnici în frunte 
cu unchiul său, stolnicul Constantin Can- 
tacuzino.

Disensiunile intervenite între domnitor 
și frații Cantacuzino au constituit cauzele 
sfîrșitului tragic al tuturor. De această 
dacă mijloacele și metodele specifice muncii 
informative și contrainformative au fost 
folosite în scopuri distructive.

Cu toate că discordia dintre Brîncoveanu 
și frații Cantacuzino era de natură să în
lesnească Porții otomane mazilirea dom
nului Țării Românești, totuși nu s-a trecut 
la luarea acestei măsuri: domnul fiind cu
noscut ca unul ce era bine informat, nu se 
putea risca o acțiune a cărei desconspirare 
— cum am spune azi — i-ar fi dat posibili
tatea să se refugieze în Transilvania, unde 
cumpărase multe moșii. De aceea trebuia 
dusă mai întîi o intensă muncă de dezin
formare a lui Brîncoveanu cu privire la 
intențiile înaltei Porți față de el.

Acțiunea a fost începută în anul 1712 
printr-un firman confirmat și de către 
muftiu, prin care se dispunea «să fie lepă
dat de legea mahomedană» oricine va spune 
că domnul Țării Românești este ghiaur, 
adică necredincios împărăției. Șiretlicul și-a 
produs efectul scontat deoarece Brînco
veanu, dînd crezare acestor aprecieri, a 
adoptat o atitudine mai intransigentă față 
de Cantacuzini.

O PLÎNGERE FALSĂ

La rîndul lor, boierii Cantacuzini, după 
ce au procurat de la Brașov copii de pe si
giliile marilor boieri aflați încă în drega- 

o veste de taină
torii, au alcătuit, ca din partea acestora, o 
plîngere împotriva lui Brîncoveanu. In acest 
document fals era exprimată «nemulțumi
rea și indignarea» întregii țări pentru ne
credința domnitorului față de Înalta Poartă, 
necredință manifestată în: întreținerea unei 
corespondențe secrete cu marile puteri 
europene ostile Imperiului otoman: obți
nerea dreptului de a se refugia pe teritoriul 
Imperiului habsburgic; cumpărarea de moșii 
în Transilvania și transferarea multor obiecte 
de valoare la Brașov; depunerea unor mari 
sume de bani la băncile din Veneția și din 
alte țări; acordarea de mari împrumuturi 
bănești chiar unor personalități din Impe
riul otoman; consimțămîntul dat lui Toma 
Cantacuzino de a se alătura rușilor și de a 
ataca Brăila în anul 1711; instituirea unor 
dări excesive în scopul de a se îmbogăți, 
ruinînd prin aceasta țara etc.

Plîngerea a fost trimisă crudului vizir 
Gin Aii Pașa, cumnatul sultanului Ahmed 
al lll-lea, printr-un om de încredere al 
Cantacuzinilor.

După primirea plîngerii false, vizirul a 
hotărît să treacă la mazilirea lui Brînco
veanu.

SCRISOAREA MEDICULUI

Tot de la Dimitrie Cantemir și de la 
Anton Maria Del Chiaro aflăm că despre 
această hotărîre a vizirului a luat întîmplă- 
tor cunoștință și medicul grec Anton Corai 
(Corea), rezident la Constantinopol. Acesta, 
chemat fiind în casa unui caimacam bolnav, 
în timp ce prepara un leac din niște ierburi 
a auzit șoapte. Ce se întîmplase? Secretarul 
vizirului, aflat în vizită la acel caimacam,îi 
șoptea, printre altele, că vizirul a hotărît 
să prindă și să ucidă pe Brîncoveanu îm
preună cu toată familia lui. Cunoscînd limba 

turcă, medicul a reținut această informație 
deosebit de importantă și, după ce s-a 
sfătuit cu mai mulți prieteni, a comunicat-o 
lui Constantin Brîncoveanu.

Primind vestea, domnitorul a adus-o la 
cunoștința doamnei Maria, devotata sa so
ție, care și-a exprimat părerea că ar fi bine 
ca, pentru o anumită perioadă de timp, 
curtea domnească să fie mutată de la Bucu
rești la Tîrgoviște, de unde le-ar fi mai ușor 
să se refugieze la Brașov.

Consfătuindu-se și cu o parte dintre dre
gătorii săi, aceștia l-au povățuit să rămînă 
pe loc. Referiodu-se la informația primită 
de la medicul Corai, stolnicul Cantacuzino, 
«pentru a risipi orice bănuială din partea 
domnului, îi spune cu un aer indiferent că 
grecului i-or fi trebuit bani, sărbătorile 
Paștelui fiind aproape». Lăsîndu-se convins 
de netemeinicia informației primite, dom
nitorul a distrus scrisoarea fără a răspunde 
medicului binevoitor, care dealtfel nu-i so
licitase nici o recompensă!

Și astfel s-a făcut că vestea de taină 
care ar fi putut salva viața domnului a fost 
ignorată.

FIRMANUL

între timp și-a făcut apariția la București 
capugiul Mustafa aga însoțit de 12 cioho- 
dari înarmați, care au răspîndit zvonul că 
merg la cetatea Hotin cu porunci din partea 
vizirului. Întrucît era vechi prieten al lui 
Constantin Brîncoveanu, cererea demni
tarului turc de a fi primit la Curtea dom
nească n-a trezit nici o suspiciune.

Cînd a intrat în sala cea mare, unde a 
primit din partea domnitorului tradițio
nalele urări de bun venit, el a scos o nă
framă de mătase neagră și a pus-o pe umărul 
acestuia. Era semnul mazilirii, care pe dom

nitor și pe o parte din dregători i-a încre
menit.

A doua zi (6 aprilie 1714) la ora prînzului 
a sosit in București imbrihorul, care a in
stalat ca domn al Țării Românești pe Ștefan 
Cantacuzino, fiul stolnicului Constantin Can
tacuzino.

Transportat la Constantinopol împreună 
cu toată familia și cu bogățiile încărcate în 
24 care, Brîncoveanu a fost închis într-una 
din celulele faimoasei fortărețe Ediculd, 
transformată în închisoare de stat. După 
îndelungate torturi aplicate în scopul de a 
obține declarații cu privire la locurile unde 
erau ascunse sau depuse prezumtivele bo
gății care în imaginația turcilor dobîndiseră 
proporții fantastice — din moment ce îl 
numeau de multă vreme Altin bei, prințul 
aurului — la data de 15 august 1714 Con
stantin Brîncoveanu împreună cu cei patru 
fii ai săi și vistiernicul lenache Văcărescy au 
fost decapitați în public într-una din piețele 
din apropierea seraiului sultanului. La si
nistrul spectacol a asistat însuși sultanul 
Ahmed al lll-lea, precum și reprezentanții 
diplomația ai Rusiei, Austriei, Franței, An
gliei, Veneției, Olandei, Poloniei și Suediei.

O soartă asemănătoare au avut și stolnicul 
Constantin Cantacuzino și fiul său Ștefan, 
numit domn al Țării Românești în locul lui 
Brîncoveanu. Ei au fost ridicați de la palatul 
domnesc din București în seara zilei de 
13/25 ianuarie 1716. La Constantinopol au 
fost întemnițați tot la Edicule și apoi uciși 
în noaptea de 6/7 iunie 1716.

Colaborarea rodnică dintre Constantin 
Brîncoveanu și stolnicul Constantin Canta
cuzino a ridicat timp de peste două decenii 
prestigiul Țării Românești față de marile 
puteri europene. Dimpotrivă, discordia din
tre ei le-a hărăzit un sfîrșit tragic și a făcut 
să se abată asupra țării cumplite nenorociri.

o dispariție 
misterioasă

în a doua jumătate a secolului al XVIII-lea 
se manifesta o creștere considerabilă a inte
resului puterilor apusene față de bogățiile 
subsolului Țării Românești și Moldovei. 
Pentru a culege informații cu privire la 
eventualele posibilități de exploatare a di
verselor zăcăminte, numeroși «exploratori» 
vizitau aceste țări, sub diverse acoperiri.

Din această categorie de vizitatori a făcut 
parte și Ernest Frederic Konig, originar din 
Breslau, care studiase dreptul și limba latină 
la Universitatea din Halle. Timp de aproape 
zece ani el a locuit în Moldova, îndeletni- 
nicindu-se cu meditarea odraslelor domni
torilor Grigore Ghica, Constantin Moruzzi, 
Alexandru Mavrocordat (Deli-bei) și Alexan
dru Mavracordat (Firaris).

MISIUNILE LUI ERNEST 
FREDERIK K&NIG

Cînd a apreciat că «profesorul» Konig 
și-a creat suficiente relații în Moldova pen
tru a îndeplini anumite misiuni cu caracter 
secret, guvernul Prusiei l-a numit consul la 
lași. Faptul s-a petrecut în a doua jumătate a 
anului 1784, în timpul domniei lui Alexandru 
Mavrocordat.

Bucurîndu-se de simpatia și protecția 
domnului Moldovei, Konig și-a început acti
vitatea de consul fără a aștepta sosirea 
beratului (patentei) de la Poartă. în același 
timp, el a fost folosit de Alexandru Mavro
cordat la traducerea scrisorilor din limba 
germană și la îndeplinirea unei misiuni 
politice în Ungaria, de unde a cules infor
mații în favoarea Imperiului otoman.

Sub acoperirea calității de consul, Konig a 
desfășurat în Moldova o intensă activitate 
de spionaj. Pentru ă nu trezi suspiciuni prin 
frecventele plecări din lași, el a arendat o 
moșie în apropierea orașului.

El se introducea în cercurile sus-puse, 
purta corespondență cu miniștri, țesea in
trigi, spiona, întreținea agenți, cifra și 
descifra mesaje, într-un cuvînt desfășura o 
autentică muncă de culegere, de obținere și 
transmitere a informațiilor.

Problemele politice, intrigile de la curtea 
domnească, din cercurile apropiate domnu
lui și din rîndurile opoziției erau cu deo
sebită abilitate urmărite și raportate de 
Konig. Este deosebit de edificator în această 
privință raportul din 18 februarie 1785, 
prin care el a descris împrejurările înlo
cuirii domnitorului Alexandru Mavrocordat 
(Deli-bei) cu Alexandru Mavrocordat (Fi- 
.raris), intrigile urzite în acest scop de abso
lutismul țarist și iminența unui nou război 
între ruși si turci.

La 3 mai 1785,Konig a trimis un alt raport 
la Berlin în care era prezentată personalita
tea noului domn al Moldovei, Alexandru 
Mavrocordat, care se arăta foarte binevoitor 
față de corpul consular din lași, «dar săracul 
este sărac în consecință...»

FUGA

în prima jumătate a anului 1787, prin mai 
multe rapoarte, el a descris cu lux de amă
nunte fuga domnului Alexandru Mavrocor
dat din Moldova în Rusia, situația averii 
acestpia, lăsate în Moldova și întîlni rea de la 
CherSon dintre împărăteasa Ecaterina a 
ll-a și împăratul losif al ll-lea al Austriei.

în luna septembrie 1787, Konig a informat 
Berlinul despre arestarea viceconsulului rus 
la Chilia de către autoritățile turcești, iar în 

noiembrie, raportînd despre măcelul orga
nizat de turci la lași și despre implicațiile 
acestui eveniment, a făcut unele aprecieri 
demne de reținut cu privire la despotismul 
Imperiului otoman, la rapacitatea și atroci
tățile trimișilor și trupelor sale.

Datorită activității sale Konig era invidiat 
și supravegheat de consulii celorlalte puteri. 
Astfel Raicevich i-a furat patenta și a căutat 
să difuzeze prin ziare informații compromi
țătoare despre el; Metzburg îl ponegrea în 
corespondență; Mavrogheni, domnul Țării 
Românești, «bun turc și bun prusian», îl 
primea în mod prietenesc la București, însă 
Alexandru Ipsilanti, noul domn al Moldovei, 
îl ținea la distanță la lași.

O SITUAȚIE delicată

în urma războiului ruso-turc izbucnit în 
august 1787, dascăluLspion se văzu pus într-o 
situație delicată.

Ortalele și spahii turci, care făcuseră ne
maipomenite urgii la lași în noiembrie 
1787, au voit să-i fure caii, pe care numai 
intervenția sa cu arma în mînă i-a scăpat.

în aceste împrejurări,el s-a hotărît să 
plece din Moldova într-un loc mai sigur, de 
unde să se întoarcă la intrarea rușilor.

Se afirmă că la începutul lunii februarie 
1788, Konig, pretextînd o vizită la moșia sa 
arendată lingă lași, a fugit la Camenița, de 
unde i s-a pierdut urma pentru totdeauna. 
Dispariția misterioasă a lui KSnig a fost 
explicată în mod diferit.

Astfel diplomații Prusiei au atribuit lui 
Alexandru Ipsilanti răpirea și asasinarea lui 
Konig, deoarece acesta din urmă ar fi 
denunțat turcilor intențiile domnului de 
a-i trăda. Dealtfel,Konig nu se afla în relații 
bune cu Ipsilanti, fapt atestat și de Metzburg, 
care arăta că Ernest Frederic Konig supra
veghea activitatea domnului și informa Poar
ta. După fuga consulului, fiica acestuia, 
căsătorită cu un anume Săndulachi, a rămas 
la lași și a fost arestată din ordinul lui Ipsi
lanti, care dorea să demonstreze turcilor că 
le-a rămas fidel.

Pe de altă parte, s-a emis ipoteza că 
Ernest Frederic K&nig a fost ucis de turci, cu 
prilejul unei incursiuni a acestora în Mol
dova, fără știrea și amestecul domnului.

Ambele alternative sînt posibile, deși 
prima pare mai verosimilă.

Cert este că la 23 februarie 8 martie 
1788, marele vizir lusuf-nașa, printr-o po
runcă vizirală, a cerut lui Alexandru Ipsi
lanti să informeze Poarta în legătură cu 
fuga și dispariția acestuia din lași. Vizirul ară
ta că va fi pus în mare încurcătură dată 
ambasadorul Prusiei la Poartă va întreba de 
soarta consulului. De aceea el a cerut dom
nului Moldovei să cerceteze toate potecile 
și toate cărările ce duc la graniță și să-i răs
pundă de îndată.

La data de 18 martie 1788, marele vizir a 
confirmat primirea notei prin care Ipsilanti, 
explica strania dispariție. Poarta nefiind 
însă mulțumită de cele comunicate de domn, 
i-a cerut să întreprindă noi cercetări pentru 
clarificarea cazului, arătînd totodată că Pru
sia începuse să adune oști la graniță.

în asemenea împrejurări misterioase își 
încheia activitatea Ernest Frederic Konig, 
primul consul al Prusiei la lași...

C. NEAGU 
D. MARINESCU 
R. GEORGESCU



• FOTBAL •

Strîmbeanu.ca victimă a lui Radu Nunwei/ler. Bălăci grăbește curgerea lui Deleanu spre 
pomint.

Lucescu îl deposedează de echilibru 
pe N icul eseu.

Dinu se ține cu brațele și cu faulturile de unul din posibilii 
săi înlocuitori în națională: Deselnicu.

meciul 
campionatului 

văzut 
prin căderile sale

„U “ CRAIOVA-DINAMO BUCUREȘTI 
1-1

Involuntara așezare în patru membre a lui Bălan.
Fotografii de Emil COJOCARU

Moldovan și prâvălirea lui Ștefonescu. Dudu Georgescu încearcă să-l doboare pe Ștefănescu. Căderea (temporară) a unei glorioase galerii: tace Craiova.

Cade artistic Boc. Căderea lui Caval: oltenii au egalat.

Lucescu mîngîiat de Deselnicu. Cade și Oblemenco. Sus piciorul drept!
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• FLRCRRR LR DISPOZIȚIA DUmRERUORSTRR •
De ia Administrarea Asigurărilor 

de Stat

Referitor la nota din nr. 38/15.IX.1973 a revistei 
Flacăra, privitoare la greșeala de ortografie 
dintr-un panou de agitație vizuală ADAS de pe cu
prinsul județului Olt, vă facem cunoscut că s-au 
luat măsuri de corectarea textului.

Din relatarea sucursalei ADAS-Olt rezulta că 
in nota de comandă textul a fost corect, însă 
graficianul a făcut greșeala, iar unul din lucră
torii noștri de la Slatina a făcut o recepție super
ficială.

Vă mulțumim pentru sesizarea dumneavoastră.

director, 
A. Mînzină

Cereri, amînări, audiențe 
pentru rezolvarea unui lucru legai

Subsemnatul inginer Simion Constantin, domi
ciliat în București, Drumul Taberei, aleea Bujo- 
reni nr. 2, bloc. P-1, et. I, ap. 87, vă scriu urmă
toarele: De 6 luni de zile, după cerere, înregis
trare, audiențe și scrisori de reclamație, aștept 
(fără nici un rezultat) eliberarea unui act de 
înstrăinare a imobilului proprietate personală 
pe care îl posed și care a fost abia acum 6 luni 
eliberat de chiriași, fiind propriu pentru vînzare.

Eu mă aflu în următoarea situație:
1. Am găsit cumpărător pentru imobil.
2. Doresc să-mi cumpăr locuința (chirie-stat) 

in care am locuit forțat, prin faptul că imobilul 
posedat de mine era ocupat.

3. Nu pot poseda două imobile, trebuie să 
înstrăinez unul.

4. în cazul în care mi se va cere sînt de acord 
și cu vînzarea lui către stat.

Constantin Simion
București

Răspunsul primit de la 
municipiul București 

Consiliul popular al sectorului 8

Urmare scrisorii tovarășului Simion Constantin 
din aleea Bujoreni nr. 2, apart. 87, sectorul 7, 
referitoare la eliberarea unei autorizații de în
străinare pentru imobilul din str. Miron Costin 
nr. 37, sectorul 8, vă comunicăm: în urma invi
tației serviciului nostru, petiționarul s-a prezentat 
și a ridicat autorizația respectivă.

șef serviciu, tehnician principal, 
inginer A. Duda V. Bălteanu

Băicoi este unul singur

Impulsionat, să nu spun înflăcărat^de ajutorul 
ce se acordă prin rubrica «Flacăra la dispoziția 
dumneavoastră», m-am hotărît să vă scriu.

Sînt născut în anul 1921 în Băicoi, Prahova, 
comună ce era deservită de gara Băicoi. La școală 
am învățat că Mihai Viteazul în jurul anului 
1600 ar fi cedat moșia Băicoiului ploieștenilor. 
Am apelat la istorie pentru a justifica cele ce 
urmează: de cîtva timp, numele gării Băicoi a 
devenit Florești-Prahova, la propunerea unui to
varăș din comuna Florești, unde este adevărat. 
ise află Uzinele de cauciuc Victoria.

Nu înțeleg de ce s-a renunțat așa de ușor la 
vechea denumire, Băicoi este un singur oraș în 
țara noastră. Florești, se numără cu zecile —deci 
de ce să nu complicăm noi lucrurile, cînd puteau 
fi simple? Riscăm sa se piardă scrisori, colete, 
poate chiar vagoane, pentru că un tovarăș din 
patriotism local a dorit gara Florești-Prahova, 
în loc să rămînă așa cum am pomenit-o și cum este 
mai simplu: Băicoi.

Gheorghe Marinescu — Băicoi

Omenia — atunci cînd există — 
e mai presus de orice

în 9 iulie 1973, fetița Vlad Li liana, în vîrsta de 
4 ani, din comuna Cornul Luncii, județul Suceava, 
se afla pe marginea șoselei^ pe partea necaro- 
șpbilă, în dreptul podețului din fața curții noastre. 
La un moment dat, noi am auzit o izbitură, un 
țipăt și un scîrțîit de frîne. Autoturismul cu nr, 
1-IS-449 se oprise de acum la circa 25-30 metri 
de copilul nostru, ce se zvîrcolea în șanț.

Conducătorul auto, respectiv Leonte Ana Romana 
din lași, urma să ia legătura cu părinții, să anunțe 
organele de miliție, dar, în primul rînd să transpor
te victima la primul punct sanitar, aceasta din 
urmă impunîndu-se în primul rînd pentru că era 
un copil al cărui picior fusese rupt și se ținea 
doar în piele.

! La apelul nostru conducătoarea auto Leonte 
Ana Romana a refuzat să transporte copilul 
ăccidentat la primul post medical, pe motiv că 

este foarte grăbită, noi fiind nevoiți să cerem 
șoferilor diferitelor camioane care treceau destul 
de rar să ne transporte la un spital copilul care 
țipa înfiorător.

Mai mult, în timp ce noi am plecat cu fetița 
la spitalul din Fălticeni, Leonte Ana Romana a 
tratat cu o vecină și cu alți martori încît la anche
tările ce au urmat nu s-a făcut lumină.

Indiferent că se ridică sau nu niște pretenții 
din partea părinților, dar suferința copilului, 
presupunînd că ar fi vina lui, a mamei sau a 
tatălui care nu au supravegheat-o, trebuia răsplă
tită măcar cu un zîmbet din partea celei care a 
comis accidentul.

Oare dumneaei nu este mamă ? Nu a mustrat-o 
conștiința în toată perioada în care știa că o fe
tiță de 4 ani, pe care a accidentat-o suferă intr-un 
spital? Că are piciorul prins în niște tije și fixat 
în ghips?

Noi nu i-am cerut decît puțină omenie — să ne 
transporte copilul în stare gravă la spital — lucru 
care dealtfel era și un apel obligat prin lege.

Zilele nemuncite de noi în C.A.P. și cîte nopți 
nedormite de copil și de mamă în perioada spita
lizării pot fi răsplătite? De aceasta răspundere 
a fugit Leonte Ana Romana ?

părinții Rodica și Aure! Vlad, 
comuna Cornul Luncii,

județul Suceava

Un răspuns de 1a Oficiul județean de 
turism,Tul cea

Referitor la semnalul critic, publicat în numă
rul 37, la rubrica «Flacăra la dispoziția dumnea
voastră» și intitulat «Am fost dați afară din hotel 
fără drept de apel», relatăm următoarele:

Hotelul «Delta» din Tulcea este un hotel 
turistic ce deservește cu prioritate turiști români 
și străini (în grupuri organizate), care vin să 
viziteze Delta Dunării.

Ineditul și frumusețile deltei atrag an de an 
un număr din ce în ce mai mare de turiști, iar 
hotelul «Delta» nu poate satisface întotdeauna 
cererile de cazare. Pentru a putea face fața 
acestor cereri, Oficiul județean de turism Tulcea 
a omologat un număr de 140 locuri cazare la 
case particulare și 32 locuri cazare în cabine 
pe navele «Tudor Vladimirescu» și «Solidaritatea», 
toate cu un grad de confort ridicat.

Sînt situații cînd pentru grupurile de turiști 
străini evacuăm hotelul de pasagerii individuali, 
dar asta nu înseamnă că îi dăm pur și simplu 
afară. Pasagerilor evacuați din hotel le asigu
răm, tot prin recepția hotelului, cazare la case 
particulare (omologate de noi) sau cabine pe 
vapor.

Semnatarii scrisorii au exagerat cînd au afir
mat că au fost pur și simplu dați afară din hotel.

In plus de aceasta, personalul hotelului este 
în permanență instruit de felul cum trebuie să 
se comporte cu pasagerii. Semnatarii scrisorii au 
omis să indice etajul unde au locuit pentru a 
putea controla care cameristă a avut asemenea 
atitudine, cu toate că acestea lucrează în aceste 
funcții de 5-6. ani ș4 repetăm nu au putut avea 
asemenea atitudine.

Avînd în vedere această situație. Ministerul 
Turismului a luat măsura de a mai construi în 
orașul Tulcea un complex hotelier ce va fi pus 
la dispoziția pasagerilor în semestrul I 1975fre- 
zolvînd problema cazării în orașul Tulcea.

director adjunct O.J.T. Tulcea,
George Oprea

O greșeală ce trebuie îndreptată

In «Flacăra» nr. 39 la «Buletinul de știri» de 
la pagina 15 s-a strecurat o greșeală destul de 
frecventă, dealtfel, și în alte publicații.

In «0 barză la Turceni» se arată cum o astfel 
de pasăre «a fost electrocutată mortal ating înd 
firele de curent puse sub tensiunea de 20kW.»

La București tensiunea se măsoară în kW, nu 
în kv (ca multiplii ai watt-ului respectiv voltu
lui)? Atunci puterea electrică în ce se mai mă
soară ?

In rest, deosebite aprecieri pentru conținutul 
în general al revistei și părerea de rău că bri 
eada de redactori ai Flăcării (sau alta) care a 
alcătuit reportajul de la Slatina (același număr 
al revistei } nu a făcut un popas și la Balș, la între
prinderea de osii și boghiuri, unde cu siguranță 
ar fi avut lucruri interesante (bune, dar și rele) 
de relatat.

Eugen Pantelimon 
întreprinderea osii și boghiuri,Bals

Cine trebuie penalizat?

In luna iulie 1972 ne-am înscris, soția și cu 
mine, într-o excursie în Munții Apuseni prin 
B.T.T.-lași. Cînd ne-am prezentat pentru infor
mații la agenție, ni s-a spus că excursia nu se mai 
face, deoarece nu s-au completat locurile. Am 
înțeles că agenția nu putea pierde, dar n-am 

înțeles de ce ni s-a reproșat nouă că nu am populari
zat excursia și nici de ce în concepția unora 
tineretul poate pierde (timp, bani, nervi).

In 1973 agenția B.T.T.-lași a anunțat două 
excursii in Cehoslovacia (pe 2 și pe 16 august). 
Ne-am înscris la prima. Cînd ne-am prezentat 
pentru ultimele formalități am aflat că nu mai 
sîntem pe listă. Fusesem aprobați la miliție, dar 
șterși la ...B.T.T. De ce?In locul răspunsului, ni s-a 
oferit o promisiune: «Vâ iau în Cehoslovacia pe 
16 august», precizîndu-ni-se că trebuie sa venim 
pe 13 în lași. Pe 13 august am sosit în lași și am 
aflat că e prea tîrziu. Actele fuseseră trimise, 
iar noi fuseserăm (din nou) șterși de pe listă 
pentru că ...nu se știa dacă mai vrem să mergem 
sau nu!

După două concedii mai mult sau mai puțin 
stricate și avînd în vedere că mulți au pățit la fel, 
credem că avem dreptul la cîteva răspunsuri:

— Există sau nu un regulament precis după 
care funcționează această agenție? Dacă da, de 
ce nu este afișat ?

— Tactica de a spune una și de a face alta este 
oare conformă cu principiile eticii socialiste?

— Cine a plecat în locul nostru și de ce?
— Este echitabil ca turistul care nu-și respectă 

angajamentul să fie penalizat cu reținerea a 
30% din prețul biletului, iar cînd agenția își 
calcă angajamentul să nu plătească nici o despă
gubire (ba încă să se și rețină taxele de înscriere) ?

Alexandru Sever Vlad — asistent la 
catedra de limbi moderne a Institutului 

politehnic «Gh. Asachi» din lași 
Cristina Vlad, cercetătoare la 

Institutul de chimie «Petre Poni» 
din lași

Cu sprijinul Comitetului județean lași ai 
P.C.R., Comitetul județean lași al U.T.C. 

ne răspunde

La scrisoarea nr. 4465/1973, cu privire la 
Vlad Alexandru, complexul studențesc T. Vladi
mirescu, orașul lași, vă trimitem alăturat referatul 
întocmit de către tovarășul Morărașu Gheorghe, 
prim-secretar al Comitetului județean U.T.C.- 
lași.

prim-secretar, 
Vasile Potop

Analizînd sesizarea trimisă de tovarășul Vlad 
Alexandru, am constatat că faptele relatate cores
pund realității, salariații Agenției B.T.T. nerespec- 
tînd indicațiile și instrucțiunile în vigoare.

Ca urmare a acestor constatări, secretariatul 
Comitetului județean U.T.C. a hotărît sancționa
rea cu scoaterea din muncă a tovarășului Niță 
Costică, vicepreședinte al Agenției B.T.T., și a 
luat toate măsurile ca pe viitor asemenea situații 
să nu se mai repete.

prim-secretar, 
Gh. Morărașu

Un om minunat

Miercuri, 17 octombrie 1973, dinamoviștii 
bucureșteni au poposit pe malul Oltului, în orașul 
Slatina, pentru a susține o partidă de verificare cu 
«frații» lor mai mici, dmamoviștii slătineni, 
înaintea marelui meci de la Craiova (se pare cel 
mai interesant din turul campionatului).

Zi splendidă de toamnă, spectatori record pe 
stadion, dornici să vadă pe viu pe campionii 
României la fotbal. La apariția pe gazon, cam
pionilor le este făcută o frumoasă primire de 
publicul slătinean, mare iubitor al fotbalului.

Jocul începe, fazele se succed cu repeziciune de 
la o poartă la* alta. în minutul 20 bucureștenii în
scriu un gol. în minutul 32, la o fază în fața porții 
bucureștene, un atacant slătinean conduce destul 
de vizibil mingea cu mina, după care înscrie. 
Arbitrul acordă golul. Tabela de marcaj arată: 
1—1. Un apărător bucureștean se îndreaptă în 
viteză spre tușier, îi smulge fanionul din mină 
și-l calcă-n picioare. Spectatorii dezaprobă gestul.

De pe bancă se ridică acest om minunat care se 
numește Nelu Nunweiller și cu un gest hotărît îl 
trimite fa vestiar pe fundașul supărat cu fanionul. 
Spectatorii aplaudă gestul acestui mare sportiv 
și mai ales ai acestui mare om despre care renu
mitul portar al Turciei, Seren Turgay, spunea că 
prin prezența sa ca sportiv și om a stîrnit respectul 
și admirația spectatorilor turci, iubitori ai jocului 
cu balonul rotund, că a fost un ambasador desă- 
vîrșit al țării sale.

încercați tineri fotbaliști să urmați exemplul lui 
Nelu, atît pe gazon, dar mai ales în afara lui. 
Avem nevoie de fotbaliști și mai ales de oameni- 
fotbaiiști.

Vasile Neagoe 
Slatina — bl. B14, ap. 6 

progresul II

P.S. Jucătorul de fa Dinamo Slatina care a 
comis henț în fața porții dinamoviste se numește 
Zamfir, iar cel bucureștean care a călcat fanionul 
tușierului în picioare se numește Sandu Gabriel.

Sînt singură și puterile nu mă mai ajut

Subsemnata Cosma Rada, domiciliată în locaL 
tatea Bușteni, Poiana Țapului, str. Crîngului nr. / 
în vîrstă de 78 de am, văduvă, declar că nu ar. 
nici un venit și sînt total lipsită de sprijin materia

Menționez că am lucrat ca îngrijitoare fa vilei 
din Timiș, acum 10 ani, timp de trei ani.

Am făcut nenumărate cereri fa ocrotiri social 
și fa Consiliul popular Bușteni. Ca urmare an 
primit de 3 ori un ajutor social, dar sînt 10 lur 
de cînd n-am primit absolut nimic, iar fa Consilii, 
popular mi s-a explicat că nu au fonduri.

Aș ruga cu lacrimi în ochi să mi se asigure 5 
mie un ajutor social pe care să-l primesc regulat

La vîrsta mea puterile nu mă mai ajută pentrt 
a-mi asigura existența.

Rămîn cu speranța că-mi veți înțelege și mi 
zbuciumul, iar organele competente să nu mi 
mai piardă din vedere în trimiterea cu regularitat 
a ajutorului promis.

Cosma Rad;
Bușten

Din partea Consiliului popular al județu 
iui Prahova, Direcția pentru probleme d< 

muncă și ocrotiri sociale

Cercetînd situația numitei Cosma Rada dii 
orașul Bușteni, str. Crîngului nr. 7, care soliciți 
sprijin material, s-a constatat că aceasta este îi 
vîrstă de 80 de ani, văduvă prin deces din anu 
1960 și nu beneficiază de pensie de urmaș întrucî 
soțul său nu a avut calitatea de angajat sat 
pensionar fa data decesului.

Din căsătorie nu au rezultat copii, însă soțu 
petiționarei a avut 3 copii dintr-o alta căsătorie, dir 
care în prezent doi sînt căsătoriți și locuiesc îr 
comuna Tîmboiești, județul Buzău, cărora nu It 
cunoaște situația nefiind în relații bune, și c 
fiică (respectiv cel de-al treilea cbpil) locuiește îr 
orașul Bușteni în aceeași gospodărie cu peti
ționara, însă fac menaj separat. Aceasta fiică î, 
acordă lunar suma de lei 30 și în limita posibili
tăților o mai ajuta și cu hrană. Alte venituri nu 
are și nici alți susținători legali care să-i poate 
acorda sprijin material.

Avînd în vedere vîrsta înaintată, situația ma
terială și familială a petiționarei, D.P'M.O.S., 
județul Prahova, prin oficiul asistență socială i-o 
aprobat un ajutor bănesc în valoare de 400* lei pe 
care-l va primi cu mandat poștal fa domiciliu în 
luna octombrie 1973.

director, șef oficiu,
inginer Gh. Tănăsoiu Ion Oiaru

Ceea ce am văzut eu este mult mai 
frumos

Am citit în nr. 38/15.09.1973 al revistei «Fia 
căra» articolul Elenei Secoșan despre arta Marie 
Spiridon. în acel timp mă aflam la odihnă îr 
Avrig. încercasem mai înainte s-o vizitez pe 
Marfa Spiridon, dar mi s-a spus că este plecată

Cu o săptămînă înaintea apariției articolului 
am rămas profund emoționata cînd am văzu, 
pe străzile Avrigului zeci de femei în tradiția 
nalele lor costume populare. Cutreierînd cîtevc 
dupa-amiezi prin Avrig, la nenumărate porți arr 
văzut fete tinere, fetițe chiar, concentrate a 
seriozitate asupra unor lucruri de mînă. în ne 
numărate case am văzut războaie de țesut, dai 
un lucru nu reușisem să văd — rodul acestoi 
mîini harnice ale femeilor din Avrig. 0 localnici 
(Marfa Pușcașu) mi-a satisfăcut dorința, chemîn 
du-mă să-t vizitez casa. .Mi-e greu să exprin 
în cuvinte bogăția culorilor și frumusețea, fineței 
țesăturilor sale, toate aranjate într-un interioi 
tipic avrigean.

Ceea ce vreau să vă spun este aceasta: daci 
este reprezentativ artei Măriei Spiridon ceea c< 
ați reprodus în revidtă, atunci ceea ce am văzu 
eu este infinit mai frumos. Iar realizatoarei 
acestora, fa cuvintele mele de admirație, mi-i 
răspuns că lucruri ca ale ei au în sat zeci și zec 
de femei. Spunea aceasta ca o mîndrie, nu per 
sonală, ci a tuturor femeilor din Avrig. Și dt 
atunci mă preocupă un gînd, o întrebare atî 
pentru dumneavoastră, cît și pentru televiziune 
de ce dintr-un sat cu o tradiție a artei populari 
în care zeci și zeci de femei și fete își dăruiest 
cu pasiune și talent tot sufletul în aceste țesături 
de ce oare'ni s-a vorbit numai de Marfa Spiridor 
din Avrig, cînd în Avrig există atîtea femei li 
fel de talentate. De ce televiziunea română m 
face un film cu munca și arta femeilor din Avrig 
De ce aparatul dumneavoastră de filmat și foto 
grafiat nu arată publicului ceea ce au moștenit 
au învățat și au realizat aceste avrigenee atî 
ae vrednice și talentate? Ar fi păcat să se creadi 
că arta unui întreg sat este realizată numai dt 
Maria Spiridon, așa cum am crezut eu și ași 
cum cred ca . a înțeles și publicul din ceea a 
presa și televiziunea au prezentat pînă acum

Elena Enescu
Ploiești 
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• RĂZBOIUL SARATRIII •
;ă cunoaștem plantele medicinale 
« întrebuințarea lor (II)
Anghinara (Cynara scolymus L.) este 
plantă originară din sudul Spaniei, care 
găsește la noi numai cultivată. Are tul- 

na vigu roasă, înaltă de 60-180 cm, acoperită 
peri deși alb-argintii. în primul an de 

iltură se formează rozeta bazilară de frunze, 
r în al doilea an, tulpina floriferă. Frunzele 
it mari, de culoare cenușiu-argintie și cu 
ist foarte amar. Frunzele de anghinara se 
racterizează prin acțiunea lor asupra boli- 
r de ficat și rinichi, mărind secreția biliară 
colesterolului. Stimulează diureza și func- 
î antitoxică a ficatului. Se recomandă în 
>ate cazurile în care este nevoie de o sti- 
ulare a fluxului biliar și a diurezei, precum 
în cazurile în care se urmărește să se in- 

jențeze metabolismul colesterolului. Fa
dei cu aceste efecte, frunzele de anghinară 
: bucură și de proprietatea de a diminua 
ihărul din sînge, dînd rezultate mulțu- 
litoare în unele forme de diabet.
Se folosesc sub formă de infuzie 0,5-1 g%: 

itră în compoziția produselor Anghirol 
Boldocholin.
Arnică (Arnica montana) — cunoscută

poșta medicului ■■■m
TEODORESCU ȘTEFAN — Bucu
rești. Homeopatia nu este o «modă 
nouă», cum credeți dumneavoastră. Ori
ginea ei este foarte veche; o întîlnim în 
antichitate (Hipocrat) și în epoca medie
vală (Paracelsus). Reluată de medicul 
german Hahnemann la sfîrșitul secolului 
al XVIII-lea, această doctrină medicală 
se opune medicinei clasice. Aceasta com
bate «contrariile prin contrarii» (de 
exemplu inflamațiile prin aplicații reci), 
motiv pentru care a fost denumită și 
«alopatică» (grecește: allos = altul, 
pathos = boală). Prin opoziție, homeo
patia preconizează medicamente ana- 
loage, susceptibile să provoace aceleași 
manifestări ca și boala la omul sănătos 
(principiul de bază al acestei doctrine 
fiind «similia similibus curantur», ceea 
ce pe românește ar însemna parafrazînd : 
«cui pe cui se scoate»). Medicamente, 
toxice în doze mari, sînt folosite de 
homeopați în doze extrem de mici. 
Marele filozof francez Montaigne a pus 
în problema homeopatiei punctul pe i 
afirmînd că: «Așa cum se întîmplă cu 
unele răni, sînt și boli medicamentoase 
salvatoare».
BALOTĂ VAS I LE — București. Sta
rea dumneavoastră credem că poate fi 
definită ca un «preinfarct», un stadiu de 
trecere, intermediar între angina pec
torală și infarctul de miocard. In primul 
rînd, alungați ideea că starea de infarct 
este egală cu o invaliditate totală și 
definitivă, care condamnă omul la inacti
vitate. Cu asemenea «sabie a lui Damo
cles» deasupra capului vă condamnați 
singur la o existență dezolantă, tristă, 
care generează traume psihice mai grave 
decît infarctul propriu-zis. Dimpotrivă, 
străduiți-vă să vă autoeducați cu spri
jinul medicului, în sensul unei vieți din 
ce în ce mai active, practicînd mișcarea 
și exercițiile fizice, care aduc reale ser
vicii organismului și psihicului. Dieta 
trebuie să fie cumpătată, limitînd con
sumul de grăsimi animale și glucide (să 
nu depășească 120—140 calorii/zi) și su- 
plimentînd-o cu vitamine C și vitamine 
din complexul B (în special B,, B,, Ba și 
P). Ca medicație veți utiliza: Oxiflavil, 
Agozol, Clofibrat, eventual Redergin și 
Rutosid, în doze și durate indicate de 
medic.
COVACI ION — comuna Golești- 
Focșani, județul Vrancea. Este într-ade- 
văr posibilă recidivarea ulcerului, post
operatoriu, sub forma gastrojejunală (im
propriu numit «ulcer peptic»), care apa
re în vecinătatea liniei de sutură chirur
gicală. Recidivarea nu se datorește de 
obicei unei tehnici operatorii imperfec
te, cum cred bolnavii, ci hiperacidității 
foarte ridicate, pe care n-o poate reduce 

și sub denumirea de «Carul pădurilor» — 
este o plantă medicinală folosită la noi din 
timpuri străvechi pentru vindecarea răni 
lor; crește în regiunea de munte, fiind răs 
pîndită în special în nordul țării. Are tulpina 
dreaptă, cilindrică, păroasă, de culoare brun- 
roșiatică, înaltă de 50-60 cm, purtînd în 
vîrf o inflorescență formată din cîte trei 
capitule de culoare galben-portocalie. în
florește din mai pînă în august. Inflorescen
țele formează partea de plantă care se între
buințează în scop medicinal și se recoltează 
în iunie-iulie, la începutul înfloririi.

Florile de arnică conțin ca principiu activ 
un ulei volatil galben. Din florile acestei 
plante se prepară o tinctură care se diluează 
în apă și se aplică pe umflături, contuzii, cu 
condiția ca pielea să nu aibă leziuni.

Preparatele destinate uzului intern se vor 
întrebuința ca stimulent nervos numai cu 
avizul medicului, procurînd tinctură de la 
farmacie.

Profesor doctor docent 
D.Gr. CONSTANTINESCU

suficient nici actul chirurgical. Ca tra
tament, pentru neutralizarea acidității 
utilizați:

PRAF ALCALIN ÎMPOTRIVA
HIPERACIDITĂȚII
Rp. Magnezie calcinată 20 g
Bismut subnitric 10 g
Bicarbonat de sodiu 40 g
Extract de beladonă 0,30 g
D.S. Intern, o linguriță la sfîrșitul 

meselor (de 2-3 ori pe zi)

Un foarte bun inhibant al secreției 
gastrice este și preparatul Neopepulsan- 
Chinoin sau, eventual, Ulcomplex (3-4 
comprimate/zi). în problema pensionării 
dumneavoastră: asupra ei nu poate de
cide decît comisia medicală de expertiză 
a capacității de muncă din cadrul policli
nicii teritoriale de care aparțineți.
TĂNASE TUDOR — comuna Căli- 
nești, satul Izvoarele, județul Teleor
man. Problemele pe care ni le ridicați 
sînt greu de rezolvat de la distanță, 
în general, cauza determinantă a tuturor 
traumatismelor vertebromedulare, frec
vente mai ales în timp de război,este 
fractura șirei spinării, produsă fie prin 
arme de foc, fie prin lovituri cu obiecte 
grele, fie, în fine, prin cădere de la mare 
înălțime pe cap (plonjoane, căderi din 
copac), în șezut sau în picioare etc. în 
funcție de intensitatea traumatismului 
sau de rezistența sistemului vertebro- 
medular, tulburările funcționale — și 
în primul rînd paraplegia spastică sau 
flască — ce se instalează pot fi definitive 
sau parțial recuperabile. De obicei, cele
lalte tulburări — sfincteriene (micțiune 
sau defecație involuntară), hipotonie ve- 
zicală, chiar durerile atît de greu de 
suportat — în cele din urmă cedează 
la un tratament medical sau chirurgical. 
Nu știm dacă la nivelul fracturii produse 
(T„ -T,2) întreruperea măduvei spinării 
a fost totală sau parțială. După cîte reiese 
din scrisoare, după probabila laminecto- 
mie efectuată, prezența unor reflexe, 
precum și persistența sensibilității du
reroase la apăsare cu degetul ar consti
tui semne de bun augur pentru păstrarea 
conductibilității nervoase medulare. Ori
cum ar sta lucrurile, nu numai medicii 
eminenți care vă îngrijesc, dar mai cu 
seamă dumneavoastră aveți datoria să 
înfruntați lucid, bărbătește, perspectiva 
unei invalidități iremediabile, definitive, 
în funcție de aceasta, sîntem de părere 
că durerile adeseori atroce pe care Ic 
suportați ar putea dispărea printr-o cor- 
dotomie medulară propusă de cei ce vă 
îngrijesc.

sfaturi pentru tinerele mame i

folosirea optimă a
într-o zi, Adriana mi-a dat un telefon; 

nu era vorba de copilul ei, care era rumen 
și voios și își sugea cu poftă laptele din 
biberon, ci era vorba de ea: avea dificultăți 
la serviciu cu programul de lucru. Copilul 
ei avea șase luni; concediul prenatal și 
postnatal — care totalizează 112 zile, din 
care se dau 45 zile înainte de naștere, iar 
restul după naștere — și-l luase după 
obicei. Majoritatea mamelor care lucrează 
preferă să aibă însă un concediu mai lung 
după naștere (legea prevede că dacă s-a 
născut copilul înainte de termen și mama 
nu și-a luat cele 45 de zile înainte, are dreptul 
să-și ia în continuare, după naștere, dife
rența pînă la 112 zile de concediu). Este 
bine totuși pentru sănătatea ei și a copi
lului care se va naște să respecte perioada 
de concediu dinainte de naștere, neefec- 
tuînd însă acasă munci prea grele, pentru 
a nu declanșa o naștere prematură.

Necazul Adrianei era că de la serviciu i 
se cerea în fiecare lună să aducă o adcve 
rmță de la circa de copii, din care să reiasă 
ca are un copil care pune probleme de 
îngrijire. Numai în urma acestei patala
male i se acorda programul redus de șase 
ore muncă. De asemenea,! se plăteau șase 
în loc de opt ore.

Codul Muncii prevede însă clar: orice 
mamă care are copil mic are dreptul, pînă 
la 9 luni, indiferent de starea de sănătate 
a copilului și indiferent dacă alimentația 
este artificială sau naturală, la program

lumea vorbește despre chefir
NICOLAE MARIN din comuna Bascov, 
jud. Argeș, CHIRIȚESCU GHEORGHE 
din Arad, str. Cernei nr. 1,și POLEACU 
NICOLAE din București, str. Godeni 37, 
sect. 7, ap. 17, solicită lămuriri asupra modului 
de preparare a chefirului. Există mai multe re
țete de preparare a chefirului, unele folosind 
chiar buretele (ciuperca) introdus într-un săcu
leț de tifon, legat bine la gură cu o ață lungă 
care să atîrne afară cînd va trebui să-l scoatem 
din vasul cu lapte, altele propun folosirea chiar 
a chefirului preparat. După ce se fierbe laptele 
și se lasă să se răcească la 18-20® se adaugă la 
un litru 12 lingurițe de chefir în timp de iarnă 
și numai 6 lingurițe vara. Conținutul se toarnă 
apoi într-o sticlă, în prealabil bine spălată cu 
apă fierbinte și care după umplere se închide 
ermetic,și se lasă timp de 24-48 ore la o tem
peratură de 18-20* După 48 de ore chefirul

urgențe

MICROINTERVIU
— Care sînt cazurile care vă dau cel mai 

mult de furcă în aceste zile?
La această întrebare răspunde doctor 

Aurelian Necșescu de la Spitalul județean 
Argeș.

— Accidentele de circulație și bețiile. 
Autostrada face multe victime, lată, într-o 
singură gardă de 4 ore,doctor Gh. Șerban 
a «recepționat» șase accidentați de auto
mobile. Cît despre beție, vin unii la noi 
beți turtă și se miră că se trezesc la spital.

DUBLĂ ARSURĂ. Explozia unui ca
zan de la întreprinderea «Argeșana» din 
Pitești i-a provocat lui Nicolae Andreescu 
o dublă arsură a corpului: calorică și chi
mică. A fost adus la spital. Peste 60 la sută 
din piele îi era distrusă. Acum pacientul 
este în afară de orice pericol și este pregă
tit pentru un masiv transplant. Zeci de to
varăși de muncă de-ai lui Andreescu s-au 
oferit să-i doneze piele.

«DISTRACȚIE» LA VALEA URSU
LUI. La loan Dincă din comuna Valea Ursu
lui s-a încins un chef strașnic în familie. 
Apoi a început cearta. Epilogul chefului: 
trei răniți în stare gravă, operați și apoi 
spitalizați multe zile în șir. Și culmea, sal
varea vieții lor se face pe seama pungii 
statului și costă multe mii de lei!

UN TRACTORIST NEATENT. Ma 
rin Turculescu, tractorist la I.M.A.-Izvor, 

concediului natal
redus de lucru, de șase ore, primind însă 
salariul întreg, ca pentru opt ore.

Deci drepturile de program redus tre
buie să fie obținute de la fiecare instituție 
pe baza certificatului de naștere a copilului 
pentru care se poate face o copie legalizată 
chiar de către instituție, copie care va fi 
suficientă pentru cele nouă luni de program 
redus.

Dacă însă între nouă luni și un an tînăra 
mamă dorește să obțină program redus (au 
dreptul numai mamele cu copii născuți 
prematur sau care sînt distrofici, rahitici, 
debili, bolnăvicioși), în acest caz, și numai 
pentru afecțiuni bine determinate, are ne
voie de avizul lunar al medicului de circă, 
aviz pe care îl va prezenta la instituție.

După împlinirea acestei vîrste de un an, 
sau pentru mame care au doi-trei copii 
mici pînă la 6-7 ani, mamele pot fi încadrate 
într-un program cu jumătate de normă: 
4 ore pe zi, plătite corespunzător numă
rului de ore prestate.

Nu știu dacă lămuririle mele i-au spul
berat Adrianei necazurile, dar în cazuri 
similare de nerespectare sau de necunoaș
tere a drepturilor e bine să ne adresăm 
juristului instituției,care are documentația 
necesară.

Medic primar.
Doctor Ioana BOJINCĂ 

Maternitatea Spitalului Brîncovenesc

devine concentrat, gras; înainte de consumare 
se scutură sticla și se strecoară chefirul printr-o 
sită de masă plastică. Laptele folosit pentru 
chefir nu trebuie fiert în vase de aluminiu, iar 
lingurița cu care se amestecă ciuperca la stre
curat trebuie să fie din masă plastică.

RODICA POPA din Zlatna jud. Alba, 
Bloc D,scara A,etaj III,ap. 14, ne întreabă 
dacăchefirul este indicat pentru boala Basedow 
Șl cum se poate păstra buretele de chefir’Chefi 
iul este un remarcabil calmant al tulburărilor 
nervoase și neurovegetative, specifice hiper- 
tiroidismului.fără să se substituie însă medita
ției specifice. După prepararea chefirului, in 
cazul tind dorim să facem o pauză, punem săcu
lețul cu chefir într-o căniță de pămînt ars,plină 
cu lapte fiert și răcit, și-l ținem în pivniță sau 
frigider cît timp dorim — după care procedăm 
din nou la prepararea chefirului.

lucra cu tractorul pe marginea unui siloz. 
Deodată a pierdut controlul motorului, 
iar tractorul a căzut cu șenilele în sus. 
Dedesubt l-a prins pe tractorist. Tot to
racele i-a fost zdrobit. A fost operat într-o 
gravă stare de șoc, vreme de trei ore, 
timp în care doctor Ovidiu Tufeanu de la 
Spitalul județean Argeș s-a întrecut pe 
sine: i-a sudat coastă cu coastă, i-a «repa
rat» sternul așa de bine, îneît în curînd 
pacientul se va urca iarăși pe tractor.

PLIMBARE TRAGICĂ. Soții Ion și Ioa
na Tănase din Pitești au plecat cu motoci
cleta la plimbare. Dar au ajuns la spital. 
Ion Tănase gonea cu viteză și se uita mereu 
înapoi în timp ce vorbea cu soția. S-a 
izbit de un pod — unde și-a lăsat un picior, 
rupt literalmente în momentul coliziunii. 
Al doilea picior i s-a amputat la spital.

TOCMAI TRENUL l-A FĂCUT-O.
Nu se poate spune că Marin Zorzolan, din 
Costești, nu este obișnuit cu trenurile. 
Era doar de mulți ani în slujba căilor ferate. 
Dar într-o zi, în loc să se ducă direct acasă, 
cînd și-a terminat tura de serviciu s-a 
pus pe băut. S-a suit în tren, dar a căzut 
sub roți. Sub privirile îngrozite ale partene
rilor de băutură și-a lăsat la locul acciden
tului ambele picioare. Pierzînd mult sînge, 
în spital a trebuit să se desfășoare o adevă
rată bătălie pentru a i se salva viața.



_____ _____ • uhiuersul •
din nou despre afacerea MARKOVICI:

cînd victima este lipsită de morală, 
dreptatea se împarte ceva mai greu

mapamond 13

coandă si vîntul*

Despre morți, spun unii, se cade a se 
vorbi numai de bine, iar cum despre Stevan 
Markovici s-a vorbit atît de mult, am putea 
considera că s-a vorbit aproape de bine, 
dacă încercările de a i se face dreptate post
mortem nu ar dezvălui — alături de corup
ția strălucitoarei «lumi bune» care l-a gene
rat pe asasin (sau unealta sa) — și imoralita
tea victimei.

Băiat de viață, secretar și dublură a lui 
Alain Delon, Stevan Markovici pare-se că a 
avut ambiția de a se identifica întru totul 
vedetei: de la locul cuvenit soțului lîngă 
Nathalie — descoperirea și iubita anterioru
lui secretar al lui Delon, Milos Milosevic, 
asasinat și ei, dar la Los Angeles împreună cu 
noua lui iubită, soția lui Mickey Rooney — 
și pînă la dorința de parvenire în lumea 
bună.

«Frumos, dar teribil» — îl caracterizează 
Delon-tatăl pe Delon-fiul. Iar tot acest 
teribilism a însemnat impunerea vedetei în 
puternica lume de afaceri, a însemnat ascen
siunea de la băiatul dintr-o măcelărie la 
tînărul milionar care își poate permite să 
cumpere avioane Boeing 707, pînze-semnate 
de Diirer sau Rembrandt, un castel în 
insula Leo Ferre și să impună în jungla de 
afaceri, uneori sîngeroase, a—boxului pe 
amicul său Bouttier. Sfidînd presa, sfidînd 
lumea, de care se temuse cîndva, Alain 
Delon, fostul combatant din Indochina («Ve
neam dintr-o junglă pentru a mă găsi într-o 
alta mai îngrozitoare. îmi era frică de oameni, 
de mișcare, de zgomot, de animație, de tot 
acest du-te-vino»), Alain Delon, milionarul, 
se impune fără jenă în tot ceea ce poate fi 
elită în lumea capitalistă.

lată o lecție pe care mulți tineri aventu
rieri, porniți asemeni lui, fără un ban în 
buzunar, și mai ales fără nici cel mai mic 
eșafodaj moral, dar cu o față plăcută, cu 
mușchi și pumni puternici, au învățat-o 
suspinînd de invidie. Stevan Markovici, mai 
norocos decît alți secretari trecători ai lui 
Jean Marais, Jean Gabin și, evident, Alain 
Delon, a încercat să profite din plin de rolul 
pe care un destin norocos, se părea, i l-a dat 
sa-l îmolinească. Eroarea lui însă a constat 
în lipsa sa de scrupule; nu a respectat totuși 
regula jocului. Arătînd unui prieten 19 
fotografii și trei jurnale cu însemnări zilnice, 
tînărul organizator de orgii, jocuri de noroc 
și trafic de droguri, s-ar fi lăudat cam așa: 
«Dacă aș publica astea, toată lumea ar 
tremura!» S-a întîmplat însă ca primul care 
să tremure să fie el însuși, Markovici, care 
presimțind ceva îi scrie fratelui său. «Pentru 
tot ce mi se va întîmpla și pentru toate greu
tățile voi să-l considerați vinovat pe Alain 
Delon. Vinovat 10 000 la sută. Complicele său, 
Marcantoni,m-a amenințat... Eu voi întreprinde 
ceva, care probabil mă va costa viața».

Una din | 
puținele poze 

care au păstrat 
imaginea lui 

Stevan Markovici, 
așa cum 

se obișnuise el 
să trăiască 

în lumea 
vedetelor 

(în fotografie, 
primul 

din dreapta, 
alături de 

Nathalie Delon, 
cu spatele, 

și de 
Sylvie Vartan),

Ce a vrut să întreprindă Markovici nu 
știm încă, dar cert este că profeția lui s-a 
împlinit. în ziua de 1 octombrie 1968 era 
descoperit lîngă Paris, un cadavru învelit 
într-o husă de nailon. După o săptămînă era 
identificat fostul secretar al vedetei, omorît 
cu un glonte în cap. Se stîrnește un imens 
scandal care îi aduce pe Alain, Nathalie 
Delon și pe Marcantoni în fața tribunalului. 
Alain Delon este achitat, avînd atunci un 
puternic alibi: cică ar fi filmat la Saint- 
Tropez în «Piscina» cu Rommy Schneider. 
Din lipsă de probe este eliberat și Marcan
toni din detenție preventivă, deși era ultimul 
care a fost văzut în compania lui Markovici și 
deși fusese dovedit că a cumpărat înainte de 
descoperirea crimei niște huse de nailon 
ca acelea care înveleau cadavrul.

După cinci ani de zile însă alibiul lui Delon 
se devalorizează (există probe că nu fusese la 
Saint-Tropez în ziua fatala, ci din contra, la 
Paris, deci ar fi putut participa în mod direct 
la crimă), iar fostul cerșetor, martor al 
căsătoriei sale cu Nathalie Delon, corsicanul 
Marcantoni a fost din nou arestat și apoi din 
nou pus în libertate: totuși se expertizează 
husa în care a fost găsit cadavrul, comparativ 
cu cea a saltelelor Treca, cumpărate de 
Marcantoni. Vina continuă să planeze și 
asupra numelui său. Apar noi acuzatori și noi 
dovezi de vinovăție.

Pînă la descoperirea adevărului — dacă 
aceasta se va întîmpla — este bizar că 
«afacerea Markovici» a fost revitalizată în 
ajunul meciului Bouttier-Monzon. Și mai 
bizar este faptul că un bun organizator, 
de talia și de rafinamentul lui Alain Delon,ar 
fi putut comite cîteva erori grosolane: să se 
ocupe personal de lichidarea incomodului 
Markovici și să mai și trimită o carte poștală 
de la presupusul ioc al crimei, la care ar fi 
venit pe furiș cu un bilet de avion cumpărat 
pe numele altcuiva.

Viața unui om nu este fără îndoială un 
divorț care poate avea sau nu loc între două 

celebre vedete. Omul a murit, este sigur, 
și nu de dragul de a-i face publicitate lui 
Delon. Dar a-l învinui pe Alain Delon de 
asta pare a fi mai degrabă o metodică încer
care de a-l coborî și explica public pe cel mai 
bine plătit actor francez. Este puțin proba
bil că omul despre care anuarul lumii bune, 
Who’s Who,vorbește ca despre un lord, se 
va lăsa doborît de pe piedestal. Dacă acest 
lucru se va întîmpla — cercetările sînt în 
curs — va fi într-adevăr triumful dreptății 
asupra falsei onorabilități. Dar să nu antici
păm. Pentru că, așa cum se prezintă lucrurile 
pînă acum, dreptatea, în acest caz, înseamnă 
a constata care dintre vinovății de corupție 
și de imoralitate este cel mai puțin vinovat.

Rodica POP

Treceam într-o zi din mijlocul lui septem
brie pe bulevardul parizian Saint-Michele 
și parcă mă urmărea o umbră. Am privit 
îndelung în urmă, și m-am trezit în fața casei 
lui Henri Coandă, acolo unde fusesem condus 
de savantul român care, în toamna lui 1970, 
se întorsese pentru cîteva zile la Paris spre 
a primi din partea Franței înalta distincție 
«Aripile de argint», decernată marilor pio
nieri ai aerului. Era o căldură molcomă, 
platanii se încărcau cu o rugină vegetală 
și frunzele lor ca niște palme obosite se 
pogorau să mîngîie pămîntul. Adia dinspre 
Jardin de Luxembourg o boare de gazon stro
pit și vacarmul fluxului automobilistic era 
punctat de țăcănitul ca de ceasornic al asper- 
soarelor din parc; Iar omul acela mergea a- 
cum înainte, cu pași de atlet îmbătrînit, cu 
fruntea socratiană încununată de părul alb ca 
un nimb care reflecta luminile scînteietoare 
ale orașului, cu un surîs încărcat de nostalgii 
nemărturisite, ca și cînd ar fi descoperit, cu 
o nejustificată întîrziere, perpetua sărbă
toare a Orașului-lumină. Dar nu era asta, 
ci vîntul era cel care îl îmbucura. Mi-a spus: 
«Vezi, totul părea încremenit în ciuda 
freamătului orașului și, deodată, parcă firea 
întreagă s-a pus în mișcare. E vîntul, cel mai 
uluitor miracol al naturii. Cînd eram copil, 
abia venit cu părinții mei de la București 
la Paris, am avut o ceartă cumplită cu unul 
dintre tovarășii mei de joacă și ne-am luat 
la bătaie. El zicea că apa era elementul cel 
mai important din natură, iar eu susțineam 
că prima forță e vîntul. Aerul era pentru 
mine stăpînul a toate...»

Aripile date omului pentru dominarea 
aerului, acest atotputernic și omniprezent 
«stăpîn», i-au adus celebritatea. La argintul 
din părul albit de șase decenii de căutări 
și trudă, Franța îi punea în acea toamnă a 
firii întregi și a vieții lui, simbolice aripi 
de argint pe umeri. Noul Icar care, înainte 
de toate, i-a învățat pe alții să zboare punîn- 
du-le în mîini manșele primelor avioane cu 
reacție, putea zbura după pofta inimii în 
lumea visului. Iar lumea aceasta era pentru 
el o perpetuă stare de spirit, o neliniște 
creatoare în căutarea de noi orizonturi, o 
insațiabilă foame de spații, o certitudine cu 
îndoielile mascate — o, cîte au fost! — în 
fiecare gest.

Coandă nu era un om, ci o permanentă 
stare de vrajă. Un vrăjitor al tehnicii, con- 
strînsă să devină instrument al izbîndirii 
celor mai cutezătoare vise ale omului. A 
privit întotdeauna natura contemplînd-o, 
dar încercînd totodată s-o înțeleagă și s-o 
oblige la colaborare.'Contemporan cu frații 
Wright, membru fondator al Aero-Clubului 
Francez, a fost unul dintre primii «nebuni 
zburători» ai începutului de secol. Nu s-a 
închinat decît unui singur zeu — lui Eol, 
stăpînul vîntului. Cunoștea toată poezia 
în care l-au cîntat poeții, de la barzii chinezi 
din epoca Tang, la Shakespeare, Lenau și 

Paris Saint-Cloud, sediul central al INTERPOLULUI, organism internațional pentru combat 
delincvenței pe plan mondial, care a împlinit la 4 octombrie 50 de ani de existență. Amintit 
de puțină vreme, țara noastră a aderat și ea la această utilă instituție socială.

Verhaeren... «De unde vine vîntul toamr 
Fremătător, fremătător, ducîndu-ne st 
rile de păsări/ Care ni se opresc o clipă 
arbori.../ Cine le-a văzut mai întîi? zb 
torul solitar...».

în copilărie, pe care nu și-o reamir 
ci o retrăia în plină toamnă a vieții «juca 
cea mai de preț a fost pentru el zmeu 
pînză sau de hîrtie, trimis pe aripile vînti 
Coada acestui zmeu, unduindu-se prin 
duh și dînd stabilitate scutului cu frîie 
sfoară i-a fost prima lecție de aerodinan 
Mi-a povestit că prin 1908 l-a rugat pe c 
brul constructor francez Gustav Eiffel 
Iacă o balanță aerodinamică cu unghiul 
atac variabil pentru a putea măsura de 
botul unei locomotive în viteză capacit 
de zbor sau de frînare a aripilor. Toată i; 
din 1908-1909 a repetat, noapte de noa 
experiențele călătorind pe locomotiva 
celeratului Paris —- Saint-Quentin pent 
studia reacția celor mai diferite aripi b 
bate sau plate, sub forța curenților de 
în 1907 îl cunoscuse pe Louis Bleriot că 
ii arătase un model de motor cu reacții 
care a făcut apoi primele încercări, în 1' 
undeva, lîngă București. La «Supaero» 
Școala superioară de aeronautică — a 
la punct primul avion cu reacție pe care 
experimentat la Issy-les-Moulineaux, pe 
lași cîmp de pe care își luase zborul Tr 
Vuia. Era strămoșul «Jet»-ului din zi 
noastre. Aparatul s-a înălțat, a începu 
prindă viteză, dar flăcările de eșapam 
în loc să țîșnească în linie dreaptă înapoi, 
«prelins» către înainte, în lungul fuselaji 
spre uluirea pilotului care, jenat de mișc; 
lor ondulatorie și-a terminat zborul în c: 
tul izlazului, unde avionul fără elice 
frînt aripile. Contuzionat, zăpăcit de efe 
devierii fluide, Coandă a ieșit dintre sl 
măturile aparatului strigînd: «Evrika!» f 
coperise ciudatul «efect Coandă», cel < 
transforma o posibilă catastrofă a pre: 
tului, evitată în ultimul moment, în 
victorie a viitorului.

Aerul nu fusese numai învins, ci înv 
să colaboreze cu temerarul zburător. J 
de gaze și foc care în loc să se îndepărt 
de aparat se «lipea» de el creînd un 
relativ în lungul fuselajuiui, mărea de cît 
ori puterea de înaintare a avionului 
monstrînd că un vehicul poate fi înălța 
pus în mișcare printr-un procedeu con 
celui specific mijloacelor de propulsie < 
venționale. Se năștea reactorul și mi 
elicea. Coandă avea 25 de ani cînd fi 
această descoperire menită să revolution 
tehnica aviatică.

...Se apropia de 75 în acea seară de neu 
din toamna lui 1970 cînd, din nou, cu ace 
uimire de copil, în ciuda atîtor secrete sm 
naturii, se minuna pe Boul-Mich de frumi 
țea mereu triumfătoare a vîntului...

loan GRIGORES'
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• UniUERSUL •

panică la castel
cronica de trei secunde

care extraterestri?

Un medic francez abandonează medicina și se face 
genealogist • Puțină curățenie în aristocratice treburi 
• Nobili cu vechime din secolul... XX și cu titlul plătit 
cu 100 000 de franci • între 12 000 și 15 000 de falși 
nobili • Scandaluri în lanț.

Timp de aproape 14 ani, medicul francez 
Dugast-Rouille s-a îndeletnicit, pe lingă 
profesia de bază, cu investigații de genealo
gie, mai bine-zis de heraldică. N-a fost la 
mijloc pur și simplu un capriciu sau un vio- 
lon d’lngres. Pasiunea pentru acest studiu 
a izvorît din ceea ce el însuși numește «dez
gust față de falsuri». în lumea unei părți a 
clientelei sale pariziene, doctorul Dugast- 
Rouille auzea adesea «scumpul meu conte», 
«dragul meu marchiz», «iubite duce» și 
așa mai departe. De unde atîția duci, conți 
și marchizi — se întreba iritat doctorul — 
cînd în Franța există doar trei sute de ade- 
vărați aristocrați cu titluri nobiliare de 
origine romană. Este clar, a conchis me
dicul, că falsul și minciuna cele mai neru
șinate stau la baza multora dintre aceste 
aristocratomanii. Dar treaba la care s-a 
angajat — de a face puțină curățenie în 
aceste grajduri augiene — l-a absorbit în- 
tr-atîta, încît de curînd a abandonat profe
siunea de medic pentru a se consacra ex
clusiv ducerii la bun sfîrșit a operei sale de 
demascare a falsului și fanfaronadei. Mate
rialul strîns pînă acum — incomplet, după 
cum afirmă el însuși — a fost inclus într-o 
lucrare în două volume intitulată «Nobi
limea Franței». O carte al cărei spirit bîn- 
tuie — asemenea fantomelor — multe cas
tele, o carte care a dezlănțuit panica printre 
mulți impostori. între 12 000 și 15 000 de 
familii din Franța — spune autorul cărții 
— care se pretind nobile sînt fals nobile. 
Secolul al XlX-lea, cu răsturnările și re
staurările sale — monarhia absolută, re
publica, imperiul napoleonian, și din nou 
monarhia — a favorizat un larg trafic de 

oameni despre care se vorbește

GERALD FORD (născut în anul 1913; studii superioare 
la Universitatea din Michigan, Universitatea Yale și Școala 
superioară de drept; coasociat al firmei de avocatură Ford 
și Buchen; între anii 1942-1947, în serviciul forțelor navale 
ale S.U.A.; deputat, membru al Uniunii interparlamentar.?, 
aparține Partidului Republican și din 1965 deține funcția de 
lider al minorității republicane în Camera Reprezentanților) 
a fost Resemnat de către președintele Nixon pentru funcția 
de vicepreședinte al S.U.A. în locul lui Spiro Agnew, dem. 
sionat.

| PABLO CASAI s) Născut în anul 1876, studii la Școala 
municipală de muzică din Barcelona și la Conservatorul din 
Madrid; virtuos violoncelist, compozitor și dirijor, fonda
torul orchestrei simfonice barceloneze,care-i poartă numele; 
doctor honoris causa din Edinburg și Barcelona, cetățean de 
onoare al Madridului și Barcelonei. înalte titluri onorifice 
spaniole, engleze, austriece, italiene, sovietice'. A încetat să 
bată inima unuia dintre cei mai mari muzicieni ai veacului. 
Plîng violoncelele din toată lumea în cel mai îndurerat unison.

titluri nobiliare. Ca să devii conte costa 
20 000 de franci; ca să fii duce, 100 000 
franci ș.a.m.d. Odată cu demascarea im
posturii, autorul citează și exemple de 
oameni care, avînd drepturi autentice la 
titlu, nu fac caz de ele. Un muncitor de la 
Uzinele Saut-du-Tarn, bunăoară, este un 
veritabil conte de La Panous, dar asta îl 
lasă rece.

Retras la Alicante, în Spania, doctorul 
Dugast-Rouille pregătește acum volumul 
al lll-lea al incendiarei sale lucrări, un 
volum care va conține — printre altele — 
lista nominală a circa 15 000 de megalo
mani, împăunați cu false titluri aristocra
tice.

Așadar, la Paris și în provincie, vreo 
15 000 de familii — cu tata, mama, tata- 
mare, mama-mare — tremură. Tremură 
de-a binelea. Tremură, de ce? Ar fi și naiv 
și greșit să credem că doar din pricină de 
sentimente, oricum s-ar numi ele: orgoliu, 
vanitate, jenă sau snobism. Nu, pricinile 
sînt ceva mai pămîntești. în Franța, titlurile 
de noblețe autentice (evident, pînă la pro
ba contrarie) sînt aducătoare de venituri 
frumușele, ba chiar frumoase. Nu se știe 
prea bine de ce pragmaticii capitaliști 
francezi oferă onorabile fotolii în onorabile 
consilii de administrație purtătorilor de 
nume cu sonorități istorice, cu particula 
de în cap. Mai pe românește spus, niște 
sineturi gras plătite. Încît, atît aspirația spre 
blazoane, cît și teroarea de-a nu fi despuiat 
de ele, apar mai puțin nobile, ba chiar 
burgheze sadea, mercantile și ariviste, adică

E. DASCĂL U

JACKIE STEWART (născut în anul 1934 în Anglia se dedică 
din tragedă tinerețe sportului automobilistic și își înscrie 
numele printre așii așilor acestei categorii de sportivi. Este de 
trei ori campion mondial și deținătorul a 26 de Mari Premii, 
prin aceasta obținînd și titlul de recordman absolut, în între
cere cu defunctul Jimmy Clark — Scoția, care a realizat per
formanța de numai 25 Mari Premii) a anunțat la 15 octombrie 
retragerea sa din activitatea competițională.

Faimoasa «Stîncă a Diavolului» din trecătoarea St. Gotthard a fost, zilele trecute, mutată din 
vechiul său loc, din cauza lucrărilor de construcție a unei căi ferate. Stinca va fi plasată la circa 
60 de metri distanță față de vechiul ei loc.

Nu înțeleg nici în ruptul capului de ce 
se face atîta tapaj în jurul celor două ființe 
extraterestre aterizate în statul american 
Mississippi. Cei doi docheri care i-au văzut 
cu ochii lor sînt storși în nu știu cîte inter
viuri:

— l-ați văzut?
— l-am...
— Cum sînt?
— Sînt!
— Cum?
Și iar începe povestea: că parcă n-au păr, 

că parcă sînt totuși blonzi, că sînt înalți, 
puternici, că au mîinile cu degete în formă 
de rac, că i-au luat (pe ei, pe docheri) în 
nava lor de inveidărși și i-au fotografiat după 
care le-au dat drumul... Că... Tot ce aud 
despre ei amalgamez fără nici o atenție și 
logică în capul meu brunet: raci, draci, că 
mîncau fragi, că nu erau draci, bat și eu cîm- 
pii — rețin foarte precis că aveau aparate 
de fotografiat. Dacă aveau aparate de foto
grafiat e indiscutabil că erau ființe și nu 
lucruri... Dar tot nu înțeleg de ce se face 
atîta tapaj. Savanții vor cu orice chip să ne 
convingă că ne-au vizitat extratereștri. Că 
există extratereștri. Că nu sîntem singurii 
în Univers care avem aparate foto. Savanții 
insistă inutil. îi cred. Sînt convins.

Am văzut cu ochii mei extratereștri! pe 
Pămînt. Nu unul, nu doi. Mai mulți. Ames
tecați printre oameni. N-am bătut darabana, 
n-am dat interviuri, nu m-am dus la savanți 
să le comunic descoperirea mea. Nu i-am 
comunicat nici iubitei mele, ca să n-o sperii.

de la lume adunate bhhksei

ÎNTREBARE CU TÎLC. După ce re
verendul T.E. Edmunsen, de la biserica 
baptistă Rose of Sharon din Detroit-S.U.A., 
și-a încheiat predica duminicală, i-a întrebat 
pe enoriași — după obicei — dacă nu au 
de pus vreo întrebare. Ba da — avem o 
întrebare. Doi cetățeni s-au apropiat de 
amvon și au întrebat (ținînd în mînă cîte 
un pistol): banii sau viața? Banii — a pre
ferat reverendul, și în mîinile celor doi 
«drept-credincioși» au trecut 70 de dolari 
din farfuria cu chetă, 10 dolari din buzuna
rul reverendului și 50 de dolari din buzu
narele celor două ajutoare ale sale.

O STATISTICA NIȚEL CAM SUB- 
CULTURALĂ. 76,4 la sută dintre locui
torii Austriei, în vîrstă de peste 14 ani, 
nu au fost, în tot cursul anului 1972, la 
nici un spectacol de teatru, la nici un con
cert, la nici o expoziție de artă. Autorii 
anchetei dau întreaga vină pe televiziune. 
Oare? Dar prețurile piperate ale biletelor 
de intrare ia spectacole să n-aibă' chiar 
nici un amestec?

TOT FELUL DE PERFECȚIUNI. Des
cindere polițienească la domiciliul din Paris 
al lui Jules Piazza, zis domnul Jo, posesorul 
unui variat cazier (hoț, traficant, proxenet, 
șantajist, escroc etcaetera). S-au găsit — 

I

Nu i-am spus nimic nici psihanalistului — 
în lungile asociații pe marginea viselor meie 
care l-âu plictisit cîteva luni. M-ar fi cre
zut -— mai ales psihanaliștii sînt convinși 
că oamenii coexistă cu extraoamenii. Căci 
e indiscutabil: printre oameni există ne
oameni, oameni veniți de pe alte planete, 
trăind, acționînd și chiar murind inuman, 
extrauman, extraterestru.

Ca să nu mă credeți nebun, voi da pe față 
primul semn descoperit de mine că mă în- 
vîrtesc printre extratereștri. Aveam 15 ani. 
Era în 1945. Bomba atomică explodase la 
Hiroshima. Un japonez scăpase cu viață din 
acea explozie care ne proiecta pe toți în 
altă lume. El fugi de ajuns de fericit de la 
Hiroshima la Nagasaki. Peste trei zile, la 9 
august, căzu peste el, acolo, a doua bombă 
atomică.

Prea puțin mă interesează cine a fost 
extraterestru în această poveste. Aviatorul, 
bomba, japonezul sau chiar povestea. Dar 
că ne învîrtim printre extratereștri sau 
invers: că extratereștri, oameni în afara 
legilor noastre pămîntești, se învîrtesc prin
tre noi, pentru mine nu suferă îndoială, și 
ce au văzut cei doi docheri din Mississippi 
mă lasă cu desăvîrșire rece. Terre-ă-terre 
cum sînt, realist prozaic, eu aș vrea să știu 
— ca Stanică Rația din Călinescu —■ cînd 
și dată acești extratereștri vor da și ei, 
«ceara mă-sii», un Eminescu, un Mozart...

Radu COSAȘU

printre altele — 1 000 de acte de identi
tate, 100 de permise conducere auto și 
alte acte, evident falsificate. De asemenea, 
un stoc serios de bancnote a 10 dolari,a 
căror falsificare se apropie de perfecțiune — 
au declarat specialiștii.

EXPERIENȚA ALUNGĂ TRADI
ȚIA Din anul 1780, bătrîna lady din 
Threadneedle Street — cum i se mai spune, 
la Londra, Băncii Angliei — este păzită de 
un detașament de soldați, îmbrăcați în roșu 
și înarmați «pînă în dinți» cu mijloacele 
veacului XVIII. Experiențele ultimilor ani 
au dovedit însă că o asemenea pază, oricît 
de pitorească, e îngrozitor de ineficace. 
Drept care, încă o tradiție londoneză e pe 
cale să pice.

EVADATUL. Din grădina zoologică din 
Las Vegas — California, a plecat, fără bilet 
de voie, o căprioară. Element periculos și 
antisocial, ea a convins un hipopotam să-i 
fie complice la evadare. Sfidînd orice mă
sură de precauțiune, cei doi au traversat 
centrul orașului îndreptîndu-se spre peri
ferii, cînd au fost ajunși din urmă de paz
nicii grădinii. N-a fost nevoie s-o întoarcă 
din drum decît pe autoarea principală a 
evadării. Resemnat și docil, hipopotamul 
a urmat-o pînă la vechiul domiciliu.



FRIGERO— consum redus de energie electrică — numai 0,18-0,30 iei în 24 de ore
FRIGERO — realizează o temperatură de—12°
FRIGERO — funcționare sigură si silențioasă
PREȚUL DE VÎNZARE: FRIGERO —140 I: 4110 si 4150 lei;
FRIGERO-super —180 I: 4 800 lei; FRIGERO-lux — 240 I: 5 740 lei

FRIGERO — se poate cumpăra și cu plata în 18 RATE LUNARE, cu un avans minim de 822 lei!

240 litri



• DOSAR FLRCRRR •
Un coleg, procuror, mi-a povestit cea mai 

interesantă dintre anchetele sale:

UN BILEȚEL DE ALARMĂ

într-o amiază de vară, la un popas într-o 
excursie cu mașina, am urcat sa vizitez 
castelul care domina culmea dealului. Am 
urcat un drum pietruit, atît de abrupt 
incit mă întrebam cum l-au putut urca 
odinioară trăsurile contelui. Am dat de o 
poartă cu lacăt, de un portar vajnic și abia 
după legitimare am reușit să pătrund.

Parcul înflorit al castelului era frumos, cu 
aleile îngrijite, iar priveliștea văii era plă
cută. Grupuri de copii se jucau, dar cumva 
încîlcit, iar femeile care se plimbau prea 
izbucneau în rîs fără motiv. Cu «Dumnealui 
zîce că îi oficial și vrea să vadă», portarul 
m-a prezentat unei profesoare, care mi-a 
explicat că este un azil de alienați mintali 
într-o stare mai ameliorată, un fel de casă 
de odihnă pentru ei. Era angajată aici de la 
transformarea castelului în ospiciu și îmi dă
dea explicații cu amabilitate. Am întrebat-o 
cum se face că e și duminica aici, și mi-a 
răspuns simplu: «Aici locuiesc».

Cînd un grup de femei au privit spre ți
gara mea aprinsă, m-a îndemnat să le las 
toate țigările, cu explicația că, uneori, 
mai ales duminica, vin vizitatori care le 
împart daruri. Avea un aer de tristețe, 
cînd mi-a spus: «Dar nu de țigări și bom
boane au ei nevoie. De afecțiune sinceră, 
caldă, îndelungată...». Mi-a arătat o fată 
frumoasă care se plimba singură. A chemat-o 
și a venit supusă spre noi, făcîndu-mi un 
compliment. Fata știa o poveste. Cu o 
floare crescută la marginea drumului pe 
care oricine vrea o rupe, o miroase și apoi 
o aruncă.

— Un șir de decepții în dragoste, mi-a 
explicat profesoara, după retragerea fetei. 
De aici obsesia cu povestea ei tristă. Ar vrea 
destinul unei flori păstrate cu grijă, în 
glastră.

— E vindecabilă? — am întrebat-o.
— Desigur. Aici avem numai bolnavi vin

decabili.
S-a scuzat apoi, fiindcă a văzut că lîngă un 

boschet plîngea o fetiță, despre care mi-a 
spus în fugă că a avut parte în familie de un 
tată bețiv, care o maltrata și pe ea și pe 
mama ei.

Surpriza s-a produs atunci cînd, înainte 
de ieșire, o femeie, pe care nici nu am 
văzut-o bine, mi-a strecurat în mînă un 
bilețel, șoptind: «Nu-I deschideți aici». 
Cînd l-am deschis, am citit:

«Sînt în pericol de moarte. Voi fi ucisă!».
Nu am dat atenție bilețelului nebunei. 

Doar mai văzusem o femeie care discuta 
cu un copac și alta care spunea că este cosmo
naută și a văzut pe lună tot felul de minuni.

Șl TOTUȘI UN CADAVRU...

Mi-am amintit însă de acel bilețel peste 
cîteva luni, cînd șeful m-a trimis în satul 
unde era castelul, fiindcă se găsise un 
cadavru.

Era o casă veche. Trei laturi clădite și un 
zid de cărămizi foarte vechi închideau curtea 
cu castani bătrîni. Domnul L.C., proprie
tarul imobilului, se agita teribil, cu părul 
învîlvoiat, povestindu-ne cum voise să sape 
o groapă pentru un bazin cu apa în curte, 
dar la o oarecare adîncime destul de mare 

s-a dat peste cadavrul unui bărbat.
La prima examinare a medicului judiciar, 

s-a putut preciza că omul a fost îngropat 
cam de cinci-șase luni și că murise în urma 
unei lovituri în craniu, aplicată cu un corp

legenda și 
scheletele 
castelului

dur, tăios («ceva ca un topor sau ca o sabie»). 
Mai ciudat era faptul că ofițerul de mili

ție m-a informat că a luat legătura telefonică 
cu serviciile de specialitate și că nu se sem
nalase nici o dispariție pe întreg cuprinsul 
țării. Bineînțeles, nimeni din acea comună 
nu știa al cui este cadavrul. Locatarii imobi
lului nu ne-au putut da nici o lămurire, cu 
toate că mi se părea absolut inexplicabil 
cum cineva a putut îngropa un cadavru 
într-o curte spre care, din trei laturi, dădeau 
ferestrele apartamentelor. Două bătrînuțe 
care ocupau apartamentul cel mai apropiat 
m-au pus și mai mult pe gînduri cînd mi-au 
spus că în urmă cu cîteva zile le murise 
cîinele de pază, pe care îl țineau legat lîngă 
geam. După ce prin minte mi-au trecut mai 
întîi scenele unui film american (sau englez?), 
cu două babe care și-au umplut pivnița cu 
cadavre, le-am întrebat dacă acel cîine lătra, 
sau era un cățel de salon? «O! Era un dulău 
care nu lăsa pe nimeni să se apropie!». Bun I 
Aveam deci un cadavru îngropat într-o 
curte cu puzderie de locatari și cu un cîine 
care lătra la orice zgomot!

Am urcat la castel cu regretul că am arun
cat acel bilețel. Directorul m-a primit foarte 
puțin amabil, enervat de faptul că l-am în
trerupt de la niște tratamente. Cînd i-am 
spus că bănuiesc că am găsit ucis pe unul din
tre pacienții săi, a strigat la mine: «Dar ce, 
domnule, noi avem aici gîște sau mai știu 
eu ce animale care să ne fugă peste gard și să 
nu le observăm lipsa?!

La insistențele mele, s-a făcut totuși un 
fel de apel al internaților și am suportat 
privirile disprețuitoare ale directorului la 
constatarea: «Nu lipsește nimeni!». Poate 
tocmai asta m-a înfuriat și am început să 
trec prin toate camerele castelului. Nimic 
deosebit. Numai că nu am văzut nici o femeie 
care să semene cu aceea care mi-a dat bile
țelul. Dealtfel, nici nu o văzusem prea bine, 
ca să pot afirma ceva cert. Eram atît de încă
pățînat, încît am intrat pînă și prin pivnițele 
imense ale castelului, folosind lanternele 
puternice din trusele de anchetă. Poate a 
fost doar o părere, sau, poate a fost adevă
rat, nu știu, dar de cîteva ori am avut sen
zația că ne pîndește o umbră, l-am spus asta 
ofițerului de miliție care ne însoțea și care 
a repetat căutarea, dar fără rezultat.

Coborînd de la castel, am observat însă 
că linia care unea castelul cu fortificațiile 
care împrejmuiau biserica trecea peste 
curtea unde se găsise cadavrul.

Șl SCHELETE MAI VECHI

Se înserase și a început să cadă o ploaie 
măruntă și rece, cînd am dispus să se adîn- 
cească săpăturile în groapa unde a fost găsit 
cadavrul. Era așa cum am bănuit. Cazmalele 
și lopețile săpătorilor au dat de o boltă de 
cărămizi vechi. Deci, un tunel foarte vechi, 
de refugiu, de comunicație între cele două 
puncte fortificate.

Imediat ce un ofițer de miliție a intrat în 

tunel,a constatat că era închis cu surpături 
de pămînt în ambele direcții. Mai mare mi-a 
fost însă surpriza cînd a ieșit precipitat cu 
exclamații de uimire.

Descoperise încă două schelete!
Poate eram prea obosit, sau poate prea 

mă pătrundea ploaia aceea rece care făcea 
să mă înfior, nu știu ce s-a întîmplat dar 
pentru cîteva secunde am avut senzația că 
picioarele mi se înfundă în pămînt, trecînd 
printre straturi de oseminte.

Cînd am vrut să mă așez pe banca de lîngă 
trunchiul castanului, l-au auzit pe proprietar 
strigîndu-mi: «Nu! E putredă și se rupe!».

M-am retras în apartamentul bătrînelor 
care mi-au pregătit o cafea neagră excelentă.

LEGENDA SCHELETELOR

Directorul antipatic plecase la oraș, așa 
că am expus situația unui medic de serviciu 
tînăr, cu figură inteligentă, și profesoarei.

— O! Deci le-ați găsit?! Fantastic! a excla
mat profesoara atît de entuziasmată, încît 
mi-am adus aminte de cei care spuneau că 
medicii și personalul spitalelor de nebuni 
încep de la o vreme și ei să...

— Da, i-am răspuns. Dar, de unde știți? 
— Sînt schelete vechi, foarte vechi, nu? 
— Da, aștept să vină medicul judiciar 

după care s-a telefonat, dar este evident 
că sînt foarte vechi.

Eram oarecum agasat de seninătatea cu 
care îmi vorbea despre găsirea celor două 
schelete noi, cînd un țipăt disperat de femeie 
m-a făcut să tresar. Fulgerător, ofițerul de 
miliție care mă însoțea a dus mîna la buzunar, 
am auzit țăcănitul piedicii revolverului și a 
țîșnit pe ușă înaintea mea, în direcția în 
care țipetele femeii cereau ajutor. Am tras 
zăvorul camerei de unde se auzea țipătul și 
am rămas în prag, uimiți. Femeia era singură 
și țipa în fața geamului cu zăbrele. Se pare că 
apariția noastră a speriat-o și mai mult. 
Profesoara și medicul de serviciu au discutat 
cu ea aproape o oră, pînă s-a calmat. Mi-am 
dat seama că este femeia de la care primisem 
bilețelul. .

— Ce se întîmplă cu ea? am întrebat-o 
pe profesoară cînd s-a reîntors.

— Dintre toate bolnavele, este în starea 
cea mai gravă. După cîte știu, soțul ei, avînd 
bănuieli că l-ar fi înșelat, a încercat să o 
omoare, dar a scăpat ca prin minune. 
Directorul se ocupă în fiecare zi de ea cea
suri la rînd, dar e nevoie de multă răbdare.

— Ați început să-mi povestiți despre 
scheletele acelea.

— Credeam că este numai o legendă, sau 
o închipuire a unui profesor de istorie 
bătrîn care e internat la noi. Se spune că 
fiica unuia dintre conții care au stăpînit 
castelul s-a îndrăgostit de profesorul ei de 
latină. O dragoste cu păcat, pe care aprigul 
conte a pedepsit-o crunt. Fiindcă cei doi 
se întîlneau în tunelul care duce de la castel 
în sat, a pus ca profesorul de latină să fie 
închis de viu în tunel și a zidit gura de in

trare a tunelului. Legenda mai spune că fiica 
acelui conte. în loc să îndeplinească porunca 
de a se duce la mănăstire, s-a ascuns în tunel, 
pentru a fi zidită împreună cu iubitul ei. 
Nu se mai știe unde a fost intrarea în 
tunel, deși se vorbește că domnița s-a gătit 
in rochie albă de mireasă și cu toate biju
teriile.

— Cum?! am exclamat din nou. Dacă 
intrarea în tunel e zidită și nu se mai știe 
unde e, cum a fost dus acolo cadavrul care 
aparține unui om care a fost viu acum cîteva 
luni?!

— Să vă conduc ia profesorul de istorie. 
Poate știe el mai multe.

Era un bătrîn cu figură impresionantă. 
Plete albe îi cădeau pe umeri. Vorbea ciudat, 
într-un mod care îți amintea de «nebunii» 
din cartea lui Guga.

— Cercetez, îmi spunea, sentimentele 
profesorului tînăr care a fost zidit de viu. 
Ce credeți că a simțit cînd vedea cum 
zidul care închidea intrarea în tunel 
se ridică încet? Dar, mai ales, ce o 
fi simțit cînd în întunericul adînc în 
care urma să moară,a văzut că se apropie 
de el o siluetă albă. O fi crezut că visează, 
nu? Credeți că s-a bucurat cînd și-a dat seama 
că iubita lui e aievea, lîngă el? Poate, fiindcă 
murea în brațele ei. Dar, eu cred că a fost 
un suflet mare și l-a durut jertfa ei, alături 
de el. Cred că a murit nefericit.

— Ați putea să-mi arătați intrarea în 
tunel?

M-a privit ciudat, furios, apoi a refuzat 
să mai discute cu mine.

Nu m-am reîntors bine în biroul medicu
lui de serviciu, și unul dintre milițienii lă- 
sați de pază a șoptit la urechea ofițerului 
care mă însoțea: «Un bătrîn cu părul alb 
a intrat'în pivnița castelului.»

Din nou am sărit în picioare, în timp ce 
profesoara striga după noi: «Nu cumva să-i 
faceți rău».

L-am pîndit de la distanță, văzînd cum la 
lumina unui felinar, muncește de zor, des
chide cu lopata un fel de intrare prin pere
tele pivniței și dispare în tunel. «Lăsați-mă 
pe mine,» mi-a șoptit medicul de serviciu, 
și înainte să-l pot opri a pornit în urma bă- 
trînului. Ofițerul de miliție mi-a cerut 
permisiunea din ochi și a fugit în urma lui. 
După un timp, s-au reîntors din adîncui 
tunelului, cu bătrînul dezarmat de lopată 
și stăpînit cu greu.

Ne-a trebuit o noapte întreagă să aflăm 
adevărul. Profesorul, care se constituise 
într-un fel de paznic al scheletelor, a obser
vat la un moment dat că un om sapă mereu 
prin pivniță noaptea. Cînd a ajuns la schelete 
le-a răvășit, de parcă ar fi căutat ceva. 
Bătrînul nebun nu a putut suporta o ase
menea profanare și l-a izbit cu lopata în cap. 
Apoi, l-a îngropat în peretele lateral și a 
surpat o porțiune de tunel, ca să nu mai 
apară și alți profanatori. într-un colț al 
pivniței, am găsit ascunse și ustensilele pro
fanatorului. Era un tip fugit peste graniță 
în timpul celui de-al doilea război mondial, 
care venise în chip de «turist» să caute 
bijuteriile fiicei contelui. Furios că nu a 
găsit ceea ce căuta, a răvășit scheletele și a 
găsit moartea.

— Ciudat paznic al scheletelor aveți, i-am 
spus profesoarei spre dimineață, înainte 
de a pleca.

— Nu... Nu este paznic al scheletelor. 
Ceea ce păzește el este legenda, frumusețea 
ei... Scheletele acelea îmbrățișate în moarte. 
A înnebunit atunci cînd l-a părăsit soția...

Emil POENARU
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